
یک پژوهشگر اقتصادی مطرح کرد

باخت اقتصاد سوریه به تصدی گری دولتی

خریدار  پژوهشــگر اقتصاد سیاسی و توسعه در 
بیان علل اقتصادی سقوط دولت سوریه می گوید: 
دولت های توســعه بخش اغلب سیستم بسته ای 
دارنــد و در حوزه اقتصادی بــه بخش خصوصی و 
مشــارکت مردم بها نمی دهنــد و همین موضوع 

عامل تضعیف اقتصاد می شود.
وقتی حزب بعث به رهبری حافظ اســد در سال 
۱۹۷۰ برابر با سال ۱۳۴۹ زمام امور کشور سوریه 
را برعهده گرفت، برای توسعه اقتصادی و خروج 
از وابستگی به دیگر کشــورهای جهان، رویکرد 
نظریه وابســتگی را به اجرا گذاشت؛ رویکردی 
که بنــا به گفتــه کمــال اطهاری، پژوهشــگر 
اقتصاد سیاسی و توســعه، در دوران حافظ اسد 
که حدود ۳۰ ســال حکومتش به طول انجامید، 
نقش فعال دولت در توســعه اقتصادی و کاهش 
وابستگی به اقتصادهای جهانی از طریق حمایت 
از صنایع داخلی و گسترش صادرات این کشور با 
افزایش مواجه شد.اما در سال ۲۰۰۰ برابر با سال 
۱۳۷۹ پس از درگذشت حافظ اسد، بشار پسرش 
در یک فرآینــد انتخاباتی به ریاســت جمهوری 
رسید. در دوران بشار اســد، برخی تلاش ها برای 
مدرنیزاسیون و بازســازی اقتصاد صورت گرفت، 
اما این تلاش هــا منجر به افزایــش نابرابری های 
اجتماعی و اقتصادی شــد و ثروت بیشتر در دست 

گروه های خاص و نخبگان قرار گرفت.
طبــق گفته اطهاری، سیاســت های نادرســت 
اقتصادی، فساد مرســوم در این قبیل کشورها و 
جنگ داخلی که از ســال ۲۰۱۱ آغاز شد، باعث 
تشــدید بحران اقتصادی در سوریه شد، بسیاری 
از صنایع تعطیل شــدند و بیکاری افزایش یافت. 
در این میان جنگ داخلی ســوریه که از ســال 
۲۰۱۱ آغاز شــد نیز تأثیرات عمیقــی بر اقتصاد 
کشور گذاشــت، زیرساخت ها آســیب دیدند، 
میلیون ها نفــر آواره شــدند و اقتصاد بشــدت 
ضعیف شــد.اطهاری به موضوع اقتصاد سوریه 

از آغاز دوران حافظ اســد تا پایان دوران بشــار 
اســد پرداخت و گفت: جنــگ و تحریم ها باعث 
شکل گیری بازارهای سیاه و تجارت غیررسمی 
شد که نه تنها اقتصاد رســمی را تحت تأثیر قرار 
داد بلکه فساد را نیز افزایش داد. ادامه گفت وگو 
با این پژوهشگر اقتصاد سیاســی و توسعه را در 

پی می خوانید:

در دهه هــای ۶۰ و ۷۰ میلادی کشــورهای 
جهان سوم اقدام به تشــکیل دولت های 
توســعه بخش کردند. آیا می توانید توضیح 
دهید که این دولت ها چگونه توانســتند 
خارج از وابستگی عمل کنند و صنایع مادر 

را شکل دهند؟
در آن زمان، بســیاری از این کشــورها بر اساس 
نظریه وابســتگی عمل کردند. ایــن نظریه تأکید 
دارد کــه دولــت باید نقش اساســی در توســعه 
اقتصــادی ایفا کنــد. دولت ها بایــد فعالیت های 
گســترده اقتصادی و اجتماعی را انجــام دهند و 
مشــارکت طبقات مختلف جامعه در تولید و رفاه 

ضروری است. 
اگر هر یک از این طبقات، از جمله بخش خصوصی 
یا طبقه کارگر، نتوانند مشــارکت داشته باشند، 

این روند دچار مشکل می شود.

چه عواملی مانع از این مشارکت شد؟
یکی از عوامــل کلیدی، عــدم دموکراتیک بودن 
فرآیندهــای اقتصــادی و اجتماعی اســت. اگر 
دموکراتیزاســیون اقتصــادی و اجتماعــی در 
دســتورکار قرار نگیرد و کشــور نتواند در زنجیره 
جهانی کار مشــارکت کند، حتماً با آسیب مواجه 
خواهد شــد. در دوره حافظ اســد، ایــن موضوع 

به وضوح مشاهده شد.

آیا می توانید بیشتر درباره تأثیرات نابرابری های 

اقتصادی و اجتماعی صحبت کنید؟
بله، افزایــش فاصله طبقاتی منجر به گسســت 
اجتماعی و اقتصادی می شــود. در دوران حافظ 
اسد، شــاهد ظهور گروه های ذی نفوذ وابسته به 
قدرت بودیم که نابرابری های بیشــتری را ایجاد 
کردند. سیســتم دولتی سلسله مراتبی باعث شد 
که نظریه وابســتگی کمرنگ شــود و در نتیجه، 

مشکلات انباشت شده ای به وجود آمد.

این مشکلات چه عواقبی داشتند؟
معمولاً دولت های توســعه بخش اغلب سیســتم 
بســته ای دارند و در حــوزه اقتصــادی به بخش 
خصوصی و مشــارکت مردم بها نمی دهند، از این 
رو با پیچیده تر شــدن جامعه، هماهنگی بازار نیز 
باید وارد عمل شود که در این گونه اقتصادها نقش 
دولت تصدی گری اســت و همیــن موضوع عامل 

تضعیف اقتصاد می شود.

آیا می توانیــد توضیح دهیــد که چگونه 
کشورهای موفقی مانند ژاپن و کره جنوبی 

این چالش ها را مدیریت کردند؟
بله، این کشورها به تدریج به دولت های تنظیم گر 
تبدیل شــدند و برای ورود به اقتصاد، دانش محور 
عمل کردند. این تغییرات نشان می دهد که دولت 
باید نقش خــود را از تصدی گری بــه تنظیم گری 

تغییر دهد.

درباره وضعیت کنونی کشــورهایی مانند 
سوریه و لبنان چه نظری دارید؟

این کشــورها با تناقضات قومی و اجتماعی مواجه 
هســتند. هژمونیک سیال در این کشــورها باقی 
نمی ماند و باید ســریعاً معــادلات جدیدی برقرار 
شــود. سیســتم زیربنایی تغییر کرده و طبقات 
جدیدی ظهور کرده اند که بــا یکدیگر تضادهای 

جدیدی پیدا کرده اند. 

 ریال دیجیتال چگونه موجب کاهش رفاه و بی ثباتی مالی می شود؟

یورش ریال دیجیتال علیه بیت کوین
خریدار گزارش می دهد؛ خرید مسکن حتی در رویا هم محقق نمی شودخریدار گزارش می دهد؛ خرید مسکن حتی در رویا هم محقق نمی شود
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در نشست مشترک با وزیر راه و شهرسازی مطرح شد
 اختصاص ۲.۵ میلیارد دلار خط اعتباری 

برای توسعه صنعت حمل ونقل کشور

پزشکیان در آیین بزرگداشت چهلمین سالگرد تشکیل شورای عالی 
انقلاب فرهنگی:

وع کنیم انقلاب فرهنگی را باید از خودمان شر

 تولید و فروش کاهشی شد
و در ۸ ماهه امسال ون خودر نبض ناموز

آدرس دهی غلط رانت خواران ارزی درباره عامل 
خ ارز افزایش نر

مصرف ۷۰ درصد گاز ارسالی در بخش خانگی
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آژیر خطر ۲۵۰۰ همت دولت به تامین اجتماعی
علی حیدری، کارشناس رفاه و تامین اجتماعی  دولتها از گذشته تاکنون و در ادوار 
مختلف دارای بدهی های بیمه ای و غیر بیمه ای زیادی به سازمان تامین اجتماعی 
بوده و هســتند و هیچ یک از دولتها در دوره تصدی خود نسبت به پرداخت بدهی های 
ایجادی و جاری دوره خود به صورت نقــدی و در مواعید مقرر ، اقــدام ننموده اند 
و روند تولید و انباشت بدهی های دولت به ســازمان تامین اجتماعی همواره رو به 
تزاید بوده و هست . فقط برخی از دولتها )غالبا در اواخر دوره تصدی خود ( نسبت به 
تادیه و بازپرداخت بدهی های معوقه و سنواتی از طریق واگذاری اموال و داراییهای 
مازاد بر نیاز خود به ســازمان تامین اجتماعــی اقدام نموده انــد و در این فرایند یا 
واگذاری بصورت مخلوط گوشت و استخوان بوده است و در کنار برخی سهام خوب 
و مرغوب ، تعدادی ســهام کم بازده و زیان ده هم به ســازمان واگــذار کرده اند و یا 
اگر ســازمان از پذیرش سهام نامرغوب استنکاف کرده اســت ، در قیمت گذاری به 
سازمان اجحاف شده و دولت معادل و یا بیشتر از مبلغ سهام نامرغوب حذف شده از 

سبد واگذاری را بر روی قیمت سهام مرغوب واگذاری کشیده است .

یادداشت

سیاست های اعتباری شبکه بانکی

صفحه 7

و خودر

مدیرعامل شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد 
ایران بیان کرد: یک مشکلی که در بحث کیفیت 
خودرو داریم این اســت که خودرو به ســرعت 
پیش فروش و به مردم تحویل داده می شــود. در 
چنین شرایطی بعضی مواقع انگار عیوب خودرو 
را مردم کشف می کنند و این ذهنیت برای آن ها 
تداعی می شــود که خودرو معیوب اســت؛ این 
در حالی اســت که دوره تســت و ردیابی عیوب 

خودرو طی نشده است.
مسئولیت ارزشــیابی کیفی خودروها در کشور 
برعهده شــرکت بازرســی کیفیت و استاندارد 
ایران اســت، براساس خواســت وزارت صمت، 
دقیقا سه سال اســت که گزارش این ارزشیابی 
به صورت عمومی منتشر نمی شود. آذر ماه سال 
۱۴۰۰ آخرین گزارش ارزشیابی کیفی خودرو 
به اطلاع عموم رسیده است و بعد از آن این رویه 
متوقف شده و از آن موقع تا به امروز صرفا وزارت 
صمت و خودروســازان از جزئیات این گزارش 

مطلع هستند.    
ســعید تاجیک، مدیرعامل شــرکت بازرسی 
کیفیت و اســتاندارد ایــران درخصوص دلایل 

عدم انتشــار عمومی این گزارش بــه خبرنگار 
اقتصادآنلایــن گفت: گــزارش کیفیت خودرو 
مســتمر رصد می شــود و برای وزارت صمت و 
خودروسازان ارسال می شود، اما در مورد انتشار 
عمومی این گزارش موضوعی وجود داشــت که 
وزارت صمــت گفت این مورد اصلاح و ســپس 

منتشر شود.
تاجیک توضیــح داد: گزارش عیــوب خودرو 
استخراج و به شــرکت ها و وزارت صمت ارسال 
می شــد و بر اســاس آن یک رتبه بندی شکل 
می گرفت. این رتبه بندی یک اشــکالی داشت و 
تا حدی با رتبه بندی های بین المللی خودرو که 
بر اساس آن به کیفیت خودرو ستاره می دهند، 
تداخل ایجاد می شــد. در صورتی کــه این دو 
خیلی با هم متفاوت بودنــد و ذهنیتی را ایجاد 
می کرد که بــرای مخاطب قابــل بهره برداری 
نبــود، بنابرایــن وزارت صمت گفــت که این 

موضوع اصلاح شود.
وی افزود: دستورالعمل های جدید، نوشته شده 
و این موضوع را بــا وزارت صمت نهایی کرده ایم 
و منتظر هســتیم که شــورای سیاست گذاری 

خودرو یا اداره کل خودرو و یــا وزیر جدید این 
دســتورالعمل را ابلاغ کند تــا مبنای جدیدی 
برای محاســبه رتبــه کیفی خودروها باشــد و 

بتوانیم گزارش ها را منتشر کنیم.
اگر دســتور العمل جدید توســط وزارت صمت 
ابلاغ شــود، فکر می کنم خیلی مشکل خاصی 

نداشته باشیم.
عضو هیات نماینــدگان اتاق تهــران در ادامه 
درخصوص وضعیت کیفیت خودروهای داخلی 
گفت: از سال ۹۷ که صنعت خودرو تحریم شد، 
یک افت شــدیدی را در بحــث کیفیت خودرو 
داشــتیم، چون بعضی از خودروهای باکیفیت 
از رده و چرخــه تولید خارج شــدند و بعضی از 
خودروهای دیگر آمدند که نتوانستند جایگزین 
آن ها شوند و تحویل خودروها با تاخیر بود، این 
روند حداقل دو ســال نزولی بود و بعد از آن روند 
تغییر کــرد. در حال حاضــر خودروهای جدید 

خودروهای بهتری هستند.
تاجیک تصریح کرد: یک مشــکلی که در بحث 
کیفیت خودرو داریم این است که خودرو سریع 

پیش فروش و به مردم تحویل داده می شود. 

وها منتشر نمی شود؟  چرا گزارش ارزشیابی کیفی خودر

امور حقوقي و قراردادها - شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب

 فراخوان  فراخوان 
شرکت ملی نفت ایران مناقصه عمومی مناقصه عمومی

شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب ) سهامی خاص(

توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در اين مناقصه صرفاً بصورت الكترونيكي)توکن( و از طريق سامانه ستاد 
به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.

مناقصه عمومی يک مرحـله ای شماره  م م/03/0298 مربوط به  مرمت و بهسازی جاده و محوطه چاه 
70 پارسی 

الف- شرح مختصر خدمات
انجام عمليات تخريب ،عمليات خاكي ،عمليات بنايي با سنگ،اندود و بندكشي،قالب بندي وچوب بست ، 
كارهاي فولادي ، بتن ريزي ، زيراساس، اساس و بالاست،نصب علائم و تجهيزات ايمني ،مرمت محوطه چاه  
، مرمت سلر ، مرمت گودال آبگل ، مرمت گودال سوخت ، ژئوممبراين ،احداث آبرو و پل بتني در طول مسير 

و جاده دسترسي مد نظر مي باشد.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در 90 کيلومتری آغاجاری و مدت انجام آن 6مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد كارفرما جهت انجام خدمات   -/179,466,652,775ريال  وتعديل پذير می باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
- مناقصه گران داراي حداقل پايه 5 گرايش راه و ترابري - داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از 
اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي در زمان عقد قرارداد- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،الويت 
مبلغ  به  كار  ارجاع  فرآيند  در  تضمين شرکت  ارائه  توانايي   - باشد.  مي  استاني  بومي  هاي  با شركت 

-/8,973,332,639ريال که بايستی به يکی از دو صورت زير ارائه گردد :
الف:  ارائـه رسيـد وجـه صـادره از سـوي حسابداري كارفـرما مبني بـر واريـز مبلـغ فـوق الـذكربه شماره 
حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  مركزي جمهوري اسلامي ايران شعبه مركزي 

جمهوري اسلامي ايران - اهوازکد 0 حساب - بنام  شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانكي به ميزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )90روز( معتبر بوده  

وپس از آن نيز با اعلام كارفرما براي مدت )90 روز( ديگر قابل تمديد باشد.
- توانايي ارائه 5% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام تعهدات-مناقصه گر جهت 
تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از طريق سامانه لازم است 
بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در 

روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين را تسليم نمايند.
توجه: ضمانت نامه فرآيند ارجاع كار و انجام تعهدات صادره توسط بانك پاسارگاد قابل پذيرش نمي باشد .

  هـ-محل و  مهلت دريافت مدارک مناقصه گران
از کليه متقاضـيان واجد شرايط دعـوت به عمل مي آيد ظرف مهلت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت 
اسناد و اعلام آمادگی از طريق سامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي 
لازم وفق آيين نامه اجرايي بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي ساده(بر روي مدارك ارسالي 

مناقصه گران به عمل آيد.
1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری( از ساعت 8:00 تاريخ  1403/09/25 لغايت  

ساعت 19:00  تاريخ   1403/10/04
2- مبلغ خريد اسناد و شماره حساب: واريز مبـلغ  7,616,000ريال  از طريق درگاه موجود در سامانه به 

www.setadIran.ir نشانی
محل، زمان تحویل و گشایش پيشنهادها 

متقاضيان مكلفند پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 14:30روز  چهارشنبه مورخ  1403/11/03 به 
صورت الكترونيكي و از طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت 08:00 روز دوشنبه 
مورخ  1403/11/08 گشايش و قرائت خواهد شد و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت 
شناسايي معتبر بلامانع است.همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين 
شرکت در فرايند ارجاع کار در سامانه تا ساعت 14:30روز  چهارشنبه مورخ 1403/11/03 اصل تضمين 
مذکور را به صورت فيزيکی به كميسيون مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- 
کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان 

تسليم نمايند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه 

مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه 

گواهي مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/09/21

WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir

شناسه آگهی: 1842971

نوبت اول
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 اسرائیل باید نگران باشد

ارزیابی محافل عبری از اوضاع سوریه

پزشکیان در آیین بزرگداشت چهلمین سالگرد تشکیل شورای عالی انقلاب فرهنگی:

وع کنیم انقلاب فرهنگی را باید از خودمان شر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      20  آذر 1403    شماره 1752

قالیباف: 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان از پنجشنبه 

اجرا می شود
 رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: اجرای قانون متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان قرار است از پنجشنبه این هفته طبق منابع حاصل 

از افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده انجام شود.
محمدباقرقالیباف در نشست علنی  مجلس شورای اسلامی و در جریان 
بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۴، در پاســخ به تذکر محمدصالح جوکار 
نماینده یزد درباره میزان اعتبار اجرای قانون متناســب سازی حقوق 
بازنشستگان در سال جاری گفت: باید به بازنشستگان عزیز بگوییم که 
این توافق انجام و صورت جلسه آن امضا شده اســت و براساس آن کار 

انجام خواهد شد.
رئیس مجلس شورای اســلامی افزود: واقعیت این است که تعیین رقم 
آن مربوط به دولت و مجلس نیست و مبلغ یک درصد از محل مالیات بر 
ارزش افزوده که ما برای تحقق این مهم پیــش بینی کرده ایم ۷۵ هزار 
میلیارد تومان اســت و دولت آن موقع اعلام کرد که برای انجام این کار 
۵۰ همت کفایت می کند و ۲۵ همت باقی مانده آن را به بندها و جاهای 

دیگر تخصیص دادند.
وی تاکید کرد: به همین دلیل ما منابع یک درصــد از مالیات بر ارزش 
افزوده را برای اجرای همسان ســازی حقوق بازنشســتگان اختصاص 
دادیم که هر ســاله با توجه به تــورم مبلغ ارزش افــزوده افزایش پیدا 
می کند، یعنی ســال آینده منابــع حاصله حــدود ۱۰۴ تا ۱۰۵ همت 
خواهد بود و در این رابطه تصمیم مجلس دقیق و براســاس محاسبات 

بوده است.
قالیباف خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه مصوبه دولت را اصلاح کردیم 
که با ناخالصی مد نظر قرار گیرد، توافق لازم انجام شــد و از پنج شــنبه 

واریزی همسان سازی انجام خواهد شد.
پیش از این محمدصالح جوکار در تذکر شفاهی خود خطاب به قالیباف 
گفت: ســازمان برنامه و بودجه ۵۰ همت را برای همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان تخصیص داده و مابقی آن را اختصاص نداده اســت و اما 
شما مبلغ آن را ۷۰ تا ۷۵ همت اعلام کرد و رئیس جمهور مبلغ آن را ۵۰ 
همت اعلام کرده است و این اظهارات ضد و نقیض باعث تشویش اذهان 

عمومی می شود.

نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: این موضوع را از 
حاجی بابایی نایب رئیس مجلس نیز پیگیری کردم و ایشان یادآور شد 
که این اختلاف را سازمان برنامه و بودجه ایجاد کرده است بنابراین نیاز 

است این موضوع شفاف سازی شود.
 

پیشرفت مذاکرات آتش بس در غزه و آغاز 
مرحله تبادل اسامی اسرا

یک وبگاه عربی از پیشــرفت مذاکرات آتش بس در غزه و آغاز رایزنی ها 
درباره اسامی اسرای مورد تبادل خبر داد.

 وبگاه العربی الجدیــد به نقل از یک منبع آگاه با اشــاره به پیشــرفت 
مذاکرات آتش بس در غــزه، تاکید کرد که مذاکرات بــه مرحله تبادل 
اسامی اســرا از طریق میانجی ها رســیده اســت و کمیته های فنی از 
جنبش حماس، مصر و رژیم صهیونیســتی کار بر روی جزئیات اجرای 
توافق مبادله اســرا را آغاز کردند و حماس لیســت اولیه را به میانجی 
مصری تحویل داده اســت و هیئت اســرائیلی در حال بررسی اسامی و 
برخی پیشنهادات است.منبع مذکور اشــاره کرد که طرفین به شکلی 
بی ســابقه برای رســیدن به توافق جدیت دارند و مصر، قطر، ترکیه و 

آمریکا بر روند مذاکرات نظارت دارند.
العربی الجدید اعلام کرد که هیئت مذاکره کننده حماس در سفر چند 
ساعته روز گذشــته خود به قاهره اسامی شــماری از اسرای اسرائیلی 
بیمار و ســالخورده که قرار اســت در چارچوب توافق مبادله اسرا بین 
مقاومــت و دولت رژیــم صهیونیســتی آزاد شــوند، را تحویل وزارت 
اطلاعات مصر داده اســت، کما اینکه این جنبش لیســتی از اســامی 
اسرای فلسطینی در زندان های رژیم صهیونیستی را که مایل به آزادی 

آنها در چارچوب این توافق است، به مصری ها تحویل داده است.
هیئت حماس به ریاســت دکتر خلیل الحیه روز گذشــته طی سفری 
چند ساعته به قاهره با سرلشکر حسن رشــاد رئیس دستگاه اطلاعات 
مصر دیدار کرد.حماس در بیانیه ای تاکید کرد که در این دیدار در مورد 
تلاش های صــورت گرفته برای آتش بس و کمیته پشــتیبانی مردمی 
در غزه گفتگو شــده اســت. این جنبش عنوان کرد که بر موفقیت این 

تلاش ها و پایان جنگ علیه ملت فلسطین مصمم است.
العربی الجدید تاکید کرد که هیئتی اسرائیلی نیز قرار است طی ساعات 
آینده برای بررسی برخی بندهای توافق آتش بس پیشنهادی به قاهره 

سفر کند.
منبع مذکور اشاره کرد که احتمالاً در چارچوب طرح پیشنهادی برای 

آتش بس در غزه، ۴ اسیر دارای تابعیت آمریکایی نیز آزاد شوند.
منابع مصری آگاه به مذاکرات نســبت به احتمال دســتیابی به توافق 

آتش بس در غزه اظهار خوشبینی کرده اند.
العربی الجدید همچنین تاکید کرد کــه جنبش حماس موافقت کرده 
که مرحلــه انتقالی توافق آتش بس ۶۰ روز باشــد و طــی آن نیازهای 

ضروری غذایی، دارویی و سوخت وارد نوار غزه خواهد شد.

۱۱ هتل و ۳۳ هزار متر ملک خالی صندوق 
بازنشستگی در شمال تهران

دیوان محاسبات کشور در گزارشی تعداد املاک بلااستفاده، غیرفعال، 
در تصرف غیر و فاقد ســند مالکیت در صندوق بازنشستگی کشوری را 
اعلام کرد. اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاســبات 
کشــور، یافته های این نهاد نظارتی نشان می دهد، از تعداد ۲۰۵۲ فقره 
املاک و مستغلات درج شده در ســامانه املاک صندوق بازنشستگی 
کشــوری، تعداد ۸۱۳ فقره با کاربری های تجاری، اداری، مســکونی 
)۱۱ فقره هتل و حــدود ۳۳ هزار متر مربع املاک تجــاری و اداری در 
محدوده های الهیه، نیاوران، شهرک غرب و یوسف آباد( بلااستفاده و یا 
غیرفعال بوده و ۷۱۶ فقره از امــلاک و ۴۹۶ قطعه از اراضی تهران پارس 

نیز در تصرف غیر است.
همچنین بررسی های این نهاد نظارتی نشان می دهد تعداد ۹۴۱ فقره 
از املاک و مستغلات فاقد ســند مالکیت بوده و اسناد مالکیت ۵۸ فقره 
از املاک و اراضی و ۱۱۵ واحد آپارتمان به نام اشــخاص غیر می باشد؛ 
مضافاً اینکه ۷۰ واحد آپارتمان در مشهد و ۳ واحد آپارتمان در خیابان 

فرشته تهران واگذار شده لیکن وجه آن دریافت نگردیده است.
این امــلاک در حالی بلااســتفاده مانده اند که دولت مکلف اســت در 
صورت عدم کفایت وجوه صندوق بازنشســتگی، کمبود آن را از محل 

درآمد عمومی تامین و پرداخت کند.

تریبون

سخنگوی دولت گفت: بدانیم هیچ کسی جز ما ایرانیان 
نمی تواند کشورمان را بســازد. امروز نیازمند به وفاق 
ملی هســتیم و رهبر انقلاب فرمودند هرکس به نظام 

باور دارد، باید به این دولت کمک کند.
 فاطمــه مهاجرانــی ســخنگوی دولــت در آییــن 
بزرگداشــت روز دانشــجو در دانشــگاه ملی مهارت 
طی ســخنانی بیان کرد: باید بدانیم هیچ کسی جز ما 
ایرانیان نمی تواند کشورمان را بســازد. امروز نیازمند 
به وفاق ملی هستیم و رهبر انقلاب فرمودند هرکس به 

نظام باور دارد، باید به این دولت کمک کند.
وی افزود: لازم اســت ایرادها را بگوییم ولی بدانیم که 
مشکلات چند ده  ســاله را نمی توان در ۱۰۰ روز حل 
کرد. امروز مشــکلات ســنگینی داریم و باید با تدبیر 
پیگیری کنیم. کشــور ما بارها مورد هجمه قرار گرفته 

بوده ولی هر بار پیش رفته است. 
ســخنگوی دولت عنوان کرد: امروز موضوع ما، ایران 
اســت و باید از ایران مان مراقبت کنیــم؛ با وظیفه ی 
مشــخصی که دانشــگاه مهــارت در تربیــت نیروی 

مهارتــی خــاص دارد تــا در صنعت کمک 
کند، امیدواریم شــاهد پیشرفت باشیم. باید 
اهداف بلندمان را بشناســیم؛ امروز ایران با 
دادن ۲۵۰ هزار شهید، توانسته به پیش برود 

و این ایران برای ما اهمیت فوق العاده دارد.
مهاجرانی در بخش دیگری از ســخنان خود 
در پاسخ به ســوالی درباره ی ریشه ی وقوع 

قطعی برق عنوان کرد: مــا برای تولید بــرق نیازمند 
سوخت هســتیم و ذخایر گازوئیل کشــور طبق اعلام 
وزیر نفت در اول شــهریور ۱۴۰۳، ۴۰ تــا ۴۵ درصد 
ظرفیت در اول شــهریور سال گذشــته بود. این عدد 
یعنی ۵۵ تا ۶۰ درصــد کمتر ذخیره داریــم. اعداد به 
ما دروغ نمی گویند، جمعیت بیشــتر شده، انشعابات 

بیشتر و میزان مصرف نیز افزایش داشته است.
وی اضافه کرد: وقتی میزان مصرف سوخت خانگی ۷۵ 
درصد تولید گاز کشور اســت، ما راهی جز این نداریم و 

شاید مجبور باشیم تصمیمات سخت تری بگیریم.
ســخنگوی دولــت در ادامه در پاســخ به ســوالات 

دانشــجویان درخصوص مســائل معیشتی 
مردم خاطر نشــان کرد: اقتصاد علم اســت، 
همان طور که روابط بین الملل و پزشکی علم 
اســت. باید علوم را درک کنیم؛ نمی توانیم 
بدون اســتفاده از ظرفیت هــای بین الملل 

همچون بریکس، کاری انجام دهیم.
مهاجرانی در پاســخ به ســوالی درخصوص 
وعده ی دولــت درخصوص رفع فیلترینــگ گفت: ما 
تمام تلاش خود را می کنیم کــه وعده های انتخاباتی 

رئیس جمهور محقق شود.
وی هم چنین در پاسخ به ســوالی درخصوص شرایط 
ســوریه، عنوان کرد: آقای وزیر خارجه گفتند دولت و 
ارتش سوریه کاری که باید انجام دهند را انجام ندادند 
و اینجاســت که باید درک کنیم باید با مردم گفت وگو 
کرد. باید شــرح مشــکلات را گفت و بدانیم که بدون 
حمایت مــردم هیچ دولتــی نمی تواند پیروز شــود. 
حضورمردم مهم اســت و ما قیّم مردم نیســتیم؛ بلکه 

مشکلات را با کمک خود مردم حل خواهیم کرد.

ســخنگوی دولت گفت: حل مسائل کشــور از جمله 
ناترازی هــا بــدون کمــک و همراهی مــردم ممکن 
نیســت؛ البته که ناترازی ها مربوط به سه سال دولت 
شهید رئیسی و یا هشت ســال دولت روحانی نیست. 
مسائل حل نشده اســت و به قول آقای پزشکیان، فقط 
تســکین دهنده داده ایم و امروز دیگر مسکّن جوابگو 

نیست.
مهاجرانی در پاســخ به ســوالی درخصوص عملیات 
وعده صــادق ۳، خطاب به دانشــجویان بیــان کرد: 
وعده ی صادق ۳ فقط این نیســت که مشت مان را بالا 
ببریم. رهبر معظم انقلاب سه کلمه دارند که به قدر سه 
کتاب است؛ می فرمایند روابط بین الملل ما بر سه اصل 
»عزت، حکمت و البته مصلحت« تنظیم می شــود. ما 
اصل تفکیک قوا را در کشور داریم، شورای عالی امنیت 
ملــی و نهادهایی در کشــور وجود دارد کــه در حوزه 
امنیت کار کارشناســی می کند. چنانچه همه نهادها 
به جمع بندی برســند حتماً دولت مجری خواهد بود 

و فرمایشات رهبر معظم انقلاب، فصل الخطاب است.

دولت

محافــل  و  کارشناســان  خریــدار  
صهیونیســتی با اشــاره به اینکه تحرکات 
اشــغالگرانه اســرائیل در مرزهای سوریه 
بیانگر نگرانی تل آویــو از آینده تحولات این 
کشور است، تأکید کردند: خیلی زود است 
که بگوییم اتفاقات ســوریه به نفع اسرائیل 

خواهد بود و باید محتاط باشیم.
 در ادامه واکنش صهیونیست ها به تحولات 
سوریه و سقوط دولت این کشور و در حالی 
که »بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم 
اشغالگر، این اتفاقات را فرصتی بزرگ برای 
اســرائیل تلقی می کند، بازخوانی محافل 
عبری از آنچه که در سوریه می گذرد مبهم 
بوده و برخی صهیونیســت ها معتقدند که 
تحولات کنونی ســوریه می توانــد در بلند 
مدت پیامدهای بدی برای اســرائیل داشته 

باشد.
کارشناســان و رســانه های عبــری تاکید 
می کنند، آنچه که در ســوریه می گذرد یک 
رویداد تاریخی است که بازتاب های فراوانی 
بر کل منطقه خواهد داشت و به تغییر قواعد 
بازی در منطقه کمک می کنــد. این همان 
چیزی اســت که می تواند برای اســرائیل 
نگران کننده باشــد و اســرائیل می ترسد 
آنچه که در سوریه اتفاق افتاده، به برخی از 

کشورهای عربی نیز منتقل گردد.

تحرکات اسرائیل در مرزهای سوریه 
بیانگر نگرانی های تل آویو است

در ایــن زمینه، »عمیــرام لویــن« ژنرال 
بازنشســته ارتش رژیم صهیونیستی اعلام 
کرد: اقدام یــگان کماندویی »شــلداگ« 
ارتش اسرائیل برای اشغال قله کوه حرمون 
)جبل الشــیخ( در سمت ســوریه به بهانه 
نزدیک شدن افراد مســلح به مرزها، بیانگر 

نگرانی های اســرائیل بوده و در شرایطی که 
ســوریه در وضعیت هرج و مرج قرار گرفته، 
اســرائیل باید با آرامش عمل کند و بر ســر 
طرح حمله به قله کــوه حرمون، جنجال به 

راه نیندازد.
این ژنرال صهیونیســت که قبــلًا به عنوان 
فرمانده بخش شــمالی ارتش اشــغالگر و 
معاون موســاد عمل می کرد، طی گفتگو با 
روزنامه عبری معاریو به اهمیت اشغال قله 
کوه حرمون در سمت سوریه که یک منطقه 
اســتراتژیک مشــرف بر ارتفاعات جولان، 
لبنان و همچنین دمشــق به شمار می رود، 
پرداخت و هشــدار داد که طرح اشغال کوه 
حرمــون، وضعیــت را در خــط آتش بس 
اســرائیل )فلســطین اشــغالی( و سوریه 

پیچیده می کند.
وی افــزود: اســرائیل باید مطمئن باشــد 
که عملیات نظامــی آن در جولان منجر به 
پیچیده تر شدن اوضاع نمی شود و اسرائیل 
را در عرصه سوریه درگیر نمی کند؛ به ویژه 
اینکه ارتش اکنون شــرایط حساسی دارد، 
جنگ در غزه همچنان ادامه داشته و توافق 
آتش بس با لبنان نیز شــکننده اســت. در 
کرانه باختری هم اوضاع همچنان متشــنج 

بوده و احتمال انفجار اوضاع وجود دارد.
ژنــرال مذکور صهیونیســت تاکیــد کرد: 
نهادهای امنیتــی و نظامی اســرائیل باید 
هوشــیار باشــند و محتاطانه رفتار کنند؛ 
زیرا گمانــه زنی هایی وجــود دارد مبنی بر 
اینکه شاید تحولات ســوریه تهدیدی علیه 

اسرائیل ایجاد کند.

اسرائیل نباید نسبت به تحولات 
سوریه خوش بین باشد

»مایکل میلشتاین« رئیس انجمن مطالعات 

فلسطین در مرکز دایان در دانشگاه تل آویو 
هم به نوبه خود در این زمینــه در مقاله ای 
تحت عنوان »زلزله در ســوریه هنوز ادامه 
دارد و ما باید از اشــتباهات گذشــته درس 
بگیریم«، به نگرانی های رژیم صهیونیستی 
درباره موفقیت گروه های مسلح در سوریه و 

سقوط دولت این کشور اشاره کرد.
در این مقاله کــه در روزنامه عبری یدیعوت 
آحارانوت منتشــر شــده، آمده اســت که 
ویژگی ها، پیامدها و عواقــب ناآرامی های 
ســوریه، بــا حملــه ناگهانی حمــاس به 
شــهرک های غــزه و شکســت اطلاعاتی 
اســرائیل در هفت اکتبــر ۲۰۲۳ متفاوت 
اســت. اینکه مقامات اســرائیلی می گویند 
از اقدامــات گروه های مخالف مســلح در 
ســوریه و موفقیت آنها در ســقوط دولت 
این کشــور تعجب کرده اند، این پرســش 
را مطرح می کند که اســرائیل از اتفاقی که 
برای خودش در ۷ اکتبر ۲۰۲۳ افتاد، چقدر 
تعجب کرد و به نظر می رســد که اسرائیل 
درس عبــرت نگرفته و نمی تــوان تضمین 

کرد که غافلگیری ها تکرار نشود.
نویســنده این مقاله تصریح کــرد که اقدام 
ســریع بــرای تحلیــل ســناریوها و ارائه 
توصیه هایــی در رابطــه با سیاســتی که 
اســرائیل باید مقابل ســوریه اتخــاذ کند، 
به خــودی خود، بــرای تل آویــو غافلگیر 
کننده بوده و مشــخص نیست که تحولات 
آینده به چه سمت و ســویی برود. واقعیت 
آن اســت که بعد از ســقوط دولت سوریه، 
چیزی وجــود ندارد کــه بتوانــد بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل را امیدوار به 
تشکیل خاورمیانه جدید، طبق تصورات او 
کند. بنابراین اســرائیل باید از این وضعیت 

سرخوشی شکننده، اجتناب کند.

وی ادامــه داد: همچنیــن اســرائیل باید 
مراقب باشــد؛ زیرا گروه های مسلح مخالف 
در ســوریه، گروه های متعــدد و متناقضی 
هســتند که منافع و افکار مختلفی دارند و 
ایدئولوژی همه آنها یکی نیســت. بنابراین 
اغراق نیســت اگر بگوییم سوریه خیلی زود 

تجزیه خواهد شد.

نگرانی اسرائیل ادامه دارد
»امیــر بن دیویــد«، تحلیلگر وب ســایت 
»زمان اســرائیل« هم به نوبه خــود در این 
زمینه اعلام کرد: ســقوط دولت بشار اسد 
در ســوریه از منظر تاریخی به عنوان حلقه 
دیگری از زنجیره حوادثی است که از هفت 
اکتبر ۲۰۲۳ آغاز شــد. عملیات ۷ اکتبر نه 
تنها اســرائیل را غافلگیر کرد؛ بلکه موجب 
شــگفتی کل منطقه، جهــان و همچنین 

مخالفان مسلح در سوریه شد.
این تحلیلگر صهیونیســت افزود: ما اکنون 

در آســتانه خاورمیانه جدید هســتیم، اما 
بــرای ارزیابــی اینکه آیا تحــولات کنونی 
ســوریه خبر خوبی برای اسرائیل محسوب 
می شــود خیلی زود اســت و نباید ســریع 
قضاوت کنیم. »احمد الشرع« ملقب به »ابو 
محمــد الجولانی« رئیس ســازمان هیئت 
تحریرالشام قول داده که سوریه را متحد نگه 
دارد و یک دولت آزاد، عادلانه و دموکراتیک 
در این کشور ایجاد کند، اما باور اینکه واقعاً 
چنین اتفاقی ر خ خواهد داد بســیار دشوار 
است و اســرائیل همچنان با نگرانی وقایع را 

دنبال می کند.
»آوی اشــکنازی« تحلیلگــر برجســته 
صهیونیســت در روزنامه عبری معاریو هم 
گفت، هنوز اسرائیلی ها نمی دانند اتفاقاتی 
که در سوریه رخ می دهد برای ما مفید است 
یا نه. در این میــان نگرانی هایی درباره تاثیر 
یک دومینو وجود دارد که معلوم نیســت به 

کدام سو می رود.

مهاجرانی: هرکس به نظام باور دارد به دولت کمک کند

خریدار   رئیس جمهور با تاکید بر این که 
مبنای فرهنگ بر اساس حق و عدالت است، 
گفت: انقلاب فرهنگی را بایــد از خودمان 

شروع کنیم.
مسعود پزشــکیان روز دوشــنبه در آیین 
بزرگداشــت چهلمین ســالگرد تشــکیل 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی » حکمرانی 
فرهنگ و علم«، گفت: ظلمــی بالاتر از این 
نیســت که در مقابــل حرف و راه درســت 
بایستیم، انسان درســت و مومن راه درست 

و حرف محکم را باید بزند.
وی افزود: ضلالت یعنی تابــع نفس بودن، 
اختلاف یعنــی اینکه کســی بخواهد حق 
دیگری را ضایع کند. وقتی حــق را نادیده 
بگیرید آن وقــت تابعیت نفــس و ضلالت 
شــکل می گیرد، باورها و اعتقادات زمانی 
می تواند تاثیرگذار باشــد که امت اسلامی 
ایجاد شود و انســان هایی که باور و اعتقاد را 

در خود ایجاد کرده باشند.
رئیس جمهور بــا بیان این که نفســانیت 
گاهی باعث می شود حق و عدالت را نبینیم 
و وحدت و انســجام نداشــته باشیم، اظهار 
داشت: حق جنسیت، قومیت، منطقه و چپ 
و راست و مذهبی و غیر مذهبی نمی شناسد 

حق هر انسانی را باید داد.
وی با تاکید بر اینکه باید حق هر انســانی را 
به او بدهیم، گفت: شناعت گروهی نباید ما 
را از تقوا و عدالــت دور کند. اگر می خواهیم 
انقــلاب فرهنگــی کنیم بایــد از خودمان 
شروع کنیم و نه از دیگران. اگر می خواهیم 
جلوداری کنیم بایــد اول خودمان را اصلاح 
کنیم قبــل از اینکــه به دیگــران توصیه و 

دستور بدهیم.
رئیس جمهور تاکیــد کرد: امــکان ندارد 
که براســاس حق و عدالت عمــل کنیم اما 

نارضایتی اجتماعی شــکل بگیرد. یک عده 
زیاده خواه ناراضــی خواهند بود اما اگر حق 
همه مردم را مســتقل از اینکه که هستند و 
چگونه فکر می کنند بدهیم، می توانیم الهام 
بخش باشیم و در دنیا سری در سرها داشته 

باشیم.

 ادبیات دستوری تاثیرگذار نیست
وی ادامــه داد: فرهنــگ از ما مســئولان و 
کســانی که می گویند جلودار هستند آغاز 
می شــود آن هم باید در رفتار خود را نشان 
دهد نه در گفتــار. هدایت با گفتــار انجام 

نخواهد شد.
پزشکیان با تاکید بر اینکه ادبیات دستوری 
تاثیرگذار نیســت، گفت: ایــن ادبیات که 

اگر ما دســتور بدهیم اجرا نکنند، جریمه 
می  کنیم، زندان می کنیم و اعدام می کنیم 
ســه نتیجــه در پــی دارد؛ قلب را ســیاه 
می کند، دین را سســت می کنــد و انقلاب 
و دگرگونی هــا را نزدیک می کنــد. با امر و 
نهی نمی توان رفتارهــا را اصلاح کرد بلکه 
در عمل می توان افراد را جــذب کرد و الگو 

ایجاد کرد.

باید بر اساس حق، عدالت و انصاف 
عمل کنیم

رئیس جمهــور علــم را لازمه الگو شــدن 
دانســت و تاکید کرد: بایــد کاری کنیم که 
دانشجو احســاس کند در کنار ما می تواند 

رشد کند. 

وی مبنای فرهنگ را براساس حق و عدالت 
بین افراد و جامعه دانست و تاکید کرد: باید 
براســاس حق و عدالت و انصاف عمل کنیم. 
انصــاف در قبال آنکه دوســت داریم و آنکه 
دشمن می دانیم. اگر انصاف را رعایت کنیم 
و مراقب نفسانیت خود باشــیم، می توانیم 

فرهنگ را اشاعه دهیم.
پزشــکیان ادامه داد: مشــکل از ماســت 
نه جوانــان، آنها را مــا تربیــت کردیم نه 
آمریکایی هــا. باید ببینیم مــا چگونه عمل 
کردیم که آنهــا به جای اینکــه راه را بروند 
به جای دیگر می رونــد. الان به جای اینکه 
برگردیم و خودمان را اصلاح کنیم باز همان 
انسانی که خودمان تربیت کرده ایم جریمه 

می کنیم.

باور و اعتقاد با دستور و امر و نهی 
ایجاد نمی شود

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باور و اعتقاد 
با دستور و امر و نهی ایجاد نمی شود، گفت: با 
رفتار و الگو بودن و الهام بخش بودن فرهنگ 

و باور را می توانیم جا بیاندازیم. 
وی افزود: هر انســانی به صــورت فطری به 
دنبال تعالی و علم اســت و این چیزی است 

که باید در جامعه اشاعه دهیم. 
در علم دعوا نیست، مستند است و براساس 
شواهد، شواهد نشــان می دهد این روشی 
که مریض را معاینه می کنم ضررش بیشتر 
اســت حال چرا باید بر روشــی پافشاری 
کنیم که اعتقاد داریم ۴۰ ســال آنرا دنبال 
کرده ایم اما مســتندات چیز دیگری نشان 

می دهد.
پزشــکیان خطاب به حاضران این جلسه با 
بیان این که شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
نگاه ویژه به دانشگاه و علم و فناوری داشته 
اســت گفت: امیدوارم حضور شــما در این 
جلســه تصمیم گیری بر این شــکل بگیرد 
که حق و عدالت را در جامعــه پیاده کنیم. 
اگر این اتفاق بیافتد دعوا نمی شود و امکان 
ندارد پان ترکیســم، پان عربیســم و یا پان 

کردیسم شکل بگیرد.
وی تصریح کــرد: افراد هنگامــی به دنبال 
هویت خــود می روند که هویــت او را قبول 
نمی کننــد، وقتی که اجــازه نمی دهند در 
جایگاه خود براســاس علم و هنر و جایگاه و 

توانمندی خود قرار بگیرد.
پزشــکیان با تاکید بــر اینکــه نارضایتی 
هنگامی شکل می گیرد که فردی احساس 
کند حقش خورده شده است، گفت: باید به 
دنبال این باشــیم که بر اساس حق و عدالت 

رفتار کنیم.
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آژیر خطر ۲۵۰۰ همت دولت به تامین اجتماعی
علی حیدری، کارشــناس رفاه و تامین اجتماعی  دولتها از گذشته 
تاکنون و در ادوار مختلــف دارای بدهی های بیمــه ای و غیر بیمه ای 
زیادی به سازمان تامین اجتماعی بوده و هستند و هیچ یک از دولتها در 
دوره تصدی خود نســبت به پرداخت بدهی های ایجادی و جاری دوره 
خود به صورت نقدی و در مواعید مقرر ، اقــدام ننموده اند و روند تولید 
و انباشــت بدهی های دولت به ســازمان تامین اجتماعی همواره رو به 
تزاید بوده و هســت . فقط برخی از دولتها )غالبــا در اواخر دوره تصدی 
خود ( نسبت به تادیه و بازپرداخت بدهی های معوقه و سنواتی از طریق 
واگذاری اموال و داراییهای مازاد بر نیاز خود به سازمان تامین اجتماعی 
اقدام نموده انــد و در این فرایند یا واگذاری بصورت مخلوط گوشــت و 
استخوان بوده اســت و در کنار برخی ســهام خوب و مرغوب ، تعدادی 
سهام کم بازده و زیان ده هم به سازمان واگذار کرده اند و یا اگر سازمان 
از پذیرش سهام نامرغوب استنکاف کرده اســت ، در قیمت گذاری به 
سازمان اجحاف شــده و دولت معادل و یا بیشتر از مبلغ سهام نامرغوب 
حذف شده از ســبد واگذاری را بر روی قیمت ســهام مرغوب واگذاری 

کشیده است .
البته باید به این نکته توجه داشــت که با توجه به تورم بالای همیشگی 
و ســرعت سرســام آور کاهش مزمن و ســنواتی ارزش پول ملی و آب 
رفتن بدهی های معوقه ، دریافت سبدی از سهام که احیانا واجد بخش 
کوچکی سهام نامرغوب باشد ، من حیث المجموع به نفع سازمان است 
بویژه آنکه غالب شــرکتهای واگذاری کم بــازده و زیانده دارای املاک 
و ســرمایه های غیرمنقول خوبی هستند و ســازمان می توانست و می 
تواند با مکانیسم کلینیک شرکتی ) ادغام ، تغییر خط تولید و محصول 
، توســعه عمودی و افقی بازار ، انحلال و بازیافت اموال سرمایه ای و...( 
از آن بخش از ســهام واگذاری نامرغوب رها شــود و در اواخر دهه ۷۰ 
هلدینگ صنایع عمومی تامین در زیرمجموعه  شســتا  با همین هدف 

ایجاد گردیده بود ولی بعدها از ماموریت اصلی خود دور شد .
نکته حائز اهمیت دیگر اینکه در ادوار گذشــته و تا قبل از دولت دهم، 
بازپرداخت بدهی های دولت به ســازمان تامیــن اجتماعی بدون مابه 
ازای دیگری بود و صرفــا بابت تادیه بدهی انجام مــی گردید ولیکن از 
دولت دهم و بویژه در دولت یازدهم بعد از اجرای طرح تحول ســلامت 
، بازپرداخت بدهی های دولت به ســازمان تامیــن اجتماعی بصورت 
مشــروط و مقید انجام می گرفت و در ازای آن سازمان تامین اجتماعی 
مکلف میگردید بخشــی از این مبالغ را بابت مطالبات بیمارستان های 
دانشگاهی به وزارت بهداشــت بپردازد و یا بخشی از آنرا بابت متناسب 
سازی مستمری ها مصروف نماید و چه بسا ســازمان مجبور شد و می 
شود که بیش از مبالغ تهاتری بدهی دولت را خرج کند ، مضافا به اینکه 
سازمان بلحاظ توقعات و انتظاراتی که در اثر تهاتر مشروط و مقید اموال 
ایجاد می گردید بعضا مجبور می شــد قبل از دریافــت اموال تهاتری ، 
از محل اســتقراض و انتشار اوراق  نســبت به پرداخت مطالبات وزارت 
بهداشت و اجرای متناسب سازی مستمری ها اقدام نماید و بعدا اموال 
دریافتی را تعیین تکلیف کند و یا بابت تســهیلات دریافتی تهاتر نماید 
و بدین ترتیب هزینه تامین مالی زیادی را به سازمان تحمیل گردیده و 

می گردد .
اگر روند رو به تزاید ایجاد و انباشت بدهی های بیمه ای دولت به سازمان 
تامین اجتماعی را در کنار روند افسارگسیخته کاهش ارزش پول ملی و 
افزایش نرخ تورم قرار دهیم متوجه خواهیم شد که  فساد اعظم عبارت 
است از بدهکاری دولت به سازمان تامین اجتماعی  واین رویه ناصواب 
و مغایر با اصول ، قواعد و محاســبات بیمه ای باعــث میگردد که ارزش 
ذخایر و اندوخته های بیمه ای سازمان روز به روز دچار کاهش و نقصان 
گردد و باید توجه داشت که این رویه ناصواب مغایر با بند ۴ سیاستهای 
کلی تامین اجتماعی اســت که دولت را مکلف به  جلوگیری از ایجاد و 
انباشت بدهی های دولت به ســازمانها و صندوقهای بیمه گر اجتماعی  

نموده است .
به عبارت دیگر در حالی که دولت با عدم پرداخت نقدی حق بیمه های 
جاری و معوقه ، مسبب و عامل بزرگترین فســاد در فرآیند تامین مالی 
و پایداری ســازمانها و صندوقهای بیمه گر اجتماعی و بویژه ســازمان 
تامین اجتماعی، هر از چند گاهی برخی از افراد دولت  فریاد وافســادا  
سر می دهند و مدعی وجود فساد در ســازمانها و صندوقهای بیمه گر 
اجتماعی و مبارزه با آن می شــوند ) البته غالبا ایــن فریادها ، بصورت 
موســمی و مقطعی و برای اعمال تغییرات مدیریتــی و انتصاب افراد 
همسو سر داده می شــود و به محض نشســتن فرد یا افراد مورد نظر بر 
مسند ، شعار مبارزه با فســاد فروکش می کند و فقط اثرات مخرب آن 
بر سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی شرکای اجتماعی نهادهای بیمه 
گر اجتماعی باقی می ماند ( در حالی که  فســاد اعظم  یعنی عدم ایفای 
تعهدات بیمه ای دولت در قبال نهادهای بیمه گــر اجتماعی و ایجاد و 
انباشت بدهی های بیمه ای دولت به نهادهای بیمه گر اجتماعی ادامه 
دارد و این ذخایر و اندوخته ها به ســرعت در اثر تورم مزمن و سنواتی و 
کاهش سریع ارزش پول ملی ، ارزش و قدرت خرید خود را از دست می 

دهند .
بطور مثال مجمــوع بدهی دولت در ســال ۱۳۹۲ به ســازمان تامین 
اجتماعی ۳۵ همت بود که با توجه به قیمت هزار تومانی دلار  این بدهی 
معادل ۳۵ میلیارد دلار می شــد و در آن مقطع قاضی سعید مرتضوی 
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی بود و توانسته بود با اخذ دو مصوبه 
از هیات وزیران و بویژه با اخذ مصوبه تملک ســهام شرکت گل گهر این 
بدهی را بطورکامل تصفیه نماید ولیکن متاســفانه و شــوربختانه ، در 
ابتدای دولت یازدهم این مصوبات لغو و بلااثر شــد و آن بدهی به همان 

صورت ریالی در حسابهای فی مابین دولت و سازمان باقی ماند.
طی سال ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۱ علیرغم بازپرداخت بخش از بدهی های دولت 
در قالب سهام ویا انتشار اوراق ، کماکان روند ایجاد و انباشت بدهی های 
بیمه ای دولت به سازمان تامین اجتماعی ادامه داشته و رو به تزاید است 
علیهذا در حال حاضر به نظر دولت این بدهی حدود ۴۰۰ همت اســت و 
به حساب سازمان تامین اجتماعی ۷۰۰ اســت واگر روش قوه قضائیه ) 
روش اعمالی برای دیه ، مهریه و خسارت تاخیر تادیه ( ملاک عمل قرار 
گیرد این بدهی حدود ۱۵۰۰ همت خواهد بود و اگر با توجه به بازارهای 
متناظر این بدهی را بخواهیم به ارزش واقعی روز محاســبه کنیم بدهی 
واقعی دولت به ســازمان تامین اجتماعی حداقل ۲۵۰۰ همت خواهد 
بود . حال اگر بخواهیم نظر دولــت یعنی بدهی ۴۰۰همتی را ملاک قرار 
دهیم با توجه به قیمت دلار می شــود حدود ۵ میلیارد دلار واین یعنی 

وارد کردن ضرری معادل ۳۰ میلیارد دلار به سازمان تامین اجتماعی.
سخن بر ســر این است که فســاد در ســازمان تامین اجتماعی ، عدم 
پرداخت حق بیمه های جاری متعلقه دولت بصورت نقد و بطور مستمر 
در مواعید مقرر و تادیه و بازپرداخت بدهی های معوقه و سنواتی دولت 
به ســازمان تامین اجتماعی با روزآمدســازی واقعی و به موجب قانون 
ســاختار نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی به ارزش واقعی روز اســت 
که همین موضوع در بندهای ۳ و ۴ سیاســتهای کلی تامین اجتماعی 
نیز تاکید و تصریح شده اســت و طی ۵ حکم مشخص و معین در قانون 
برنامه هفتم توسعه نیز دولت مکلف به این امر گردیده است . فلذا دولت 
و دولتمردان اگر به واقع دغدغه فســاد در صندوق ها و ســازمان های 
بیمه گر اجتماعی را دارند باید ابتدا برادری خود را اثبات و در اقَل زمان 
ممکن نسبت به پرداخت و تادیه بدهی های جاری و معوقه دولت به این 
نهادهای بیمه گر اجتماعی به ارزش واقعی روز را محقق ســازند وازاین 
فســاد چند ده میلیاردی جلوگیری نمایند.محاســبات بیمه ای انجام 
شده در دولت قبل نیز مبین اهمیت تادیه به موقع بدهی های بیمه ای 
دولت است و نشــان می دهد که ظرف یک دهه آینده در صورت تادیه 
به موقع بدهی های دولت ، ســازمان تامین اجتماعی کسری نقدینگی 

نخواهد داشت.

یادداشت

خریدار   مسکن به اندازه ای اهمیت دارد 
که از آن به عنوان موتور محرکه اقتصاد یاد 
می شود. مســکن به صورت مستقیم بیش 
از ۶۵ شــغل و به صورت غیر مستقیم صدها 
شغل را فعال می کند. بنابر این همانطور که 
مسکن می تواند رونق اقتصادی را رقم بزند، 
رکود در بخش مسکن باعث بیکاری صدها 

شغل و بحران اقتصادی می شود.
به گزارش خریدار، مســکن به انــدازه ای 
اهمیت دارد که از زوایــای گوناگونی قابل 
بررسی است. کمبود مسکن می تواند بحران 
های اجتماعی را باعث شــود. ناتوانی مردم 
به ویــژه جوانان در خرید مســکن، کاهش 
ازدواج و فرزند آوری را رقم می زند که انواع 

بزهکاری ها را بدنبال دارد.
مســکن بــه انــدازه ای اهمیــت دارد که 
قانونگذار در قانون اساسی به عنوان وظیفه 
حاکمیتــی از آن یاد کــرده، وظیفه ای که 
دولتها تاکنون در اجرای آن موفقیت زیادی 
نداشــته اند. البته تمامی نامزدهای ریاست 
جمهــوری، نماینــدگان مجلــس و حتی 
نامزدهای شورای شهر نســبت به ساخت 
مسکن وعده داده اند، که آنها نیز راه بجایی 

نبرده و موفقیتی بدست نیاورده اند.
جدی تریــن و البته بحــث برانگیزترین 
وعده برای ســاخت مســکن را در دولت 
سیزدهم شاهد بودیم که ابراهیم رییسی 
وعده ســاخت یــک میلیون مســکن در 
هر سال و چهار میلیون مســکن تا پایان 
دولت ســیزدهم را مطرح کرد، وعده ای 
که مصداق »سنگ بزرگ علامت نزدن« 
بود.اکنــون همچنان مســکن جدی ترین 
چالش مردم اســت. آنهایی که خانه دارند، 
بسختی می توانند خانه خود را بزرگ کنند و 
آنهایی که خانه ندارند نیز در رویای خانه دار 
شدن بســر می برند، رویایی که گمان نمی 
رود محقق شــود و آمار بالای اجاره نشینان 

گویای این واقعیت تلخ است. 
در ایــن رابطه عضــو کمیســیون عمران 
مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه 
مســکن در دو بخش ســاخت و اجاره قابل 
بحث و بررســی اســت  گفت: متاســفانه 
وضعیت مسکن کشور در شــرایطی است 
که مردم در هر دو مورد ســاخت و اجاره با 

چالش جدی روبرو هستند.
علیرضا نثاری با اعــلام اینکه در قالب قانون 
جهش مســکن، قرار بود دولت ســیزدهم 
ســالانه یک میلیون مسکن بســازد گفت: 

انتظار این بود که از ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۴ یعنی تا 
پایان عمر دولت سیزدهم ۴ میلیون مسکن 
بر اســاس قانون تکلیفی ســاخته شود که 

چنین چیزی محقق نشد.
وی در پاسخ به اینکه با وجود ادعای ساخت 
سالی یک میلیون مســکن از سوی ابراهیم 
رییســی، در دولت ســیزدهم چــه تعداد 
مسکن ساخته شد گفت: به دلایل گوناگون 
نمی خواهم وارد مباحــث مربوط به دولت 

سیزدهم شوم.
نماینده نهاوند در مجلس شــورای اسلامی 
با اشــاره به اینکــه برای ۴۰۰ هــزار واحد 
مسکونی حقوق مکتسبه ایجاد شده گفت: 
متقاضیان ایــن ۴۰۰ هزار واحد تشــکیل 
پرونده داده و از آورده خودشــان در زمینه 

ساخت اقداماتی انجام دادند.
وی بــا اشــاره به اینکــه پرونــده دریافت 
تســهیلات این ۴۰۰ هزار واحد در بانک ها 
تشــکیل شــده گفت: متاســفانه از سوی 
بانک ها پرداختی به این ۴۰۰ هزار مســکن 
صورت نگرفته که بــا جدیت و قدرت به این 

مساله ورود کرده ایم.
نثاری بــا اعلام اینکــه در قانــون جهش 
مســکن برای بانک ها ســهمیه ای در نظر 
گرفته شــد که ۲۰ درصد تســهیلات خود 
را به امر مســکن اختصاص دهند گفت: در 
قانون برای بانک هــای قانون گریز جرایمی 
تعیین کردیم که اگر در پرداخت ســهمیه  

تســهیلاتی که برای آنان در نظــر گرفته 
شــده، اقدام نکنند ۲۰ درصدی که قرار بود 
به عنوان تســهیلات در اختیار متقاضیان 
مســکن قرار گیرد، از سوی ســازمان امور 
مالیاتــی به عنــوان مالیات از حســاب آن 
بانک ها برداشت و به صندوق توسعه مسکن 
واریز شــود تا در قالب تســهیلات به مردم 
داده شــود.وی با اعلام اینکه جرایم بانکها 
نیز تاکنون اجرایی نشده گفت: برای اولین 
بار جلســه تخصصی در کمیسیون عمران 
مجلس شــورای اســلامی با حضور وزارت 
اقتصاد، ســازمان امور مالیاتی، وزارت راه و 
شهرسازی و دیوان محاسبات برگزار شد که 
در این جلســه فرایند اجرایی قانون تعیین 
تکلیف و قرار شــد ظرف دو ماه آینده ۴۰۰ 
هزار مسکنی که هنوز تسهیلات آنان تعیین 
تکلیف نشــده و پرونده آنان در بانک ها باز 

است، پرداخت تسهیلات آنان آغاز شود.
عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی با تاکید بر اینکه اگر بانک ها سهم 
۲۰ درصــدی تعیین شــده در قانون برای 
تســهیلات مســکن را پرداخت نکنند، با 
جدیت ورود خواهیم کــرد گفت: با بانک ها 
شــوخی نداریم و چنانچه در مهلت تعیین 
شده، تســهیلات مســکن را به متقاضیان 
نپردازند، ســازمان امور مالیاتــی را مکلف 
کرده ایــم ۲۰ درصد از نقدینگــی بانک ها 
کســر و به حســاب صندوق توسعه مسکن 

واریز کند.وی با اشاره به مطالبی که مدیران 
بانک هــا در خصــوص مشــکلات مطرح 
کرده اند گفــت: کمبود بودجــه و ناترازی 
بانک ها را اطلاع داریم و به خوبی شــرایط 
آنــان را درک می کنیم، امــا می دانیم که 
بانک ها می توانند تعهد پرداخت تسهیلات 
مســکن را اجرایی کنند و اکنون با توجه به 
بحران مسکن در زمینه ساخت و اجاره، باید 

بانک ها به سرعت قانون را اجرا کنند.
نثاری با تاکید بر اینکه وقتــی قانون داریم 
و بانک اجرا نمی کند، مــردم گناهی ندارند 
گفت: اکنــون ۴۰۰ هــزار متقاضی تمامی 
مراحل را طی کــرده و با فروش بســیاری 
از دارایی هــای خــود، در زمینه مســکن 
سرمایه گذاری کرده اند و باید در سریعترین 

زمان ممکن خانه دار شوند.
وی با اعلام اینکه تســهیلات در نظر گرفته 
شده برای شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر ۳۰۰ 
میلیــون تومان و بــرای شــهرهای بالای 
۲۵ هــزار نفــر ۵۵۰ میلیون تومان اســت 
گفت: امیدواریم با توجه بــه پیگیری های 
کمیسیون عمران و جلســه تخصصی که با 
وزارتخانه های اقتصــاد و راه برگزار کردیم، 
هرچه ســریع تر تکلیف تسهیلات این ۴۰۰ 

هزار متقاضی مسکن روشن شود.
نماینده نهاوند در مجلس شــورای اسلامی 
با اعــلام اینکــه در حال حاضــر ۶ میلیون 
مســتاجر در کشــور داریــم گفــت: قرار 

نیســت برای تمامی ۶ میلیون مســتاجر 
در ســریعترین زمان ممکن خانه ســاخته 
شــود و چنین امکانی هم موجود نیســت، 
بلکه کافیســت خانه های خالــی موجود را 
مدیریت کنیم تا بخشــی از کمبود مسکن 

جبران شود.
وی از خانه هــای خالــی به عنــوان بحران 
مســکن یاد کرد و گفــت: با فــروش این 
خانه هــای خالی بــه متقاضیان مســکن، 
می توان نیاز کشور به مسکن را رفع و قیمت 

مسکن در بازار را مدیریت کرد.
نثاری بــا تاکید بــر اینکه نبایــد در بحث 
مســکن، فقط به کمیــت توجــه کنیم و 
شــعارهای اجرا نشــدنی بدهیم گفت: اگر 
سالانه ۳۵۰ هزار مســکن در کشور ساخته 
شود، کمبود مســکن در مدت مناسبی رفع 
می شود، به شرط آنکه ســاخت این تعداد 

مسکن در سال محقق شود.
وی با اعلام اینکه در دولت ســیزدهم وعده 
ســاخت ســالانه یک میلیون مسکن داده 
شده بود گفت: قرار نیست وعده ساخت یک 
میلیون مسکن بدهیم اما در پایان سال ۵۰ 

هزار مسکن هم ساخته نشود.
عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اسلامی با اعلام اینکه در بودجه ۱۴۰۴ نیز 
ساخت مســکن در نظر گرفته شده گفت: 
اگرچه قــرار بود از ابتدای دولت ســیزدهم 
سالانه یک میلیون مســکن ساخته شود و 
محقق نشــد، اما دولت چهاردهم در بودجه 
مکلف اســت تا پایــان ســال ۱۴۰۴ یک 

میلیون مسکن بسازد.
وی با اشــاره به اینکه مســعود پزشــکیان 
همواره بر قانونمداری و حرکت در مســیر 
قانون تاکید کرده گفــت: دولت چهاردهم 
وظیفه دارد یک میلیون مسکن را بر اساس 
قانون جهش مســکن بســازد و نمی توانیم 
خارج از قانون ترسیم شــده عددی اعلام و 

تعهدات قانونی را کم کنیم.
نثاری در پاســخ به اینکه گمان می کنید 
با توجه به اینکه در ســه ســال گذشته ۳ 
میلیون مســکن ساخته نشــده در ۱۴۰۴ 
یک میلیون مســکن ساخته شــود گفت: 
اطمینان داریم که چنیــن عددی محقق 
نخواهد شــد، اما اگر بتوانیــم ۳۵۰ هزار 
مسکن هم بســازیم و این روند را به صورت 
مستمر ادامه دهیم، بسیار بهتر از آن است 
که اعداد بزرگ بگوییــم در حالی که توان 

انجام آن را نداریم.

چندی قبل وزیر اقتصاد بر کاهش فشار مالیاتی از حقوق 
بگیران تاکید کرده بود. مدتی بعد این رویکرد در بودجه 
ســال بعد نیز لحاظ گردیــد. در حالی کــه دولت برای 
مدیریت مالی و جبران کســری بودجه در سال ۱۴۰۴ 
به سیاست های مالیاتی متعددی توجه کرده، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی کشور بر لزوم کاهش فشار مالیاتی از 
روی مشــاغل خرد و حقوق بگیران تأکید کرده است.به 
گفته وی، مشــکلات اقتصادی کشور ناشی از فشارهای 
مالیاتی به افراد کم درآمد یا حقوق بگیران نیست، بلکه 
باید تمرکز بیشــتری بر افرادی گذاشــته شــود که در 
سطوح کلان مشــغول به فعالیت هستند.هم اکنون در 
آســتانه تصویب نهایی بخش اول  لایحه بودجه ۱۴۰۴، 
در مجلس هستیم. این درحالی است که دولت و وزارت 
اقتصاد راهبردی جدید در حوزه سیاســت های مالیاتی 

اتخاذ کرده اســت.همتی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی اعلام کرده اســت که حقوق بگیران 
و کسانی که از مشــاغل کوچک درآمد دارند،  
نباید هدف مالیات های سنگین قرار بگیرند، 
زیرا این افــراد درآمدهــای هنگفتی ندارند. 
به گفته همتی، مالیات باید از کســانی که در 
بخش های کلان اقتصــادی فعالیت می کنند 

و درآمدهای زیادی دارند، گرفته شود. 
دولت در تلاش اســت تا با اجرای این سیاست ها فشار 
اقتصادی بر اقشــار ضعیف و متوســط جامعه را کاهش 
دهد و در عین حال منابع مالی مورد نیاز برای توســعه 
زیرســاخت ها و برنامه های اجتماعــی را تأمین کند.

گفتنی اســت، حامد یزدیان، نماینده مجلس شــورای 
اسلامی، در تشــریح اصلاحات مالیاتی بودجه ۱۴۰۴ 

اظهــار کــرد: افزایــش معافیــت مالیاتی 
کارمندان از ۱۲ میلیون به ۲۴ میلیون تومان 
و معافیت مشاغل خرد از ۱۰۰ میلیون به ۲۰۰ 
میلیون تومان، تصمیمی مؤثر در کاهش فشار 
اقتصادی بر اقشــار ضعیف و کم درآمد است. 
ایــن اصلاحات، تــلاش دارد تا بــار مالیاتی 
به جای فشار بر کم درآمدها، به سمت افراد با 

درآمد بالا منتقل شود.
همچنین شاهسواری نماینده مجلس دراین خصوص 
گفت: با توجه به تورم و افزایشی که در قیمت ها شاهد 
هســتیم، با تصویب مصوبه دولــت در زمینه افزایش 
معافیت های مالیاتی، شاهد هستیم که سقف معافیت 
مالیاتی حقوق بگیران و مشــاغل خــرد تا ۱۰۰ درصد 
افزایش پیدا کرده اســت که این اقــدام در حمایت از 

حقوق و دســتمزدبگیران انجام دهــد.در این میان، 
تأکید بر شفاف ســازی و بهبود وضعیت مالیاتی برای 
بخش های مختلف اقتصادی از جمله بخش خصوصی و 
نهادهای عمومی غیردولتی اهمیت ویژه ای پیدا کرده 
است.برنامه های دولت در چارچوب قانون مالیات های 
مســتقیم، همچنان بر هدف افزایــش عدالت مالیاتی 
متمرکز است. بر اســاس این سیاست ها، فشار مالیاتی 
از دوش کارگران، مشاغل خرد و حقوق بگیران برداشته 
خواهد شد و تمرکز بیشتر بر کســانی خواهد بود که از 
درآمدهای کلان برخوردارند.دولت در طراحی بودجه 
۱۴۰۴ قصد دارد تا ضمن مدیریــت بهینه منابع، نظام 
مالیاتی کشور را به گونه ای تغییر دهد که هم به تقویت 
بخش خصوصی کمک کــرده و هم از تحمیل فشــار 

بیشتر بر طبقات کم درآمد جلوگیری کند. 

مالیات

راهبرد مالیاتی کاهش فشار ازحقوق بگیران در بودجه به کجارسید؟

در نشست مشترک با وزیر راه و شهرسازی مطرح شد

اختصاص ۲.۵ میلیارد دلار خط اعتباری برای توسعه صنعت حمل ونقل کشور
خریــدار  صنــدوق توســعه ملــی در 
راســتای حمایت از طرح های کلان حوزه 
حمل ونقــل، پیشــنهاد اختصــاص خط 
اعتباری ۲.۵ میلیــارد دلاری به وزارت راه و 
شهرسازی را مطرح کرد. این اقدام با هدف 
تســریع در اجرای پروژه هــای زیربنایی و 
ارتقای زیرساخت های لجستیکی کشور در 
نشست مشــترک مقامات صندوق و وزارت 

راه و شهرسازی بررسی شد.
به گزارش روابط عمومی صندوق توســعه 
ملی، در نشست مشــترکی با حضور فرزانه 
صــادق مالواجــرد وزیر راه و شهرســازی 
و مهدی غضنفــری، رئیس هیــأت عامل 
صندوق توســعه ملی، پیشــنهاد ارائه خط 
اعتباری ۲.۵ میلیــارد دلاری برای تأمین 
مالی طرح هــای کلان حــوزه حمل ونقل 
مطرح شــد. این نشســت با هدف بررسی 
ظرفیت های موجــود و راهکارهای عملی 
برای توســعه زیرســاخت های حمل ونقل 

کشور و ارتقای توان لجستیکی برگزار شد.
غضنفری در این جلســه با اشاره به اهمیت 
نقش حمل ونقل در توسعه اقتصادی کشور 
گفت: »برای پیشــبرد پروژه هــای ملی، به 
ویژه در حــوزه حمل ونقل، نیازمند طراحی 
ابزارهای مالــی جدید و کارآمد هســتیم. 
مدل هــای ســاده ســرمایه گذاری که در 
گذشــته به کار گرفته شــدند، نتایج مورد 

انتظار را به همراه نداشــته اند. امروز باید از 
مدل های پیچیده تر و البته مؤثرتر استفاده 
کنیم تا پروژه های زیربنایی کشور به نتیجه 

مطلوب برسند.«

ضرورت بازپرداخت منابع مالی
رئیس هیأت عامــل صندوق توســعه ملی 
با تأکیــد بر ضــرورت بازپرداخــت به موقع 
منابع مالی صندوق تصریــح کرد: »صندوق 
توسعه ملی در پروژه هایی نظیر خط متروی 
مشهد مشارکت داشــته، اما متأسفانه منابع 
تخصیص یافتــه بــرای این پــروژه هنوز به 
صندوق بازنگشــته اســت. این تجربه نشان 
می دهد که طراحی مدل هــای تأمین مالی 
باید به گونه ای باشد که هم بازدهی اقتصادی 
پروژه ها تضمین شود و هم بازپرداخت منابع 

مالی به طور منظم صورت گیرد.«

بازگشت منابع صندوق در حوزه 
کشتیرانی

غضنفــری بــه عملکــرد مثبــت بخش 
کشــتیرانی در بازپرداخت منابع اشاره کرد 
و گفت: »بخش هایــی مانند کشــتیرانی 
و نفتکش هــا نشــان داده انــد کــه توان 
بازپرداخت منابع مالی را به صورت مطلوب 
دارند. این تجربــه می توانــد الگویی برای 
سایر بخش ها باشــد. صندوق توسعه ملی 

آماده اســت تا ۲.۵ میلیارد دلار منابع مالی 
را در قالب خط اعتباری به حوزه حمل ونقل 
اختصاص دهد، مشــروط بر اینکه شرایط 
بازپرداخت به درســتی تنظیــم و تضمین 

شود.«

همکاری مشترک با وزارت 
راه و شهرسازی

در این نشست، نمایندگان صندوق توسعه 
ملــی و وزارت راه و شهرســازی بــر لزوم 
همکاری نزدیک برای پیشــبرد طرح های 
زیربنایی تأکید کردند. غضنفری با اشــاره 
به اهمیت اولویت بنــدی طرح ها گفت: »از 
وزارت راه و شهرســازی انتظــار داریم که 
طرح های اولویت دار خــود را در حوزه های 
ریلی، جــاده ای و دریایی به صنــدوق ارائه 
دهد. ایــن طرح ها پــس از بررســی های 
کارشناسی، می توانند در مسیر تأمین مالی 
قرار گیرند.«وی افــزود: »این خط اعتباری 
می توانــد زمینه ســاز اجــرای پروژه های 
کلانی باشــد که نقش بســزایی در تسهیل 
حمل ونقل کالا و مسافر، کاهش هزینه های 
لجســتیکی و بهبود شاخص های اقتصادی 

کشور دارند.«

تأکید بر توسعه پایدار
یکی دیگر از محورهای این نشســت، تأکید 

بر توســعه پایدار و اســتفاده بهینه از منابع 
مالی کشــور بود. مقامات صندوق توســعه 
ملی اعلام کردنــد که با توجه بــه عملکرد 
مثبت برخی پروژه ها در بازپرداخت منابع، 
آمادگی لازم بــرای حمایــت از طرح های 

کلان در حوزه حمل ونقل وجود دارد.
این نشســت در حالی برگزار شــد که ۹۰۰ 
میلیون دلار از منابع پرداخت شــده قبلی 
در حــوزه حمل ونقل، به صندوق توســعه 
ملی بازگشته اســت. این آمار نشان دهنده 
ظرفیت هــای موجــود در ایــن حــوزه و 

امکان پذیری بازپرداخت منابع است.

گام های آینده
در پایان این نشســت، مقرر شد وزارت راه و 
شهرسازی طرح های پیشنهادی خود را به 
صندوق توســعه ملی ارائه دهد تا با بررسی 
جزئیات هــر پــروژه، روند تأمیــن مالی و 
اجرای آن تســهیل شــود. ایــن رویکرد، 
گامی مؤثر در جهت بهبود زیرساخت های 
لجســتیکی و توســعه اقتصادی کشــور 

محسوب می شود.
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ضوابط رگولاتوری برای مقابله با تماس های 
مزاحم تبلیغاتی به اپراتورها ابلاغ شد

پیام  و تماســهای تبلیغاتی مزاحم ارتباطی به یکی از چالش های جدی 
کاربران تبدیل اســت، موضوعی که با گلایه مردم و تلاش رگولاتوری 

برای مقابله با آن همراه است.
 پیامکها و تماســهای تبلیغاتی در ســال های اخیر به یکی از معضلات 
جدی کاربران تلفن همراه در کشور تبدیل شــده است. این پیام ها که 
گاه به صورت تماس های تلفنی و گاه به صورت پیامک های ناخواســته 
ارسال می شوند، نه تنها وقت و آرامش کاربران را مختل می کنند، بلکه 

حریم خصوصی افراد را نیز با خطر مواجه خواهند کرد.
اگرچه با تدابیر سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی برای مقابله 
با پیامکهای انبوه تبلیغاتی کاربران می توانند با وارد کرد شــماره لغو در 
لحظه ارســال پیام از شر این پیامکها خلاص شــوند اما همچنان با این 
پیامک ها مواجهیم و به جز آن تماسهای تبلیغاتی مزاحم نیز این معضل 
را دو چندان کرده اســت.حمید فتاحی، رئیس سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی، در همین خصوص به اقدامات این ســازمان برای 
مقابله با این مشــکل اشــاره کرد و گفت: ضوابط لازم برای پیشگیری 
از ایــن مزاحمت ها تدوین و به اپراتورها ابلاغ شــده اســت. همچنین 
ابزارهای شناســایی و برخورد با افــرادی که از شــبکه های ارتباطی 

سوءاستفاده می کنند، در دستور کار قرار دارد.
فتاحی تأکید کرد که این ســازمان با جدیت به دنبــال ارتقای کیفیت 

شبکه و دسترسی کاربران به اینترنت پرسرعت است.
وی افزود: برنامه هایی در کوتاه مــدت، میان مدت و بلندمدت، از جمله 
توسعه شــبکه فیبر نوری و مقابله با پیام ها و مزاحمت های ارتباطی در 
حال اجرا اســت و نتایج این اقدامات به زودی به اطــلاع مردم خواهد 

رسید.
حمید فتاحی پیش از این نیز با اشاره به مصوبه اخیر کمیسیون تنظیم 
مقررات ارتباطات درباره ممنوعیت تماس های صوتی تبلیغاتی گفت: 
به منظور حفاظت از حقوق کاربران در حــوزه ICT، مقررات حاکم بر 
ارائه خدمات محتوای صوتی ارزش افزوده تبلیغاتی تصویب شــده که 

براساس آن تماس های تبلیغاتی صوتی ممنوع است.
وی با تاکید بر برخورد با متخلفان از ســوی رگولاتوری افزود: بر اساس 
مصوبه کمیســیون تنظیم مقررات ارتباطات، تمامی دارندگان پروانه 
ارایه خدمات تلفن همراه موظف شده اند سامانه تشخیص تماس های 
صوتی تبلیغاتی مزاحم و ناخواســته را مطابق با ضوابط ابلاغی سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی راه انــدازی کنند و مانع از راهیابی 

این گونه تماس ها در شبکه خود شوند.

مدیرعامل ایران ایر اعلام کرد
راه اندازی مسیرهای جدید هوایی تا پایان سال

مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران گفت: در دو ماه 
گذشته این شرکت مسیرهای جدید هوایی را راه اندازی کرده و تا پایان 

سال هم چند مسیر هوایی دیگر اضافه می شود.
شــمس الدین فرزادی پور، با بیــان اینکه به دلیــل افزایش تعاملات 
اقتصادی، افزایش تقاضا و به تبع آن تامین تقاضا، شــرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران برنامه ریزی هایی در خصوص افزایش پروازها 
و ایجاد مسیرهای جدید انجام داده اســت، گفت: به همین دلیل پرواز 
مشــهد- دمام- مشــهد را از دو پرواز به چهار پــرواز در هفته افزایش 

دادیم.
وی در پاسخ به اینکه ایران ایر چه برنامه هایی برای افزایش مسیرهای 
هوایی خود دارد؟ افزود: ایران از لحاظ اســتراتژیک در منطقه ای قرار 
دارد که ۱۳ همســایه آبی و خاکی داشــته و تعاملات گســترده ای با 
همسایگان خود دارد.بنابراین لازم اســت برای توسعه اقتصادی میان 

کشورها پروازها به منطقه افزایش یابد.
مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی تصریح کرد: قبلا پرواز 
تهران- دبی نداشتیم که این پرواز برقرار شــد. پرواز اهواز- دبی را از دو 
پرواز به سه پرواز افزایش دادیم. پرواز به کراچی قطع بود که مجددا در 
حال برنامه ریزی برای برقراری آن هســتیم. پرواز به کابل نداشتیم که 
آن هم برقرار شد. پرواز به اســتانبول را روزانه کردیم. همچنین در حال 
حاضر پرواز به باکــو داریم.همه این موارد در ایــن دوماهه اتفاق افتاده 
است. وی با اشاره اضافه کرد: پرواز  تهران - بمبئی قبلا انجام می شد اما 
مدتی متوقف شد که مجددا آن را برقرار کردیم. این اتفاق مهمی است 
زیرا انتقال بار هم انجام می شود. از مهرماه این پروازها از سرگرفته شده 

است.
به گفته وی، از راه اندازی مســیرهای جدید نقش مهمی در صادرات و 

واردات کالاهای  مختلف دارد و آن را تسهیل می کند.
فرزادی پور با بیان اینکه تا پایان سال حداقل چهار الی پنج مسیر هوایی 
جدید نیز خواهیم داشت، گفت: به دنبال مســیرهای آسیای شرقی و 

برنامه ریزی برای راه اندازی آنها هستیم.

توسعه

سمیه رسولی  بررســی عملکــرد ۸ ماهه 
خودروســازان نشــان می دهد که در این 
مدت نزدیک به ۵۷۴ هــزار و ۵۴۳ خودرو 
تولید شده که نسبت به پارسال ۵.۸ درصد 

کاهش را نشان می دهد.
 بررســی صورت هــای مالی ارائه شــده از 
سوی خودروســازان بزرگ کشــور )ایران 
خودرو، ســایپا و پارس خــودرو( به کدال 
نشــان می دهد که از ابتدای سال تا انتهای 
آبان ماه، تعداد ۵۷۴ هزار و ۵۴۳ دســتگاه 
خودروی سواری تولید شــده در حالی که 
این رقم در مدت مشابه سال ۱۴۰۲ معادل 
۶۰۹ هزار و ۹۳۷ دســتگاه بود. بنابراین در 
این مدت، ســه خودروســاز بزرگ کشور، 
یعنی ایران خودرو، ســایپا و پارس خودرو، 
۳۵ هزار و ۳۹۴ دســتگاه معادل ۵.۸ درصد 

تولید کمتری در سواری ها داشته اند.

افت تولید در آبان
بر این اســاس، بررســی وضعیــت تولید 
ماهانه خودروســازان نیز نشان می دهد که 
در شهریور امســال حدود ۷۲ هزار دستگاه 
محصول سواری را تولید شده بود اما در مهر 
ماه، تیراژ تولید با رشــد ۱۷ درصدی به ۸۴ 

هزار و ۲۴۶ دستگاه رسید.
با این حال در آبان دوباره شــاهد افت تولید 
بودیم به گونه ای که سه تولیدکننده بزرگ 
خودرو در آبان ماه امســال ۶۳ هزار و ۸۶۳ 
دســتگاه خودرو تولید کرده اند، که نسبت 
به مهر کاهش ۲۰ هزار و ۳۸۳ دســتگاهی 
یــا ۲۴.۲ درصدی را نشــان می دهد. حتی 
در آبان تولیــد خودروی ســواری کمتر از 

شهریور ماه هم بوده است.
به نظر می رســد عمده دلیل افت تولید در 
آبان ماه اســتفاده از فرصت افزایش قیمت 
کارخانه ای باشد؛ به این معنا که خودروساز 
تولید را کاهش داده تا خودروهای جدید را 

با قیمت جدید به بازار عرضه کند.

افت ۶ درصدی تولید ایران خودرو
ایران خودرو در ۸ ماه نخســت سال ۱۴۰۳ 
توانســته ۱۱۳ هــزار و ۵۰۶ دســتگاه از 
خانواده پژو تولید کند که از این میزان ۱۱۳ 
هزار و ۵۶۵ دستگاه را فروخته است. این در 
حالیست که در مدت مشــابه پارسال ۱۸۴ 
هزار و ۹۷۹ خودرو در گروه پژو تولید شــده 
بود که از این میزان هــم ۱۸۹ هزار و ۵۰۶ 
دســتگاه به فروش رفته بود. بنابراین در ۸ 
ماهه امســال در گروه پژو بالغ بر ۷۱ هزار و 
۴۷۳ دســتگاه کمتر تولید و به تبع آن بالغ 

بر ۷۵ هزار و ۹۴۱ دســتگاه کمتر فروخته 
شده اســت.همچنین ایران خودرو در ۸ ماه 
نخست امســال ۷۱ هزار و ۴۹۲ دستگاه از 
گروه سورن تولید کرده که از این میزان ۷۰ 
هزار و ۵۲۶ دســتگاه به فروش رفته است. 
این شاخص ها در مدت مشــابه پارسال به 
ترتیب ۳۳ هزار و ۳۸۹ دســتگاه و ۳۱ هزار 
و ۹۱۶ دستگاه بود. بنابراین تولید و فروش 
خودروهای گروه ســورن نسبت به پارسال 
افزایش یافته است که به نظر می رسد ایران 
خودرو با کاهش ظرفیت تولیــد گروه پژو، 
نسبت به رشــد تولیدات گروه سورن اقدام 

کرده است.
در ۸ ماه نخســت امســال ۵۷ هزار و ۹۹۵ 
دســتگاه خودروی دنا تولید شده که از این 
میزان ۵۷ هــزار و ۳۴۱ دســتگاه فروخته 
شده است. در ۸ ماهه پارســال نیز ۵۴ هزار 
و ۹۳۵ دســتگاه دنا تولید و ۵۴ هزار و ۳۰۱ 

دستگاه به فروش رسیده بود.
از خــودروی رانا نیز در ۸ ماهه امســال ۱۱ 
هزار و ۲۲۲ دستگاه تولید شــده که از این 
میزان ۹ هزار و ۵۷۶ دستگاه به فروش رفته 
است. تولید رانا در مدت مشابه پارسال ۱۴ 
هزار و ۲۹۳ و فروش این محصول ۱۴ هزار و 
۱۱۳ دستگاه بود. بنابراین تولید این خودرو 
نیز کاهشی شده است. نکته قابل توجه آنکه 
ایران خــودرو در آبان ماه اقــدام به فروش 
هیچ دســتگاهی از خودروی رانــا نکرده و 
فروش این خودرو در ماه مورد اشــاره صفر 
بوده در حالی که در این ماه ۱۴۰۰ دستگاه 

رانا تولید شده اســت.در ۸ ماهه امسال ۴۴ 
هزار و ۳ دستگاه تارا تولید شــده که از این 
میزان ۴۲ هزار و ۴۶۴ دستگاه فروخته شده 
اســت. در ۸ ماهه پارســال ۲۹ هزار و ۶۸۱ 
دســتگاه تولید و ۲۹ هزار و ۱۲۰ دستگاه به 
فروش رفته بود. بنابراین تولید و فروش این 

خودرو افزایشی شده است.
در ۸ ماهه امســال ۹ هزار و ۶۸۹ دســتگاه 
هایما تولید شده اما در مقابل ۸ هزار و ۸۷۷ 
دســتگاه فروخته شده اســت. در ۸ ماهه 
پارســال ۱۲ هزار و ۷۹ دستگاه هایما تولید 

و ۱۱ هزار و ۵۷۳ دستگاه فروخته شده بود.
در بخش ســایر محصولات ۱۹ هزار و ۱۳۸ 
دســتگاه تولید شــده اما ۲۲ هــزار و ۱۲۸ 
دستگاه به فروش رفته است. این شاخص ها 
در ۸ ماهــه پارســال به ترتیــب ۱۱ هزار و 
۹۵۰ دســتگاه و ۱۱ هزار و ۸۳۱ دســتگاه 
بود. در این بخش نیز رشــد تولید به صورت 

محسوسی صورت گرفته است.
در مجموع در ۸ ماهه امسال ۳۲۷ هزار و ۴۵ 
دستگاه انواع خودرو در ایران خودرو تولید 
و در مقابــل ۳۲۴ هزار و ۴۷۷ دســتگاه به 
فروش رفته است. این در حالیست که مدت 
مشــابه پارســال ۳۴۱ هزار و ۳۰۶ دستگاه 
خودرو تولید و ۳۴۲ هزار و ۳۶۰ دســتگاه 

فروخته شده بود.
البته آنطور که ایران خودرو در صورت مالی 
خود اعلام کرده در این بــازه زمانی ۸ هزار و 
۹۷۷ دستگاه خودرو تولید کرده اما تجاری 
ســازی نکرده که ۴ هزار و ۴۹۳ دستگاه آن 

مربوط به آبان است.
بر این اساس تولید و فروش خودرو در ایران 

خودرو ۶ درصد با کاهش مواجه شده است.

کاهش تولید و فروش در سایپا
گروه خودروسازی ســایپا در ۸ ماه امسال 
۱۳۵ هــزار و ۶۲۶ دســتگاه از خانــواده 
X۲۰۰ )تیبــا، کوییــک، ســاینا( تولید 
کرده و در مقابل ۱۲۹ هزار و ۳۸۴ دســتگاه 
فروخته اســت. ۸ ماهه پارســال ۱۶۱ هزار 
و ۸۲۶ دســتگاه از این گروه تولید شــده و 
۱۵۳ هزار و ۱۸۸ دســتگاه فروخته شــده 
بود. بنابراین بالغ بر ۲۰ هزار دســتگاه کمتر 
تولید شده است. از ســویی دیگر نیز بیش 
از ۶ هزار و ۲۰۰ دســتگاه از این خانواده در 

پارکینگ های سایپا مانده است.
در ۸ ماه نخســت امســال ۳۳ هزار و ۳۲۵ 
دســتگاه شــاهین تولید شــده و ۳۳ هزار 
و ۴۰۸ دســتگاه به فروش رفته است. در ۸ 
ماهه پارسال ۳۳ هزار و ۴۳ دستگاه شاهین 
تولیــد و ۳۱ هزار و ۶۴۴ دســتگاه فروخته 

شده بود.
طی ۸ ماهه امسال ۴۶ هزار و ۹۵۴ دستگاه 
وانت ۱۵۱ تولید و ۴۵ هزار و ۳۸۹ دســتگاه 
فروخته شده است. در مدت مشابه پارسال 
از این خودرو ۳۷ هزار و ۱۵۲ دستگاه تولید 

و ۳۶ هزار و ۷۴۶ دستگاه فروخته شده بود.
در بخش ســایر محصولات هــم ۱۰ هزار و 
۴۹۴ دستگاه تولید اما ۶ هزار و ۲۴ دستگاه 
به فروش رفته اســت. این ارقام پارسال به 

ترتیب یک هــزار و ۱۱۰ دســتگاه و ۸۸۳ 
دســتگاه بوده اســت.در مجموع سایپا در 
۸ ماهه امســال )بدون در نظر گرفتن تولید 
وانت ۱۵۱( ۱۷۹ هزار و ۴۴۵ دستگاه انواع 
خودروی سواری تولید و در مقابل )بدون در 
نظر گرفتن فــروش وانت ۱۵۱( ۱۶۸ هزار و 
۸۱۶ دستگاه فروخته شــده است. سایپا در 
۸ ماهه پارســال ۱۹۵ هزار و ۹۷۹ دستگاه 
تولید و ۱۸۵ هزار و ۷۱۵ دســتگاه خودرو 
فروخته بــود. بنابراین در ۸ ماهه امســال 
نســبت به مدت مشابه پارســال بالغ بر ۱۵ 
هزار دســتگاه کمتر تولید شــده که عمدتاً 

مربوط به خانواده X۲۰۰ می شود.
 بر این اســاس تولید و فــروش ۱۶  درصد با 

کاهش مواجه شده است.

 افت 11 درصدی تولید خودرو 
در پارس خودرو

پــارس خــودرو  گــروه خودروســازی 
)زیرمجموعه ســایپا( در ۸ ماهه امسال ۴۳ 
هزار و ۶۸۲ دســتگاه از گروه Q۲۰۰ تولید 
کرده و در مقابل ۴۳ هزار و ۲۵۸ دســتگاه 
فروخته است. در ۸ ماهه پارسال ۵۰ هزار و 
۸۸۶ دستگاه از این گروه تولید و ۴۸ هزار و 

۸۸۹ دستگاه به فروش رفته بود.
از خودروی جدید ســهند نیــز ۱۰ هزار و 
۴۵۱ دستگاه در ۸ ماه نخست امسال تولید 
کرده و ۶ هزار و ۳۶۷ دســتگاه نیز فروخته 
شده است. در ۸ ماهه نخست پارسال از این 

خودرو ۲۷ دستگاه تولید شده بود.
تولید کوییک معمولی دنــده ای هم که در 
پارس خودرو متوقف شــده اما مدتی از سر 
گرفته و یــک هزار و ۲۳۴ دســتگاه تولید و 
فروخته شــد. )در ۸ ماهه پارسال ۲۱ هزار و 
۶۹۸ دستگاه تولید و همین میزان فروخته 
شــده بود.( تولید این خودرو در مهر و آبان 

ماه متوقف شده است.
در ۸ ماهه امســال پارس خــودرو اقدام به 
تولید ساینا S هم کرده که توانسته ۱۲ هزار 
و ۶۷۶ دســتگاه از این خودرو تولید کند و 

همین میزان نیز فروخته است.
در مجموع در ۸ ماه نخســت امسال پارس 
خودرو ۶۸ هزار و ۴۳ دستگاه خودرو تولید 
و در مقابل ۶۳ هزار و ۵۴۴ دستگاه فروخته 
اســت. پارس خودرو در ۸ ماهه پارسال ۷۲ 
هزار و ۶۱۱ دستگاه خودرو تولید و ۷۰ هزار 

و ۵۸۷ دستگاه فروخته بود.
بر این اساس تولید خودرو در پارس خودرو 
با ۱۱ درصد و فروش بــا ۱۳ درصد کاهش 

مواجه شده است.  

خریدار  عضــو هیئت نماینــدگان اتاق 
تهران گفت: ساختار حقوقی مناسبی برای 
مولدسازی اموال دولتی طراحی نشده است 
و بروکراســی های زیادی که در این زمینه 
وجود دارد مانع از تحقق مولدســازی شده 

است.
مهراد عبــاد عضو هیئت نماینــدگان اتاق 
تهران در رابطه با مولدســازی اموال دولت 
و تأثیــر آن در بازار ســرمایه اظهــار کرد: 
مولدســازی اموال و دارایی هــای دولت به 
معنای بهینه ســازی اموالی است که بدون 
استفاده ماندند یا کم کاربرد هستند و دولت 
نمی تواند از آنها اســتفاده درســتی داشته 
باشد. متأسفانه دولت از این دست دارایی ها 
زیــاد دارد. بــرای مثــال کارخانه هایــی 
هســتند که بهــره وری پایینــی دارند و 
ارزش افزوده ای برای دولــت و مردم ایجاد 

نمی کنند.
وی تصریح کرد: یکی از مشکلات ما در این 
ســال ها کاهش بهــره وری منابع مان بوده 
اســت به شــکلی که هم کارخانه هایمان 
با بهــره وری پاییــن کار می کننــد و هم 
دارایی های دولــت و حتی بخش خصوصی 
به واســطه تورم و تحریــم از ارزش افزوده 

کمی برخوردار هستند.

عضو هیئــت نماینــدگان اتــاق تهران 
خاطرنشان کرد: از طرفی بودجه های اکثر 
دولت ها در چند ســال اخیر تراز نبودند و 
در عمل دولت ها نمی توانســتند مخارج 
خــود را تأمین کنند و در نتیجــه به انواع 
و اقســامی از اســتقراض ها، چاپ اوراق 
و امثال آنها روی آوردنــد و منجر به تورم 

شدند.
عباد با بیان اینکه بســیاری از سرمایه های 
راکد در کشــور ما ســالانه ارزش خود را از 
دست می دهند، گفت: در سال های گذشته 
دولت ها با بحث خصوصی ســازی به دنبال 
حل ایــن مشــکل بودند که ایــن هدف به 
سمت خصولتی سازی سوق پیدا کرد و این 
شرکت ها به بخش خصوصی واقعی واگذار 
نشــد و با تغییر هیئت مدیرها شاهد بودیم 

همان روال سابق طی شده است.
وی افزود: متأســفانه دولت و خصولتی ها 
در بنگاه داری، راندمان کار و ســودده بودن 
برایشــان اهمیت ندارد و حتی بســیاری از 

آنها با ضرر در حال فعالیت هستند.
عضو هیئــت نمایندگان اتــاق تهران بیان 
کرد: در ســال های اخیر بحث مولدسازی 
امــوال دولتــی مطرح شــد که عــلاوه بر 
واگــذاری شــرکت ها، روی مولدســازی 

منابعشــان نیز بیشــتر کار کننــد اما این 
فرآیند با توفیق همراه نبوده است.

عباد، عدم همکاری دســتگاه های مختلف 
بــا دولــت را یکــی از دلایل عــدم توفیق 
مولدسازی برشمرد و اذعان کرد: برای مثال 
وزراتخانه ها همکاری نمی کردند که اموال 
مازاد خود را در اختیار قــرار دهند و بهینه 

کنند.
وی اضافه کرد: مشــکل دیگر این است که 
ساختار حقوقی مناســبی برای این موضوع 
طراحی نشده است. در بخش خصوصی هم 
شاهد هستیم که ارزش واقعی اموال منقول 

قابل شناسایی و تشخیص نیست.
عضــو هیئــت نماینــدگان اتــاق تهران 
خاطرنشــان کرد: از طــرف دیگــر انقدر 
بروکراســی در این حــوزه زیاد اســت که 
متأسفانه مولدســازی رقم نمی خورد. این 
کار شــجاعتی می خواهد که در بسیاری از 

مدیران شاهد آن نیستیم. 
به نظر راهکاری که برای مولدســازی از 
ســوی مدیران باید اتخاذ شود این است 
که تلاش کنند دارایی های ارزشمند خود 
را به فروش برســانند در حالی که معمولاً 
دارایی هایــی را بــه فروش می رســانند 
که بخــش خصوصی تمایلی به ســرمایه 

گذاری روی آنها ندارد.
وی تاکید کرد: دولــت باید روی کارخانه ها 
و بنگاه های سود ده تمرکز بیشتری داشته 
باشد. دولت ها برای جبران بخشی از کمبود 
بودجه باید از منابع موجود خود اســتفاده 

کند.
عضو هیئت نمایندگان اتــاق تهران عنوان 
کرد: دولت به بخــش خصوصی بدهی های 
زیادی دارد و شاید بتواند از طریق تهاترهای 

مالی ایــن کار را انجام دهند. مســلماً اگر 
دولت بتواند بدهی خود را به شــرکت های 
بورســی پرداخت کنــد، نقدینگــی این 

شرکت ها تأمین خواهد شد.
عباد در پایان گفت: یکی از مشکلات امروز 
فعالان اقتصــادی کمبود نقدینگی اســت 
و رفع آن در این حوزه منجر به ســوددهی 
شــرکت می شــود و برای جامعه منعت به 

همراه خواهد داشت.

 وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات با اشــاره به 
جزیره ای شدن سامانه ها در دســتگاه های اجرایی 
گفــت: در دســتگاه های مختلف شــاهد توســعه 
ســامانه هایی هســتیم که به صورت جزیره ای کار 

می کنند. 
امیدوارم با برقــراری ارتباط بین این دســتگاه ها، 
دولت الکترونیکی محقق شود.»ســتار هاشــمی« 
در حاشیه مراســم »تحول دیجیتال و افق آینده« 
در جمع خبرنگاران با تاکید بــر اینکه برنامه تحول 
دیجیتــال وزارت ارتباطــات هنوز نهایی نشــده 
اســت، افزود: این وزارتخانه به طور قطع باید در این 
مسیر پیشــرو باشــد تا بتواند چراغ راهی برای بقیه 

دستگاه ها شود.

وی درباره تحقــق دولت هوشــمند گفت: 
جلسات متعددی با ســازمان برنامه و بودجه 
برگزار کردیم تا با همکاری بین دســتگاهی، 
دولت الکترونیکی و دولت هوشمند با شتاب 

بیشتری دنبال شود.
هاشمی خاطرنشــان کرد: دولت الکترونیک 
پیچیدگی های زیادی دارد و در برنامه هفتم 

توسعه نیز تکالیف متعددی برای دســتگاه ها در نظر 
گرفته شده است.

 از ســوی دیگــر قانــون قانــون مدیریــت داده ها 
و اطلاعــات ملی نیــز می توانــد به توســعه دولت 

الکترونیکی کمک کند.
وی درباره عدم تمایل دستگاه ها برای اشتراک گذاری 

داده ها، گفت: به اشــتراک گذاری داده ها و 
خدمات دســتگاه های مختلف، یک تکلیف 
قانونــی اســت. البتــه برخی دســتگاه ها 
داده هــای کاملــی ندارنــد و ایــن یکی از 

موضوعاتی است که باید به آن توجه شود.
وزیر ارتباطات تاکیــد کرد: وزارت ارتباطات 
پیگیــر بحــث به روزرســانی داده هــا و به 
اشتراک گذاری آن هاســت تا از این طریق برای کشور 

ارزش افزوده  تولید شود.
 تحقق این هدف ساده نیست اما آن را به عنوان یکی از 
اولویت های جدی دولــت چهاردهم و وزارتخانه دنبال 

می کنمم.
وی همچنیــن دربــاره افزایــش کیفیــت اینترنت 

بیان داشــت: عوامــل مختلفــی در ارتقــای کیفیت 
اینترنت دخیل هســتند که یکی از آنها زیرســاخت 
شبکه انتقال اســت که در برخی از نقاط و شبکه های 
مخابراتی به مرز اشــباع رســیده اســت. ایــن نقاط 
شناسایی شــده و رفع مشکل آنها در دســتور کار قرار 

گرفته است.
هاشمی تصریح کرد: علاوه بر آن در برخی نقاط کشور 
دچار اشباع فرکانسی هستیم، زیرا ۷۰ درصد ترافیک 
کشور روی شبکه سیار است. توسعه زیرساخت شبکه 
فیبر نوری از یک سمت و استفاده از فناوری های نوین 
ماننــد اینترنت نســل پنجم را به صــورت جدی تری 
دنبال می کنیم و امیدواریــم بتوانیم کیفیت ارتباطات 

را ارتقا دهیم.

ارتباطات

ونیکی محقق می شود وزیر ارتباطات: با هم افزایی میان دستگاهای اجرایی، دولت الکتر

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئين نامه قانون تعيين تکليف
شناسه آگهی:1832924

برابر رای شماره 140360312001011225 هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا 
شماره  به  بيکی  فرهاد  آقای  تقاضای   1402114412001000980 کلاسه  معارض 
شناسنامه 636 و کد ملی2121359931 صادره از گرگان فرزند علی در ششدانگ يک 
قطعه زمين که در آن احداث بنا شده که مقدار 1.5 دانگ مشاع از 6 دانگ عرصه آن وقف 
است بمساحت 329.17 متر مربع از پلاک شماره 12 -اصلی واقع در اراضی قلعه حسن 
بخش چهار حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکايت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی 
دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از اين 
رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراض داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به اين اداره تسليم و 
پس از اخذ رسيد ظرف مدت يکماه از تاريخ تسليم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود 

را به مرجع ذيصلاح قضائی تقديم نمايد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/05
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/09/20

مهدی شاه مهری سرپرست اداری ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ ایين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه اگهی: 1832677 م الف: 2978
برابر رای شماره 140360331012006798 مورخ 26/6/1403 جلسه هيات موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت 
ساوجبلاغ امير علی پور حيدری فرزند کيومرث بشماره ملی 0310217784 نسبت به 
ششدانگ يک قطعه زمين با بنای احداثی به مساحت 20/741 متر مربع-  از پلاک ثبتی 
323 اصلی واقع در شنده جزء حوزه ثبتی ساوجبلاغ از مالکيت غلامرضا عسگری ذيل دفتر 
39 صفحه 567 محرز گرديده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز در روزنامه های کثير الانتشار و محلی همزمان در يک تاريخ چاپ و آگهی ميشود در 
صورتيکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از 
تاريخ اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از رسيد ، ظرف 
يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض در خواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت 

صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/05
تاريخ انتشار نوبت دوم:1403/09/20

بشير نعيم زاده
 رئيس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف سعيد صبر عليلو

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی

قانون تعيين تکليف  برابر رای شماره140360324009005460  - 1403/8/13  هيات موضوع 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی آقای عباس خدوئی   فرزند خدر  به شماره  شناسنامه559   صادره ازدشتی  به 
شماره ملی 35449714610 در ششدانگ يکبابخانه مساحت 101/10 متر مربع پلاک 24  فرعی از 
2723  اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری از مالک رسمی 
گرديده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. الف 1226
تاريخ انتشار نوبت اول 1403/9/5

تاريخ انتشار نوبت دوم1403/9/20               
شکرااله سعادتی
 رئيس اداره ثبت اسنادو املاک شهرستان بوشهر      

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی

تکليف  تعيين  قانون  رای شماره140360324009005019  – 1403/7/28 هيات موضوع  برابر 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای ياسر پيکار  فرزند عبدالرضا به شماره  شناسنامه 1567  صادره از تنگستان 
به شماره ملی 3559973007 در ششدانگ يکبابخانه مساحت 145/65 متر مربع پلاک 22 فرعی از 
1944 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری از مالک رسمی 
گرديده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. الف 1224
تاريخ انتشار نوبت اول 1403/9/5

تاريخ انتشار نوبت دوم1403/9/20               
شکرااله سعادتی
 رئيس اداره ثبت اسنادو املاک شهرستان بوشهر      



 ریال دیجیتال چگونه موجب کاهش رفاه و بی ثباتی مالی می شود؟

یورش ریال دیجیتال علیه بیت کوین

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 کاهش حباب و حذف دلالان 
با ضرب سکه های جدید

عضو اتاق بازرگانی ایران با موقتی خواندن نوســانات ارزی اخیر دلایل 
نوســانات ارز را در این روزها اعلام کرد.سیدعلی حســینی، عضو اتاق 
بازرگانی ایران با موقتی خواندن نوســانات ارزی اخیــر گفت: با نگاهی 
به اتفاقات سالهای گذشته همواره بازار ارز در چنین روزهایی )از اواسط 
آبان تا اواسط دی ماه( با نوسانات سنتی و همیشگی مواجه می شد. دلیل 
اصلی آن هم نزدیک شدن به آغاز ســال جدید میلادی و نیاز شرکتهای 
تجاری ایرانی برای تسویه حســاب ارزی با طرف های خارجی خود بوده 
که طبیعتاً تقاضا را بالا برده اســت. در واقع در این ایــام حتی اگر اتفاق 

سیاسی و امنیتی هم رخ نداده باشد، باز هم شاهد نوسانات ارزی بودیم.
وی اظهار داشــت: این در حالی اســت که در ماه های اخیر بارها شاهد 
اتفاقات و رویدادهای سیاســی و امنیتی در منطقــه و جهان بودیم که 
طبیعتاً هر کــدام از آنها مثل صدور قطعنامه شــورای حکام، انتخابات 
آمریکا و همچنین اتفاقات اخیر در ســوریه در ایجاد موج روانی در بازار 
ارز بی تاثیر نبوده اســت. به همین دلیل نباید از چنین نوساناتی تعجب 
کرد؛ حتی شاید تا پایان ســال باز هم با هیجان و نوسانات روانی در بازار 
ارز مواجه شــویم. البته بانک مرکزی باید با تکیه بــر توان تنظیم گری 
خود بسیار فعال تر از قبل وارد عمل شود تا با توجه به ورودی های ارزی، 

بتواند بازار را به خوبی کنترل و مدیریت کند.
عضو اتاق بازرگانی ایران با اشــاره به اینکه قیمــت کنونی دلار با توجه 
به نرخ تورم چندان عجیب و دور از ذهن نیســت، گفت: با توجه به نرخ 
تورمی که در بازار وجود دارد، نرخ کنونی ارز به ویــژه دلار در بازار آزاد 
چندان غیر معقول نیســت. به ویژه آنکه نرخ کنونی ارز با توجه به نرخ 
تورم و روند کنتــرل و مدیریت بانک مرکزی، رفته رفته از ســوی بازار 
پذیرفته شده و یک اتفاقِ نظر نســبی روی محدوده نزدیک به این نرخ 
به وجود آمده است. هر چند که من همیشــه معتقدم داشتن نرخ ثابت 
در بازار ارز حتی اگر نرخ بالایی هم باشد به مراتب از نوسانات و تغییرات 
مداوم قیمت، بسیار بهتر و منطقی تر اســت؛ چون بازار و اقتصاد ایران 

می تواند پس از مدتی خود را با نرخ ثابت ارز هماهنگ کند.

حســینی با اشــاره به تأثیر عرضه سکه ســال ۱۴۰۳ و شمش طلا در 
کنترل قیمت ها در بازار گفت: ضرب و عرضه ســکه های سال ۱۴۰۳ و 
برگزاری حراج های متعدد از سوی بانک مرکزی در مرکز مبادله ایران 
توانست تا حد قابل توجهی بر حباب ســکه تأثیرگذار باشد و قیمت را 
کاهش دهد. طبیعتــاً با توجه بــه وظیفه تنظیم گــری بانک مرکزی 
می شــد چنین اقدامی را پیش بینی کرد و حتی می توان این تصمیم را 

اقدامی کارساز و مثبت از سوی بانک مرکزی خواند.

همزمان با اعلام تمایل دولت برای توسعه بلاکچین
ویداد  تبیین مقررات رمزارزها در دستور کار ر

صنعت مالی هفدهم
در پی اعلام تمایــل وزیر اقتصاد برای توســعه رمز ارزهــا و مدیریت 
بلاکچین در بازار ســرمایه، با موافقت دبیرخانه رویــداد صنعت مالی 
تهران، گفتمــان تدویــن و تبیین مقــررات رمزارزها محــور اصلی 

هفدهمین دوره این رویداد در خرداد سال آینده خواهد بود.
با توجه به تصریح مواد ۴، ۲۴ و ۶۴ قانــون بانک مرکزی، و نظر به تاکید 
ماده ۵۹ قانون بر مسئولیت بانک مرکزی در تنظیم گری، وضع مقررات 
و تبیین نظام مجوزدهی مربوطه، ســند »چارچوب سیاست گذاری و 
تنظیم گــری  بانک مرکزی در حــوزه رمزپول ها« آن طــور که معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی گفته اســت، پس از مطالعات گسترده 
کارشناســی در بانک مرکزی و با اخذ نظر تمامی دستگاه های اجرایی 
ذیربط و همچنین تشــکل های تخصصی صنفی، کارفرمایی مرتبط با 
فعالان حوزه، مطابــق با اختیارات قانونی ایــن بانک جمع بندی و پس 

از گذراندن تشریفات مربوطه در هیات عالی بانک مرکزی مصوب شد. 
در این سند پس از بررســی های دقیق کارشناسی درخصوص ماهیت 
وجودی کلیه انــواع رمزدارایی ها، مطابق با مفــاد قانون بانک مرکزی، 
انواع رمزدارایی در قالب رمزپول هــا )توکن های معاملاتی(، توکن های 
دارایــی و توکن  های کاربردی دســته بندی شــده و بــه موضوع پول 
دیجیتال بانک مرکزی نیز متناسب با ظرفیت های قانون بانک مرکزی 

به عنوان مقوله ای مجزا پرداخته شده است.
به گفته نوش آفریــن مومن واقفــی، معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکزی، در خصوص انتشــار انــواع توکن دارایی، مســئولیت تدوین 
مجموعه مقررات لازم با سازمان بورس اوراق بهادار بوده و در چارچوب 
قوانین، هماهنگی هــای لازم از ســوی بانک مرکزی بــا وزارت امور 

اقتصادی و دارایی و سایر ذی نفعان انجام خواهد شد.
در این خصوص نیز وزیر اقتصاد به تازگی با اشــاره به سیاست دولت در 
برابر رمز ارزها گفته، دولت چهاردهم علاقه نــدارد بازار ارز دیجیتال را 

محدود کند، بلکه تمایل دارد از آن استفاده کند. 

ویترین

خریدار  همانند ســایر بانک های مرکزی 
در دنیــا، بانک مرکــزی ایران نیــز مدتی 
اســت بــه دنبــال عملیاتی کــردن طرح 
ریال دیجیتال اســت. این طــرح با هدف 
اعمــال کاراتر سیاســت های پولی، کمک 
به گســترش تجارت بین الملــل، افزایش 
ســرعت و کاهــش هزینه هــای مبادلات 
اجرا می شــود. با این حال، مطالعات نشان 
می دهند سیاســت گذار بــرای اجرای این 

طرح باید جوانب مختلفی را در نظر بگیرد.
 این روزها اخبار ریال دیجیتال مجدد بر سر 
زبان ها افتاده است و تحلیلگران و مسئولین 
دولتی به بحــث در مورد آینــده این طرح 
می پردازند. گروهــی معتقدند که این طرح 
به زودی فراگیر خواهد شد و مورد استقبال 
قرار خواهد گرفت. این گروه بیان می کنند 
که این طــرح می تواند به بهبــود امنیت، 
ســرعت، و کاهش هزینه هــای معاملات 
کمک کند. در نقطه مقابــل، گروهی دیگر 
معتقدند که در حال حاضر زیرساخت های 
لازم بــرای اجرای این طرح وجــود ندارد و 
ریال دیجیتال می تواند به طرح شکســت 
خــورده جدیــدی تبدیل شــود که حتی 
پتانســیل بی ثبــات کردن ســاختار پولی 

کشور را دارد.
با این حال، بررســی اثرات آتی اجرای این 
طرح و اینکه آیا مورد اســتقبال قرار خواهد 
گرفت یــا خیر، مســتلزم درک صحیح از از 
ریال دیجیتال و ماهیت آن است. همچنین 
نیاز اســت تــا درک صحیحــی از ماهیت 
ارزهــای دیجیتال بانک مرکــزی و اهداف 
آن داشته باشــیم. در دهه اخیر، بسیاری از 
کشورها به سراغ انتشــار ارزهای دیجیتال 
مختص به خود رفتند. این مسئله ریشه های 
متفاوتی داشته اســت. با این وجود، رقابت 
با پول خصوصی، افزایش امنیت معاملات، 
کنترل بیشــتر بر روی سیاست های پولی 
و کاهش هزینه ها مبــادلات از اصلی ترین 

اهداف این طرح عنوان شده است.

داستان ریال دیجیتال
در بین ســال های ۲۰۱۷ تا انتهای ۲۰۱۸، 
بیت کوین افزایش قیمتی شگفت انگیزی را 
تجربه کرد و در مدتــی کوتاهی نزدیک به 
۲۰ برابر رشــد کرد. این رشد خیره کننده، 
بیت کوین را از حاشــیه به مرکز توجه آورد 
و باعــث افزایش علاقه عمومــی به ارزهای 
دیجیتال و فناوری بلاک چین در سراســر 

جهان شد. 
در همین بازه زمانی، بانــک مرکزی ایران 
نیز مطالعاتی را دربــاره مفهوم ارز دیجیتال 
ملی، مزایا، چالش ها و زیرساخت های لازم 
برای اجرای آن آغاز کــرد. این تحقیقات در 
شرایطی انجام می شــد که وضعیت قانونی 
ارزهای دیجیتال در کشــور همچنان مبهم 
بود و حتی برخی خبر از ممنوعیت استفاده 
از ایــن دارایی های نوظهــور می دادند. در 
این مرحلــه، تمرکز بانک مرکزی بیشــتر 
بر شــناخت اولیــه فنــاوری بلاک چین و 
بررســی قابلیت های آن برای توســعه یک 
ارز دیجیتال ملی معطوف بود، بدون اینکه 

اقدامی عملی صورت گیرد.

با گذشــت زمــان و افزایش نفــوذ ارزهای 
دیجیتال در اقتصاد ایــران، ایده ایجاد ریال 
دیجیتال به صورت جدی تر دنبال شد. بانک 
مرکزی با آغاز توســعه نمونه هــای اولیه و 
پروژه های آزمایشی، زیرساخت های فنی و 
چالش های عملیاتی این ارز را مورد بررسی 
قرار داد. این مراحل آزمایشی به طور محدود 
و خصوصی انجام می شــدند و هدف اصلی 
آن، شناخت نقاط قوت و ضعف سیستم بود. 
هرچند توسعه ریال دیجیتال به طور جدی 
از سال ۱۴۰۰ آغاز شــد، اما اطلاعات کمی 
درباره روند پیشرفت آن منتشر شد و مسیر 
دقیق اجرایی این طرح تا مدت ها مشخص 

نبود.
ایــن رونــد در ســال ۱۴۰۱ دســتخوش 
تغییر شــد؛ بانک مرکزی برنامــه مرحله 
پیش آزمایشــی ریال دیجیتال را اعلام و در 
۳ شهریور همان ســال، سند رسمی مربوط 
به این ارز را منتشــر کرد. در ایــن مرحله، 
آزمایش های اولیه با مشــارکت بانک های 
ملی، ملت و تجارت آغاز شــد تا مشــکلات 
احتمالــی شناســایی و بازخوردهای اولیه 
جمع آوری شود. سرانجام در اسفند ۱۴۰۱، 
بانک مرکزی از تکمیل این فــاز خبر داد و 
از ســال ۱۴۰۲، وارد مرحله آزمایشی شد. 
در این مرحله، دامنه آزمایش ها گســترش 
یافــت و علاوه بــر بانک ها، کســب وکارها 
و مصرف کننــدگان نیز در آن مشــارکت 
داشتند. هدف از این آزمایش ها، جمع آوری 
بازخوردهــای جامع تــر و بهبــود قابلیت 
اســتفاده ریال دیجیتال در زندگی روزمره 

بود.
از خــرداد ۱۴۰۲، آزمایش هــا بــا جدیت 
بیشتری دنبال شدند و کاربران متنوع تری 
در شــرایط مختلف به کار گرفته شــدند تا 
عملکرد و مدیریــت تراکنش هــای ریال 
دیجیتال ارزیابی شود. باوجوداین، استفاده 
عمومــی از این ارز همچنــان محدود باقی 
مانــد و تنهــا در محیط های کنترل شــده 
اجرا شــد. در هر حــال، در ۳ تیــر ۱۴۰۲، 
بانک مرکــزی ایــران از ریــال دیجیتال 
به طور رســمی رونمایی کرد و فاز آزمایشی 

عمومی آن را در جزیره کیش آغاز نمود. این 
مرحله که با همکاری دو بانک بزرگ کشور 
و بخش هایی مانند بازار اصناف و تاکسی ها 
انجام شد، به کاربران امکان می داد از کیف 
پول دیجیتــال برای پرداخت ها اســتفاده 
کنند و در این روند مشارکت داشته باشند. 
در آذرماه سال جاری نیز این طرح مجدد بر 
ســر زبان ها افتاده و رئیس بانک مرکزی از 
اجرای این طرح در آینــده ای نزدیک خبر 

داده است.

ارز دیجیتال بانک مرکزی چیست؟
ارز دیجیتــال بانــک مرکــزی، نوعی ارز 
دیجیتال است که مســئولیت انتشار آن بر 
عهده بانک های مرکزی می باشــد. این ارز، 
معمولا با ارز ملی کشــور برابر در نظر گرفته 
می شــود. با این حال، تعاریف پیچیده تری 
در مورد ارزهای بانــک مرکزی وجود دارد. 
در برخی از منابــع، این طرح می تواند نوعی 
ارز در دسترس عموم باشــد که قابلیت این 
را دارد تا نــرخ بهره نیز بــه آن تعلق بگیرد. 
به طور عمومــی، ایــن ارز می تواند جهت 
مبادلات روزانه مورد اســتفاده قرار بگیرد. 
از آن جایی که این نوع ارز دیجیتال واسطه 
بانکــی را حذف کــرده و باعث می شــود 
مشتریان به صورت مســتقیم به کیف پول 
خود کــه غالبا تحت نظــارت بانک مرکزی 
است دسترسی داشته باشند، مبادلاتی که 
از این ارز اســتفاده می کنند سرعت بالاتر 
و هزینه پایین تری را به همــراه دارند. یکی 
دیگر از قابلیت های ارزهــای دیجیتالی که 
توسط بانک  های مرکزی منتشر می شوند، 
قابلیــت نظارت بر آن اســت. بدین ترتیب، 
بانک های مرکزی در تلاش هستند تا با رصد 
انتقالات پول، تراکنش های مالی مجرمانه 

را محدودتر کنند. 
همچنین، یکی دیگر از دلایل انتشــار این 
نــوع از ارز، مقابله با پول هــای خصوصی و 
فراگیری ســایر ارزهای دیجیتــال مانند 
بیتکوین اســت. در واقع بانک های مرکزی 
با این اقدام ســعی در محدودسازی اثرات 
منفی انتشــار گســترده ارزهای دیجیتال 

خصوصی هستند. در عین حال، بانک های 
مرکزی در تلاشــند تا کارایــی نظام مالی 
مبتنی بــر بلاکچین را حفــظ کنند. یکی 
دیگر از دلایــل روی آوردن به ارز دیجیتال 
بانــک مرکــزی، این اســت کــه ارزهای 
دیجیتال خصوصی در سرتاســر دنیا باعث 
کاهش کارایی سیاست های پولی هستند. 
بنابرایــن، مقابله با این خطــر یکی دیگر از 
دلایل گسترده تر شــدن طرح های مشابه 

است.

چالش های پیش رو
برخی از مطالعات نشــان می دهد حتی در 
صورتی که طرح هایی ماننــد ارز دیجیتال 
بانک مرکزی با موفقیت اجرا شــوند، نتایج 
آن طرح می تواند برای اقتصاد مضر باشــد. 
به عنوان مثال، مطالعه ای در کانادا نشــان 
می دهد حضور همزمان ارز دیجیتال بانک 
مرکزی در کنار ارز ملی )به صورت پول نقد( 
می تواند به کاهش رفاه در مقایســه با اینکه 
ارز دیجیتال بانک مرکزی و یــا پول نقد به 
تنهایی در دسترس مردم باشد منجر شود. 
مطالعه دیگری نشــان می دهــد که قدرت 
گرفتن ارز دیجیتال بانک مرکزی می تواند 
منجر به کاهش قــدرت وام دهی بانک های 
تجاری شود که افزایش نرخ بهره و سخت تر 
شدن شــرایط اقتصادی را به دنبال خواهد 

داشت.
 از ســوی دیگــر، از آنجایی که اســتفاده 
از پول های نقــد موجود در حســاب های 
بانک های تجــاری کمتر خواهد شــد، این 
اقــدام می تواند بــه کمبــود نقدینگی در 
بانک ها منجر شــود که بی ثباتی نظام مالی 
را به دنبال دارد. بنابرایــن بانک مرکزی در 
صورتی که قصد داشته باشــد با استفاده از 
این ارز قدرت وام دهی بانک هــا را محدود 
کند و یا حتی ناخواسته به کاهش پول های 
نقد در دسترس بانک دامن بزند، باید جوانب 
مختلف را در نظر بگیــرد. همچنین مطالعه 
دیگری نشــان می دهــد قــدرت گرفتن 
ارزهای دیجتال بانــک مرکزی به طور کلی 
می تواند در تقویت آثار شوک های خارجی 

موثر باشد.
برخی از مطالعــات، خطــر کاهش حریم 
خصوصــی و آزادی اقتصــادی را عنــوان 
می کنند. بــه عنــوان مثــال، مطالعه ای 
عنوان می کنــد اگرچه ارزهــای دیجیتال 
بانک مرکــزی می تواند بــه رهگیری جرم 
کمک کند، با این حال ممکن اســت حریم 
خصوصی افراد و کســب و کارها را به خطر 
بیاندازد. با این حال، این مســئله در نهایت 
به این مربوط می شــود که حریم خصوصی 
را چگونه تعریف می کنیم. از ســوی دیگر، 
زیرساخت های مناســب، امنیت حساب ها 
و امنیت معاملات یکی دیگر از نگرانی های 
پیش روی ارزهــای دیجیتال بانک مرکزی 

عنوان شده است.

تجربه ونزوئلا
یکــی از تجربه هایــی که منتقدیــن ریال 
دیجیتال به آن اســتناد می کننــد، تجربه 
کشور ونزوئلا اســت. ونزوئلا به  عنوان یکی 
از کشورهایی که دچار بحران های اقتصادی 
عمیق شده اســت، از ســال ۲۰۱۸ تلاش 
کرده با راه اندازی یــک ارز دیجیتال ملی به 
نام پترو )Petro( بــه چالش های اقتصادی 
خود پاسخ دهد. این ارز دیجیتال، برخلاف 
سایر ارزهای دیجیتالی که توسط بانک های 
مرکزی منتشر می شــوند، بر مبنای منابع 
طبیعــی کشــور )مانند نفت( پشــتیبانی 
می شود و به نوعی اولین ارز دیجیتال ملی با 

پشتوانه منابع طبیعی به شمار می آید.
 اجرای این طرح سه هدف داشت و می توان 
گفت دولــت در هیــچ یک از ایــن اهداف 
به موفقیت دســت پیدا نکــرد. هدف اول، 
دور زدن تحریم هــا بود. ونزوئــلا به دلیل 
تحریم های شدید اقتصادی از سوی ایالات 
متحده و سایر کشــورها، با محدودیت های 
جدی در تجــارت بین المللی مواجه شــد. 
پترو به عنوان ابزاری بــرای انجام معاملات 
بین المللــی و کاهــش وابســتگی به دلار 

آمریکا طراحی شد. 
با این حال، آمار و داده ها موفقیت این طرح 
را پشتیبانی نمی کنند. دلیل دوم، مقابله با 
تورم و اعمال سیاســت های پولی و مالی به 
صورت کاراتر بود. ونزوئلا در دهه اخیر یکی 
از بالاترین نرخ های تورم در جهان را تجربه 
کرده اســت. پترو به عنــوان راه حلی برای 
ایجاد یک ابزار مالی پایدارتر و کاهش اتکا به 
بولیوار )واحد پول ملی ونزوئلا( مطرح شد. 
با این حال، داده ها موفقیت این هدف را نیز 

پشتیبانی نمی کنند. 
هدف سوم، جذب سرمایه های بین المللی و 
گسترش تجارت بود. با این حال، این هدف 

نیز محقق نشد. 
به طور کلی، این ارز دیجیتال چه در داخل 
و چــه در خارج از کشــور مورد اســتقبال 
قرار نگرفت و اســتفاده آن به مــواردی در 
داخل از کشــور محدود مانــد. همچنین، 
مشــکلات فنی بســیار زیاد، یکی دیگر از 
پاشنه آشــیل های این طرح بود. به طوری 
که زیرســاخت های ضعیف باعث شد تا در 
بسیاری از موارد، اســتفاده از این ارز ممکن 

نباشد و با مشکل رو به رو شود.

خ ارز آدرس دهی غلط رانت خواران ارزی درباره عامل افزایش نر
خریدار   سیاست دولت چهاردهم برای کاهش فاصله 
نرخ ارز نیما و آزاد، رانت خواران ارزی را به تکاپو انداخته 
است؛ به طوری که با فضاسازی و دادن آدرس غلط مانند 
ربط دادن افزایش نرخ ارز آزاد در روزهای اخیر به رشــد 
نرخ نیما، تلاش دارند جلــوی قطع رانت چند ده میلیارد 
دلاری خود را بگیرنــد و دولت را وادار به عقب نشــینی 

کنند.
در روزهای اخیر نرخ ارز در بازار آزاد رشــد قابل توجهی 
داشته، به طوری که نرخ دلار از مرز ۷۰ هزار تومان فراتر 
رفته اســت که کارشناســان عامل اصلی این افزایش را 
تحولات خارجی، تنش های منطقه ای، انتظارات تورمی 
و نزدیک شــدن به فصل تقاضای سنتی ارز در هفته های 
پایانی سال نو میلادی و ماه های پایانی سال خورشیدی 

می دانند.
بررسی ها نشــان می دهد آنچه که در این افزایش قیمت 
وزن بیشــتری دارد، اوج گیری تنش های منطقه ای در 
هفته های اخیر اســت به طوری که ثبات بازار ارز تقریبا 
با افزایش تنش میان ایران و رژیم صهیونیستی و سپس 
تحولات ســوریه، دچار نوسان شــد و قیمت ها روندی 

افزایشی یافت.
البته دولت چهاردهم تلاش کرده اســت که تاثیرگذاری 
این تنش ها بر اقتصاد داخلی را به حداقل برساند. بر این 
اساس، در عمل کمبودی برای تامین ارز مورد نیاز بخش 
های مختلف رخ نداده و تنها نگرانی ها و جوســازی های 

منفی به نوسانات بازار ارز دامن زده است.
در این میــان، آنچه کــه در بحبوحه افزایــش نرخ ارز، 
توجهات را به ســوی خــود جلب کرده، سوءاســتفاده 
صاحبان منافع سیاسی و اقتصادی از فضای اخیر جهت 
حمله به سیاســت ارزی جدید دولــت در مورد کاهش 

فاصله نرخ ارز نیما است.
شــکاف گســترده نرخ ارز نیما و بازار آزاد در سال های 
اخیر، رانت عظیم و کم سابقه ای را روانه جیب ذینفعان و 

سوءاستفاده گران کرده که به گفته وزیر اقتصاد در سال 
گذشته حدود ۱۷۰۰ هزار میلیارد تومان بوده است.

بدیهی اســت این ذینفعان بیکار ننشسته و تلاش کنند 
با فضاســازی و پول پاشــی سیاســت دولت چهاردهم 
برای کاهش فاصله نرخ ارز نیما و آزاد را زیر ســوال ببرند 
و حرکت به ســوی تک نرخی شــدن ارز را دچار چالش 

کنند.
رانت خــواران ارزی تلاش مــی کنند با اعمال فشــار و 
کارشــکنی، هزینه اجرای سیاســت کاهش فاصله نرخ 
ارز نیما و آزاد را برای دولت چهاردهــم و وزارت اقتصاد 
بالا ببرند و دولت را وادار به عقب نشــینی کنند. اما، برای 
سامان دادن به اقتصاد و کاستن از تورم ناشی از نوسانات 
نرخ ارز، چاره ای جز تک نرخی کــردن نرخ ارز و کاهش 

فاصله نرخ ارز نیما و آزاد وجود ندارد.
از مهم ترین انتقاداتی که در سال های گذشته معمولاً از 
ســوی تجار و تولیدکنندگان به رژیم ارزی کشور مطرح 
شده، پایین نگه داشتن نرخ حواله نیما نسبت به نرخ بازار 

آزاد است.
 تجار و تولیدکنندگان می گویند که پایین نگه داشــتن 
نرخ ارز نیما نســبت به نرخ بــازار غیررســمی، انگیزه 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات را کاهــش داده و منجر 
به کاهش انگیزه تولیدکنندگان شــده است. نتیجه این 
روند، در نهایت باعث ایجاد کســری در تراز تجاری غیر 

نفتی کشور و کاهش ارزش پول ملی می شود.
»عباس آرگون« عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی تهران 
در این باره در گفت و گویی، تصریح کرده بود: فاصله زیاد 
دو نرخ نیما و آزاد پیامدهای منفــی زیادی دارد؛ یکی از 
دلایل کســری تراز تجاری منفی ۱۷ میلیاردی در سال 
گذشــته، به موضوع نرخ نیما مربوط می شود. به گونه ای 
که در صادرات، کم اظهاری انجام شــده و در مقابل برای 

واردات، بیش اظهاری داشتیم.
به گفتــه وی، اختلاف نرخ ارز باعث شــد تا بســیاری از 

صادرکنندگان، قید صــادرات را بزنند، زیــرا صادرات 
محصولاتشان باعث زیان می شد.

وی خاطرنشــان کرد: رویکرد ســال گذشــته در حوزه 
سیاســت های ارزی و اختلاف معنادار نــرخ نیما و بازار 
آزاد به گونه ای بود که صادرکننده با تنبیه و واردکننده با 
تشویق روبه رو شد. بنابراین ضروری است که دو نرخ نیما 
و آزاد به یکدیگر نزدیک شــوند تا صادرات کشور توجیه 

اقتصادی پیدا کند.
»عطــا بهرامــی« کارشــناس اقتصادی نیــز در گفت 
وگویی اظهار داشــت: افزایش زیاد نــرخ ارز نیما و آزاد، 
به معنای جریمه کردن صادرکننده اســت. من خیلی از 
صادرکنندگان را می شناســم که صادرات را رها کردند. 

عملا باید نرخ ارز را تک نرخی کنیم.
این کارشــناس اقتصادی افزود: رانت ارزی، تعادل را بر 
هم می ریــزد. در قیمت غیرتعادلــی نمی توانید بگویید 

تقاضا چقدر است.

فضاسازی های هدفمند علیه سیاست کاهش فاصله نرخ 
ارز نیما و آزاد که هدفش ترســاندن و ایجاد نگرانی بین 
مردم و کارشناســان اســت، در حالی انجام می شود که 
به گفته وزیر اقتصاد، قرار اســت این سیاست به صورت 
تدریجی انجام شود که باعث خواهد شد که تاثیر تورمی 

نداشته باشد.
برای تقویت قدرت خرید مردم و حمایت از اقشار آسیب 
پذیر، »ارز ترجیحی« اختصــاص می یابد که ارتباطی به 
ارز نیما ندارد که تخصیص این نوع ارز، طبق قانون تداوم 
خواهد داشــت، بنابراین افزایش تدریجــی نرخ ارز نیما 
باعث وارد آمدن فشار به سفره اقشــار آسیب پذیر نمی 

شود.
تنها اتفاقی که با کاهش فاصله نرخ ارز نیما و بازار آزاد رخ 
می دهد، قطع رانت چندین میلیارد دلاری سوءاستفاده 
گران خواهد بود که البته با پول پاشــی به شدت در حال 

مقاومت در مقابل آن هستند.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئين نامه قانون تعيين تکليف
شناسه آگهی:1832924

برابر رای شماره 140360312001011225 هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا 
شماره  به  بيکی  فرهاد  آقای  تقاضای   1402114412001000980 کلاسه  معارض 
شناسنامه 636 و کد ملی2121359931 صادره از گرگان فرزند علی در ششدانگ يک 
قطعه زمين که در آن احداث بنا شده که مقدار 1.5 دانگ مشاع از 6 دانگ عرصه آن وقف 
است بمساحت 329.17 متر مربع از پلاک شماره 12 -اصلی واقع در اراضی قلعه حسن 
بخش چهار حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکايت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی 
دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از اين 
رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراض داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به اين اداره تسليم و 
پس از اخذ رسيد ظرف مدت يکماه از تاريخ تسليم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود 

را به مرجع ذيصلاح قضائی تقديم نمايد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/05
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/09/20

مهدی شاه مهری سرپرست اداری ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ ایين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه اگهی: 1832677 م الف: 2978
برابر رای شماره 140360331012006798 مورخ 26/6/1403 جلسه هيات موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت 
ساوجبلاغ امير علی پور حيدری فرزند کيومرث بشماره ملی 0310217784 نسبت به 
ششدانگ يک قطعه زمين با بنای احداثی به مساحت 20/741 متر مربع-  از پلاک ثبتی 
323 اصلی واقع در شنده جزء حوزه ثبتی ساوجبلاغ از مالکيت غلامرضا عسگری ذيل دفتر 
39 صفحه 567 محرز گرديده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز در روزنامه های کثير الانتشار و محلی همزمان در يک تاريخ چاپ و آگهی ميشود در 
صورتيکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از 
تاريخ اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از رسيد ، ظرف 
يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض در خواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت 

صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/05
تاريخ انتشار نوبت دوم:1403/09/20

بشير نعيم زاده
 رئيس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف سعيد صبر عليلو

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی

قانون تعيين تکليف  برابر رای شماره140360324009005460  - 1403/8/13  هيات موضوع 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی آقای عباس خدوئی   فرزند خدر  به شماره  شناسنامه559   صادره ازدشتی  به 
شماره ملی 35449714610 در ششدانگ يکبابخانه مساحت 101/10 متر مربع پلاک 24  فرعی از 
2723  اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری از مالک رسمی 
گرديده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. الف 1226
تاريخ انتشار نوبت اول 1403/9/5

تاريخ انتشار نوبت دوم1403/9/20               
شکرااله سعادتی
 رئيس اداره ثبت اسنادو املاک شهرستان بوشهر      

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی

تکليف  تعيين  قانون  رای شماره140360324009005019  – 1403/7/28 هيات موضوع  برابر 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای ياسر پيکار  فرزند عبدالرضا به شماره  شناسنامه 1567  صادره از تنگستان 
به شماره ملی 3559973007 در ششدانگ يکبابخانه مساحت 145/65 متر مربع پلاک 22 فرعی از 
1944 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری از مالک رسمی 
گرديده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. الف 1224
تاريخ انتشار نوبت اول 1403/9/5

تاريخ انتشار نوبت دوم1403/9/20               
شکرااله سعادتی
 رئيس اداره ثبت اسنادو املاک شهرستان بوشهر      



یزد-  سمیه شرف دینی  مدیر دفتر حراست 
و امورمحرمانه شرکت آب و فاضلاب استان یزد 
گفت: با اقدامات جهادی این شــرکت در سطح 
اســتان، ضریب حفاظتی تاسیسات آبرسانی در 
شــهر یزد در بالاترین سطح اســتاندارد است و 

اقدامات اصلاحی در ســایر شهرستانهای استان 
نیز در حال اجرا است

مرتضــی دهقان منشــادی بــا بیــان این خبر 
اظهارداشت: شاخص بودن اقدامات جهادی این 
دفتر در سطح استان و کشــور و رشد قابل توجه 

ضریب حفاظتی تأسیســات آبرســانی موجب 
ارتقاء ســطح پدافندی تأسیســات و همچنین 
به تحقق اهداف برنامه ایمنی آب و ســلامت آب 

شرب شهروندان کمک شده است.
وی افزود: علیرغم تلاش تمــام صنعتگران این 
شرکت با توجه به گستردگی تأسیسات و اماکن 
آبفای اســتان یزد، ایــن اماکــن دارای نواقص 
حفاظتی عمده ای بوده اســت که در چند سال 
اخیر با تلاش جهادی و شــبانه روزی همکاران 
دفتر حراســت، حمایت مدیرعامل و همکاری 
معاونین، مدیریت آبرســانی یزد و مدیران آبفا 
شهرستان ها، اقدامات جهادی و مهمی از جمله 
خرید و نصب بیش از هزار دوربین مداربســته، 
اجرای بیش از 12 هزار متر طول حصارکشــی، 
اجــرای بیش از ســه هــزار و 600 متــر طول 
سیم خاردار خطی و حلقوی دوطرفه در راستای 
ارتقاء سطح حفاظتی تاسیسات آبرسانی استان 

یزد صورت گرفته است

دهقان منشادی تصریح کرد:
در این مــدت برای اجرای طــرح های حفاظتی 
از جمله اجرای حصارکشــی استاندارد، سیستم 
پایــش تصویــری، سیســتم اعلان ســرقت و 
روشــنایی در بیش از 130 مورد از تأسیسات و 
اماکن آبفــا تعداد 25 قرارداد بــا اعتباری قریب 
به هــزار میلیارد ریال منعقد شــده اســت. وی 
همــکاری کامل با کمیســیون بیوتروریســم 
اســتانداری و تهیه بیــش از 30 طــرح جامع 
حفاظتی و اجــرای آن، جذب 13 نفــر نیروی 
جدید، برگزاری 14 مانور، انجــام بیش از هزار و 
200 مورد گشت حفاظتی و برگزاری دوره های 
خاص دفاع شخصی مداوم برای آمادگی پرسنل 
حفاظت فیزیکی را از جمله اقدامات شاخص این 
دفتر جهت امور حفاظتی در حوزه های مختلف 
کاری نام برد. این مســئول ادامه داد: راه اندازی 
اتــاق مانیتورینگ پایش تصاویر در شــهر یزد و 
برآورد و طراحی اتاق مانیتورینگ کل اســتان، 

طراحی، خرید و اجرای سیســتم جدید بیسیم 
آبفا، ســاخت و تجهیز اتاق بایگانی استاندارد و 
امحاء اســناد راکد، خرید و نصب بیش از 2 هزار 
مورد قفل استاندارد، تهیه بیش از 700 گزارش 
فنی و حفاظتی، راه اندازی ارتباط شبکه این دفتر 
با شهرســتانها، تجهیز و نوسازی مراکز نگهبانی 
و تجهیز انبار دفتر حراســت از دیگر اقدامات این 
دفتر در راستای حفظ و حراســت از تاسیسات 

آبرسانی و اماکن آب و فاضلاب استان بوده است.
مدیر دفتر حراســت و امورمحرمانه شرکت آب 
و فاضلاب استان گفت: شــاخص بودن اقدامات 
جهادی این دفتر در سطح استان و کشور موجب 
شد تا در کشــور به عنوان دفتر برتر مطرح شده و 
در دو سال پیاپی موفق به کسب رتبه اول در بین 
شرکت های آبفای سراســر کشور شود و از سوی 
وزیر نیرو، مدیرعامل شرکت مهندسی، ریاست 
سازمان حراست کل کشور و حراست کل استان 

مورد تقدیر قرار گیرد.

 مدیر دفتر حراست و امورمحرمانه شرکت آب و فاضلاب استان یزد :

ضریب حفاظتی تاسیسات آبرسانی در شهر یزد در بالاترین سطح استاندارد است

استاندارسمنان: 

 توسعه همراه با ملاحظات محیط زیستی 
مدنظر باشد

سمنان-رضا سروش  اســتاندار ســمنان گفــت: محیط زیســت به طور 
برنامه محور باید همراهِ توسعه باشد و تقابل میان محیط زیست و توسعه درست 

نیست. از برنامه های حفاظت از گونه ارزشمند یوزپلنگ حمایت می شود.
محمدجواد کولیوند  در دیدار با حمید ظهرابی معاون محیط زیســت طبیعی و 
تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیســت در دفتر استانداری سمنان افزود: 
فعالیت اقتصادی، معیشت و اشتغال، شــرایطی ایجاد کرد که محیط زیست را 
در تقابل با توسعه قرار داده اســت، در حالی که باید این 2 مســاله در کنار قرار 

می گرفت.
اســتاندار ســمنان گفت: آمادگی حمایت همه جانبه در حفاظت از گونه های 

ارزشمند از جمله یوزپلنگ آسیایی در استان سمنان وجود دارد.
وی تاکید کرد: محیط زیســت باید در اجرای برنامه ها، سند چشم انداز تعریف 

کند و با آسیب شناسی این حوزه، به رفع مشکلات بپردازد.
کولیوند بیان کرد: مسوولی عملیاتی و میدانی هستم و مدیران نیز باید به همین 

روش پیگیر رفع مشکلات باشند.
به گفته وی، بنیان اشــتباه در حوزه محیط زیست مانع پیشرفت کار است و باید 

آسیب شناسی و رفع موانع مدنظر باشد.
وی گفت: مدیر باید انعطاف پذیر باشــد و کار گروهی انجام دهد و در رفع موانع 

تسریع و از سخت گیری های بی مورد پرهیز کند.
استاندار سمنان با بیان اینکه صداقت سیاستی اســت که شکست ندارد، اظهار 
کرد: با اطلاعات غلط نمی توان تصمیم درست گرفت و انتظار می رود مسوولان 

هر گونه رخدادی را دقیق در اسرع وقت به استاندار اطلاع دهند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار ســمنان نیز در این دیدار گفت: سالانه 
بین 350 تا 360 نفر در جاده های این اســتان بر اثر تصــادف فوت می کنند که 

حدود 200 فوتی در تصادفات مربوط به جاده های اصلی است.
محمد حمیدی افزود: تلف شدن حتی یک قلاده یوزپلنگ در جهان مورد توجه 
است و ایمن ســازی قلمرو یوزپلنگ در جاده تهران - مشهد در محدوده استان 
ســمنان با نصب دوربین کنترل ســرعت در طول بین 60 تا 70 کیلومتر از این 

مسیر و حصارکشی از جمله تلاش ها در این زمینه است.
مدیرکل ســابق حفاظت محیط زیست ســمنان هم گفت: 1۸ قلاده یوزپلنگ 
شــامل هشــت قلاده بالغ و 10 قلاده نابالغ در طبیت توران شهرستان شاهرود 

زیست می کنند.
بهرامعلی ظاهری افــزود: از مجموع توله یوزپلنگ هــای نابالغ 6 توله یوزپلنگ 
امسالی و چهار توله 2 ساله هستند که به زودی بالغ می شوند و نویدبخش پویایی 

جمعیت این گونه ارزشمند هستند.

به مناسبت روز حسابدار انجام شد

 تجلیل از حسابداران شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان 

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گلستان، بمناسبت روز حسابدار با حضور در معاونت مالی منطقه ضمن 
تبریک این روز، از زحمات همکاران تقدیر کرد. محمد حســینی گفت: این روز 
نماد تکریم و تجلیل از حســابداران و مظهر او خردورزی ایشــان در عرصه ملی 
اســت. او افزود :حرکت رو به جلو و موفقیت هر ســازمان ارتباط مســتقیمی با 
مدیریت صحیح و ســالم در حوزه مالی دارد و تلاش و دقت فعــالان این حوزه 
نقش به ســزایی در تعالی سازمان خواهد داشت. روز حســابدار یادآور احترامی 
است که جامعه برای این حرفه پر مسئولیت و خوشنام قائل است و بهانه شایسته  
و فرصتی ارزشمند و مغتنم اســت تا با بزرگداشت خدمات حسابداران و معرفی 
جایگاه و نقش حســابداران در موفقیت ســازمان، گامی کوچک در راســتای 

قدرشناسی از خدمات آنان برداشته شود.

معاون بهره  برداری شرکت برق منطقه ای استان:

دیسپاچینگ فوق توزیع جنوب شرق خوزستان وارد 
مدار شد

اهواز –محمد مجدم  معاون بهره  برداری شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
گفت: با هدف راهبری، کنترل و مدیریت شبکه، دیسپاچینگ فوق توزیع ناحیه 

جنوب شرق استان خوزستان وارد مدار شد.
 علی اصغر خدامراد منگری با اشــاره بــه اهمیت وجود مراکز دیســپاچینگ 
در مدیریت و آنالیز شــبکه برق عنوان کرد: دیســپاچینگ فــوق توزیع ناحیه 
جنوب شرق استان خوزستان شبکه برق فوق توزیع تعدادی از شهرهای استان 

را کنترل و پایش می کند.
معاون بهره  برداری شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: دیسپاچینگ 
فوق توزیع ناحیه جنوب شرق مسئولیت کنترل و مدیریت این شبکه که از نواحی 

مهم و اقتصادی استان است را بر عهده دارد.
منگری بــا بیــان اینکه ایــن ششــمین دیســپاچینگ نواحی فــوق توزیع 
برق منطقه ای خوزســتان بوده کــه وارد مدار شــده، گفت: پیــش از این نیز 
دیســپاچینگ های فوق توزیع نواحی جنوب خوزســتان، شــمال خوزستان، 
شمال شرق خوزستان، شرق خوزســتان و کهگیلویه و بویراحمد وارد مدار شده 

است.

 بازدید رئیس سازمان بهزیستی
 از مراکز سالمندان و خانه کودکان در شهر گرگان

 گرگان-مهنازمحمدزمانی  جواد حســینی معاون وزیر و رئیس سازمان 
بهزیستی کشور در جریان سفر خود به اســتان گلستان با همراهی سیدمهدی 
مهیائی معــاون هماهنگی امــور عمرانی اســتاندار به منظــور تکریم جایگاه 

سالمندان از مرکز سالمندانی در گرگان بازدید کردند.
همچنین این گروه از مرکز شبه خانواده دختران 7 تا 12 سال در گرگان بازدید و 

از نزدیک با شش کودک مقیم مرکز و مربیان به گفت و گو نشستند.
حضور در برنامه شبهای هیرکان شبکه استانی گلستان از دیگر برنامه های روز 

اول سفر رئیس سازمان بهزیستی کشور به گلستان بود.

شهر

خراسن رضوی
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان رضوی تاکید کرد:

ورت همکاری بین سازمانی و مردمی برای مدیریت مصرف گاز در خراسان رضوی ضر

مشهد-یاســروطن پور  معاون هماهنگی امــور عمرانی 
استانداری خراســان رضوی گفت: با اشــاره به ورود زودهنگام 
جبهه هوای ســرد به اســتان، باید از همکاری های بین سازمانی 
و ظرفیت های مردمی برای عبور از ســرمای پیش رو اســتفاده 

کنیم. جواد خدایی در ســتاد انرژی )کارگــروه مدیریت تأمین 
پایدار انرژی( کــه با حضور مدیران شــرکت های تابعه نفت، گاز، 
برق و ســازمان های صنعت، معدن، تجارت، جهاد کشــاورزی و 
شهرک های صنعتی اســتان در محل استانداری خراسان رضوی 
برگزار شــد اظهار کرد: خراســان رضوی تجربه خوبی در زمینه 
استفاده از ظرفیت های مردمی ســازی مدیریت مصرف گاز دارد 
و امسال نیاز با توجه به تداوم ناترازی انرژی باید از مردم برای عبور 
از سرمای پیش رو کمک بگیریم. وی گفت: در زمان پیک مصرف، 
نیاز خراسان رضوی به ۸5 میلیون مترمکعب گاز در روز می رسد، 
درصورتی که در بهترین شــرایط، تولید گاز ما حدود 62 میلیون 
مترمکعب اســت. این عدد بیانگر حداقل 20 میلیون مترمکعب 
کســری اســت که عمده این مصارف، در بخش خانگی با عددی 
حدود 62 میلیون مترمکعب برآورد می شــود. به نوعی متأسفانه 

هر آنچه تولید می کنیم صرف مصارف خانگی می شــود. خدایی 
با بیان این مطلب که باید با مشــارکت مردم، مصارف را مدیریت 
کنیم افزود: مدیران اســتان تمام قد پای کار هســتند و در کنار 
مردم برای عبور از ناترازی گاز اقــدام می کنیم. معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری خراسان رضوی با بیان این مطلب که نحوه 
اعمال محدودیت مصرف در بخش های مختلف اطلاع رسانی شده 
دســتور داد: مدیران صنعت، معدن، تجارت، جهاد کشــاورزی و 
شــهرک های صنعتی نحوه مدیریت و اتخاذ تمهیــدات لازم در 
مورد آمادگی استفاده از ســوخت دوم در صنایع بزرگ و کوچک 
و واحدهایی هماننــد مرغداری ها، گلخانه ها و… را در شــرایط 
حساس داشته باشند. وی تصریح کرد: در زمان اعمال محدودیت 
واحدهای استفاده کننده از گاز طبیعی، سوخت موردنیاز از طریق 
شــرکت پخش فرآورده های نفتی در اختیار آنان قرار داده شود. 

حسن افتخاری مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی هم در این 
جلسه اظهار کرد: در هفته گذشته میزان مصرف گاز استان از 63 
میلیون مترمکعب عبور کرد که عدد بسیار بالایی است. وی با بیان 
این مطلب که امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل گاز بیشتری 
تولید و در شبکه تزریق شده است افزود: متأسفانه موضوع ناترازی 
انرژی در خراسان رضوی جدی اســت و باید مردم در این زمینه 
ورود فعالانه ای داشته باشند. این مقام مسئول گفت: شرکت گاز 
پروژه های گسترده عمرانی و فنی را باهدف تقویت شبکه گاز شرق 
کشــور در حال اجرا یا به بهره برداری رسانده، بااین حال همراهی 
مردم و صرفه جویــی راهکار فــوری و کوتاه مدت حل مشــکل 
ناترازی گاز است. در ادامه این نشست، مدیران شرکت برق، جهاد 
کشاورزی، صنعت، معدن، تجارت و شهرک های صنعتی به بیان 

اقدامات خود در حوزه انرژی در زمستان 1403 پرداختند.

کرمانشاه –حســنافخارزاده  مدیر منطقه غرب اعلام 
کرد: از ابتدای ســال جاری تــا پایان آبان مــاه بیش از 143 
میلیون لیتر نفــت گاز از طریــق خط لوله 10 اینــچ انتقال 
فرآورده تاسیسات انتهایی سنندج به نیروگاه سیکل ترکیبی 
کردستان ارسال شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

126 درصد رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومی شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت 
ایران- منطقه غرب؛ مهندس نادر سلحشور، مدیر منطقه یکی 
از مهمترین وظایف و فعالیت های شــرکت را تامین سوخت 
دوم نیروگاه سیکل ترکیبی ســنندج در برخی از فصول سال 
عنوان کرد و اظهار داشــت: بحث تامین سوخت این نیروگاه 

به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده عمــده منطقه و با توجه 
به این که استان کردســتان در انتهای خطوط انتقال گاز قرار 
دارد، از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. وی اظهار داشــت: 
این نیروگاه از گاز به عنوان ســوخت اصلی استفاده می کند. 
اما با توجه بــه محدودیت های عرضــه گاز طبیعی در فصول 
سرد ســال، تامین ســوخت جایگزین نیروگاه ها برای تداوم 
برق رســانی به صنایع و بخش های مختلف تجــاری، اداری، 
خدماتی و خانگی اهمیت به ســزایی دارد. بــه همین دلیل 
تجهیزات و امکانات این شرکت برای تامین سوخت مورد نیاز 

این نیروگاه از آمادگی کامل برخوردارند.
مهندس سلحشــور در ادامه ســخنان خود بر لزوم انتقال به 

موقع ســوخت جایگزین نیروگاه ســیکل ترکیبی سنندج از 
طریق خط لوله 10 اینچ انتقال فرآورده کرمانشــاه- سنندج 
تاکید کــرد. وی با بیان ایــن مطلب که تأمین ســوخت این 
نیروگاه با روندی مطلوب و با تلاش بی وقفه همکاران ســخت 
کوش منطقه در حال انجام اســت؛ اعلام کرد: از ابتدای سال 
جاری تا پایان آبان ماه میزان 143 میلیون و 246 هزار و 125 
لیتر نفت گاز از طریق خط لوله 10 اینچ تاسیســات انتهایی 
سنندج به ســمت مخازن ذخیره ارســال و تحویل شده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته 126 درصد رشد را نشان 
می دهد. وی تصریح کرد: در صورت اعلام نیاز از سوی نیروگاه، 

سوخت رسانی انجام خواهد شد.

مدیر منطقه غرب یادآور شــد: نیروگاه توانایی ذخیره سازی 
میزان 55 میلیون لیتر نفت گاز مورد نیاز را داراست که در دو 

مخزن 20 و 35 میلیون لیتری ذخیره خواهد شد.

کرمانشاه
مدیر منطقه غرب مطرح کرد : 

وگاه سیکل ترکیبی سنندج افزایش ۱۲۶ درصدی انتقال سوخت به نیر

مشهد-یاسـروطن پـور  مدیـر منطقـه 4عملیات 
و  آمادگـی  ایجـاد  راسـتای  در  گفـت:  گاز  انتقـال 
توانمندسـازی کارکنـان در زمـان بحران هـا و بویـژه در 
فصـل سـرما،13مورد مانورعملیاتـی در ایـن منطقـه 
برگـزار شـد. احمـد امتحانـی مدیـر منطقـه 4عملیـات 
انتقـال گاز، اظهـار کـرد: بـا برنامه ریـزی و پیگیـری 
امـور HSE و پدافنـد غیرعامـل منطقـه و همـکاری و 
مراکـز  بخصـوص  واحدهـا  از  بسـیاری  علاقه منـدی 
بهره بـرداری و ایسـتگاه های تقویـت فشـار گاز، تعـداد 

13مانـور بـا موضوعـات مختلـف برگـزار شـد.
وی در ادامـه بـا اشـاره بـه برنامه ریـزی منطقـه جهـت 

برگـزاری دوره هـای آموزشـی مرتبط بـا بحـران، افزود: 
دوره مدیریـت شـرایط اضطـراری و پدافنـد غیرعامـل و 
واکنـش در شـرایط اضطـراری و پدافنـد غیرعامـل در 
سـطح منطقـه برگـزار شـده و دوره هـای بعـدی نیـز بـا 
هماهنگی واحـد آمـوزش منطقـه در حـال برنامه ریزی 

اسـت.
امتحانـی در پایـان تصریـح کـرد: در نیمـه دوم سـال 
جاری نیـز برگـزاری مانورها براسـاس روش هـای علمی 
در دسـتور کار منطقه قـرار دارد کـه پس از تهیـه و تأیید 
سـناریوی رزمایـش و انجـام مقدمـات معمـول، اجرایی 

خواهنـد شـد.

خراسان رضوی
برای گذر موفق از فصل سرما انجام شد؛

برگزاری ۱۳ مانور پدافندغیرعامل در منطقه ۴ عملیات انتقال گاز ایران 
ایلام –محمدرضـا فرجی  مدیـر شـرکت ملی پخش 
فرآورده هـای نفتـی منطقه ایـلام از پایش مسـتمر و انجام 
تسـت کیفـی جایگاه هـای عرضـه سـوخت بـه خصـوص 

بعـد از بارندگی هـای اخیر خبـر داد.
پخـش  ملـی  شـرکت  عمومـی  روابـط  گـزارش  بـه 
فرآورده هـای نفتـی منطقـه ایـلام، پرویـز ایـدون گفـت: 
در راسـتای صیانـت از حقـوق شـهروندی، ارائـه خدمات 
مطلـوب سـوخت رسـانی، تـداوم اجـرای خـط مشـی 
شـرکت و باتوجـه بـه بـارش هـای شـدید بـاران طـی 
روزهـای گذشـته، جهـت اطمینـان از عـدم ورود آب بـه 
مخـازن سـوخت جایگاه هـا، بـه منظـور انجـام تسـت آب 

یابـی و آزمایش های کیفـی فرآورده هـا از تمامـی جایگاه 
های سـوخت اسـتان توسـط واحد مهندسـی فـرآورده ها 

و نواحـی  بـه عمـل آمـد.
ایـدون افـزود: مطابـق برنامـه ریـزی انجـام شـده بـه 
طـور مسـتمر و بـه صـورت هفتگـی جایگاههـای عرضـه 
سـوخت اسـتان مـورد پایـش کیفـی قـرار مـی گیرنـد و 
در بازدیدهایـی کـه توسـط روسـای نواحـی و مهندسـی 
فـرآورده هـا در این ایـام انجـام گرفـت مشـکلی در زمینه 
کیفیـت عرضـه فرآورده هـای نفتـی مشـاهده نشـد و 
مخـازن سـوخت تمامـی جایـگاه هـا فاقـد آب و عرضـه 

فـرآورده هـا مـورد تاییـد مـی باشـد.

ایلام
 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه:

تست کیفی جایگاه های عرضه سوخت منطقه ایلام پس از بارندگی های اخیر

شهریار-کیایی احداث خط مترواز جمله مطالبات مردم 
شهریار و از سیاست ها وبرنامه های استانی و شهرستان است 
که شهرداری شهریار نیز به ســهم خود در تامین و تخصیص 

اعتباراین پروژه زیربنایی تلاش می کند.
علـی ملکی شـهردار شـهریار در جلسـه شـورای معاونین که 
بـا حضـور مدیـران و مشـاوران شـهری برگزارشـد بـا اعـلام 
ایـن مطلـب گفـت : توسـعه ، تجهیزوبهسـازی حمـل و نقل 
عمومی نقـش موثرو مهمی در روان سـازی ترافیـک ، کاهش 
هزینه هـا، صرفه جویـی در وقت و انـرژی شـهروندان ، حفظ 
محیـط زیسـت و آرامـش و رفـاه عمومـی دارد کـه در ایـن 
راسـتا شـهرداری شـهریار بـه سـهم خـود درجهـت تامین و 

تخصیـص بودجه متـرو غرب اسـتان تهـران تلاش مـی کند 
.معرفـی دو زمیـن از امـلاک شـهرداری جهت تامیـن هزینه 
های خـط متـرواز جملـه پیگیـری هـای شـورای شـهری و 

شـهرداری اسـت.
وی سپس بااشاره به اهمیت منابع انسانی به عنوان مهمترین 
سرمایه شــهرداری جهت خدمات رســانی وتوسعه و عمران 
شهری گفت : کارامدی ، توانمندی وخلاقیت به همراه آموزش 
و دانش افزایی از جمله نیازهای اساســی مجموعه مدیریت 
شهری جهت ارتقاء خدمات رسانی و توسعه شهری است که 
هماهنگی و تعامل پرسنل و تقویت برنامه ریزی لازمه تحقق 

این اهدف است.

الزام سازندگان به رعایت مقررات ملی ساختمان ،ساماندهی 
کارگاه های ســاختمانی و جلوگیری تجاوز به حریم عمومی، 
پیگیــری بازنگری طــرح تفصیلــی وجامع شهرتوســط 
معاون شهرســازی ، ســاماندهی پیاده روســازی خیابان و 
لیعصر،پیگیری وصول عوارض اصناف به عنوان منابع پایدار 
شــهری، آمادگی جهت بهره بــرداری از بازار بــزرگ میوه و 
تره بار، تکمیــل پروژه های نیمــه کاره ، آمادگــی و تجهیز 
ســتادمدیریت بحران در فصل پاییز و زمستان و بهره مندی 
از مشارکت شهروندان در توسعه فعالیت ها و خدمات شهری 
از دیگر مصوبات جلسه شــورای معاونین بود که بر پیگیری و 

اجرای دقیق آن تاکید شد.

البرز
به منظور پیگیری اجرای برنامه های پیشگیری و مقابله با قاچاق فرآورده های نفتی؛

و تلاش شهرداری شهریار جهت تامین اعتبارخط متر

ســمنان-رضا ســروش  مدیر شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه شــاهرود با اســتاندار ســمنان به 
منظور تحقق و اجرای پیشــبرد طرح های عملیاتی با رویکرد 

سوخت رسانی دیدار و گفتگو کرد.

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه شاهرود، حســین عبدلی به  منظور ارتقای توان تأمین 
و توزیع فرآورده های نفتی و همچنیــن ارائه گزارش اقدامات 
انجام شــده از ســوی منطقه با محمدجواد کولیوند، دیدار و 
گفت وگو کرد. در این نشست که در استانداری سمنان برگزار 
شد، مدیر منطقه بر استفاده ازهمه توان این شرکت به  منظور 
اجرای اسناد توسعه ی بالادستی بر اساس سیاست های ابلاغی 
از سوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران تأکید کرد.

عبدلی ضمن تشــریح بخش هایی از فعالیت های شــرکت، 
تأمین و توزیع به موقع انواع فرآورده های نفتی را از اولویت های 
این منطقه برشــمرد و افزود: قرار گرفتن منطقه شــاهرود در 
محور مواصلاتی تهران به مشــهد باعث شــده تا این شرکت 

در طول ایام ســال به ویــژه تعطیلات تابســتانی در خدمت 
سوخت رسانی باشد و سعی شده از تمام ظرفیت و پتانسیل در 

راستای این تداوم مهم بهره گیری شود.
وی ناترازی ســوخت را یکی ازچالش های مهــم و بحرانی در 
سطح کشــور و بالطبع منطقه برشــمرد و افزود: بهینه سازی 
و مصرف صحیح ســوخت در بخش های مختلــف می تواند تا 

حدودی برای رفع این مشکل چار ه ساز باشد.
در ادامه این جلسه، استاندار ســمنان نیز ضمن بیان دغدغه 
مردم شریف این استان، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه شاهرود را یکی از مهم ترین دستگاه های خدمت رسان 
در اســتان عنوان کرد و گفت: با تلاش های صادقانه، جهادی 
و شبانه روزی کارکنان خدوم این شــرکت، سوخت مورد نیاز 

بخش های مختلف اعــم از حمل ونقل، صنعت و کشــاورزی 
تاکنون به  خوبی تأمین شده که خود بیانگر ارائه نقش آفرینی 

در رسالت تبیینی این شرکت است.
وی در پایان با اشــاره به قرارگرفتن اســتان سمنان در محور 
غرب به شرق و همچنین جایگاه گردشــگری آن در کشور، بر 
انجام برنامه  ریزی برای سوخت رســانی مطلــوب به مردم در 
سفرهای تابستانی و تســهیلات جهت زائرین رضوی در طول 
ســال تأکید کرد. ضرورت و اهمیت تأمین سوخت در مصرف 
بخش های خانگی، کشــاورزی، دامــداری و صنعتی به ویژه 
مناطق سخت گذر و کوهستانی در ســطح استان و تمهیدات 
ویژه در فصل زمستان از دیگر موارد مورد بحث و تبادل نظر در 

این نشست بود.

سمنان
در دیدار با استاندار سمنان تأکید شد؛

ود ویکرد سوخت رسانی مطلوب در منطقه شاهر ح های عملیاتی با ر تحقق و اجرای طر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سیاست های اعتباری شبکه بانکی
بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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کید مدیران عامل بانک کشاورزی و بیمه ایران  تأ
بر افزایش سطح تعاملات مالی

مدیران عامل بانک کشــاورزی و بیمه ایران طی جلسه ای ضمن تبادل 
نظر در مورد موضوعات مرتبط با بانک و بیمه، بر افزایش سطح تعاملات 
مالی میان دو نهاد تأکیــد کردند.به گزارش خریدار بــه نقل از روابط 
عمومی بانک کشاورزی، در این دیدار که در ســاختمان مرکزی بیمه 
ایران برگزار شد، وهب متقی نیا مدیرعامل بانک کشاورزی، از آمادگی 
این بانک برای همکاری های بیشتر با بیمه ایران به منظور ارتقای هرچه 
بیشتر سطح خدمات به مشتریان خبر داد.وی با اشاره به اهمیت تقویت 
روابط دوجانبه و توســعه تعاملات، این امر را زمینه ساز بهبود خدمات 
مالی بانک، افزایش رضایت مشــتریان و تقویت موقعیت هر دو نهاد در 
بازار مالی کشور دانســت.مدیرعامل بانک کشاورزی با اشاره به افزایش 
تسهیلات پرداختی و اســتفاده این بانک از ابزارهای نوین تأمین مالی، 
ابراز امیدواری کرد با توجه به ظرفیت های بیمه ایران و بانک کشاورزی 
امکان هم افزایی و همکاری متقابل ایــن دو مجموعه بزرگ اقتصادی 
فراهم شــود.متقی نیا همچنین به برنامه های مشــترک آینده اشاره 
کرد که با هدف حمایت از کشاورزان و ســرمایه گذاران در بخش های 

مختلف اقتصادی طراحی شده است.

علی جباری مدیرعامل بیمه ایران نیز در این جلسه، با اشاره به سابقه و 
توانمندی های بانک کشــاورزی و بیمه ایران گفت: با تعمیق همکاری 
بین این دو مجموعه، امــکان بهره مندی بیش از پیش مردم سراســر 

کشور از خدمات بیمه ای و پولی فراهم خواهد شد.
وی با اشاره به شبکه گسترده شعب و نمایندگان بانک کشاورزی و بیمه 
ایران در سراسر کشــور، از آمادگی بیمه ایران برای ارائه تمام خدمات و 

پوشش های بیمه ای مورد نیاز بانک کشاورزی و مشتریان آن خبر داد.

 حمایت بانک کشاورزی از تجارت داخلی 
با افزایش گشایش اعتبارات اسنادی ریالی

بانک کشــاورزی در راســتای تســهیل مبادلات تجاری داخلی میان 
تولیدکنندگان کالا و خدمات و خریداران، در حوزه گشایش اعتبارات 
اســنادی داخلی )ریالی( رشد چشــمگیری داشته اســت.به گزارش  
خریدار به نقل از روابط عمومی بانک کشــاورزی، اعتبارات اســنادی 
داخلی )ریالی( گشایش شــده در شعب بانک کشــاورزی طی هشت 
ماهه نخست ســال جاری نسبت به مقطع مشابه ســال گذشته از نظر 
مبلغ ۱۰ برابر و از لحاظ تعداد ۶ برابر افزایش داشــته اســت.بر اساس 
این گزارش، بانک کشــاورزی با هدف جلب رضایت مشتریان، تکمیل 
ســبد خدمات اعتباری، حمایت از فعالان اقتصادی به ویژه تأمین نیاز 
شــرکت های تولیدی برای خرید مواد اولیه مورد نیاز، خدمت گشایش 
اعتبار اســنادی داخلی - ریالی را در انواع دیداری و مدت دار در شعب 

سراسر کشور ارائه می دهد.

 آزادسازی واردات کولر گازی چه کمکی 
به کاهش مصرف برق می کند؟

 با گذشــت بیش از ۶ ســال از 
ممنوعیــت واردات کولرهای 
گازی، اکنــون هیــات وزیران 
بــرای صیانت از منابــع انرژی 
کشــور و اصلاح الگوی مصرف 
به مــدت یــک ســال واردات 
کولرهای گازی با رتبه مصرف 

الف و بیشتر را آزاد کرده است.
تابســتان ۹۷ بود کــه واردات 
کولرهای گازی با هدف حمایت از تولیــد داخلی این محصول و نیز به 
دلیل شرایط ارزی پیش آمده در کشور ممنوع شد؛ از آن زمان تاکنون، 
شرایط آب و هوایی کشور به دلیل تغییرات اقلیمی، به گونه ای بوده که 
سبب شــده تا هموطنان علاوه بر پایداری هوای گرم حتی در فصول 
سرد ســال، از نظر دما نیز در فصل گرما، رکوردهای جدیدی را تجربه 
کنند.افزایش متوسط دمای هوا در این سال ها، رشد جهشی استفاده 
از وسایل سرمایشــی را به دنبال داشته اســت اما توان تولید صنایع 
داخلی به گونه ای نبوده که بتوان هم نیاز داخلی را پوشــش داد و هم 
محصولی تولید کرد که از نظر مصرف انرژی نیز کمترین میزان مصرف 

برق را داشته باشد.
از ســوی دیگر باید گفت که اســتفاده از کولرهای گازی فرســوده 
همواره یکی از متهمان ردیف اول وســایل پرمصرف برقی بوده است 
و کارشناســان و مســئولان صنعت برق وســایل سرمایشی تاکید 
داشــته اند که کولرهای گازی فرسوده ســهم عمده ای از مصرف برق 

کشور را به خود اختصاص داده اند.
بر اساس محاســبات صورت گرفته، مصرف یک کیلووات ساعت برق 
در کولرهای گازی معادل ۳۰ دقیقه کار کردن این وســیله اســت که 

مصرف بسیار بالایی در طول روز به حساب می آید.
در همین رابطه پیشــتر ناظر عالی شــرکت های توزیع برق کشور با 
بیان اینکه اســتفاده از کولر گازی برای تولید گرما در فصل سرد سال 
هزینه برق مشترکان را چندین برابر افزایش می دهد، گفته بود: یکی 
از بدترین اتفاق هایی که در حوزه مصرف انــرژی برق به خصوص در 
ســال های اخیر اتفاق افتاده است، فرهنگ بد اســتفاده از کولرهای 
گازی و داکت اســپیلیت ها به منظور ایجاد ســرما در فصل تابستان و 
از آن بدتر تولید گرما در فصل زمســتان در مناطق معتدل و با رطوبت 

کم است.
سیدسعید میرشریفی تاکید کرده بود که اســتفاده روزافزون از این 
دستگاه ها، یکی از مهمترین عوامل هدر رفت انرژی در کشور است که 

مشکلات فراوانی ایجاد می کند.
البته وزارت نیرو و شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران 
نیز بــرای جلوگیری از هدر رفــت انرژی طرح تعویــض یک میلیون 
کولرگازی را اجرایی کــرده اند؛ در این طرح قرار اســت یک میلیون 
کولر گازی پنجره ای در مناطق جنوبی تا پیک برق ســال آینده )قبل 
از تابستان ۱۴۰۴( تعویض شــوند که برای آن یک برنامه جدی وجود 

دارد و با تامین منابع مالی و جذب سرمایه گذاران محقق می شود.
به گفته محســن طرزطلب معاون وزیر نیرو، در حال حاضر ۸ میلیون 
کولر گازی موجود در کشــور در پیک مصرف ۱۴ هزار مگاوات مصرف 

می کنند و سالانه یک میلیون کولرگازی بر این رقم افزوده می شود.
در این راستا، تصمیم دولت برای آزادکردن واردات کولرهای گازی با 
درجه مصرف ایِ )A( و بالاتر می تواند گامی مهمی در مدیریت مصرف 

در وسایل سرمایشی محسوب شود.

شعبه

و نیر

خریدار  دولت چهاردهم با هدف حمایت 
از بخش واقعی اقتصاد و دســتیابی به رشد 
اقتصادی مطلوب، تامیــن مالی را با جدیت 
دنبال مــی کنــد و در کنــار آن پرداخت 
تســهیلات خرد به مصرف کنندگان را نیز 

توسط شبکه بانکی در دستورکار دارد.
 اقتصاد ایران اقتصادی بانک محور اســت 
و همواره بار تامین مالی بنــگاه ها بر دوش 
نظام بانکی بوده اســت. بر اساس آمار بیش 
از ۹۰ درصد نظام تامین مالی توســط بانک 
ها انجــام می شــود. از این رو تســهیلات 
پرداختی توسط شبکه بانکی چه  در بخش 
تســهیلات کلان و چه تسهیلات خرد برای 
مصرف کننــدگان نهایی نقــش مهمی در 
گردش مالی بیــن تولیدکنندگان و مصرف 

کنندگان و در کل اقتصاد داراست.
دولت چهاردهم با هــدف حمایت از بخش 
واقعی اقتصاد و دستیابی به رشد اقتصادی 
مطلوب، تامین مالــی را با جدیت دنبال می 
کند و در کنار آن پرداخت تسهیلات خرد به 
مصرف کنندگان را نیز توسط شبکه بانکی 

در دستورکار دارد.
در این راســتا تأمین ســرمایه در گردش 
بخش ــهای مختلــف اقتصــادی، تــداوم 
پرداخت تســهیلات در جهــت حمایت از 
تولیدکنندگان به ویــژه بنگاه های کوچک 
و متوســط و شــرکت های دانش بنیــان و 
پیشــران، تامین مالی زنجیره تولید کالاها 
و خدمــات از طریــق طرح گواهــی اعتبار 
مولد )گام( و ســایر ابزارهــای تامین مالی 
زنجیره ــای، پرداخت تســهیلات موضوع 
اجــرای قانــون جهــش تولید مســکن و 
پرداخت تسهیلات به شرکت های دارویی از 
مهمترین اقدامات شبکه بانکی در راستای 
حمایت از بخش های مختلف اقتصاد کشور 

است.
پرداخت انواع تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج، فرزندآوری و اشــتغال نیز در بخش 
تسهیلات خرد توسط شبکه بانکی پیگیری 

شده است.
در این گــزارش نگاهی آمــاری به اقدامات 
شــبکه بانکی در بخش تسهیلات پرداختی 

داریم.
شــبکه بانکی طــی ۸ ماهه ابتدای ســال 
۱۴۰۳ مبلغ ۴ هزار و ۲۹۵ همت تسهیلات 

پرداخت کرده اســت که در مقایسه با دوره 
مشابه سال قبل مبلغ ۸۵۱.۳ همت معادل 
۲۴.۷ درصد افزایش داشــته است. ۱۰۰۱ 
همت از این تســهیلات به همراه بخشــی 
از تســهیلات در قالب کارت های اعتباری 
معــادل ۲۴.۳ درصد به مصــرف  کنندگان 

نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.
تســهیلات پرداختی بانک هــا طی ۸ ماهه 
ابتدای ســال ۱۴۰۳ مبلغ ۴۲۹۵۴.۳ هزار 
میلیارد ریال می باشد که در مقایسه با دوره 
مشابه سال قبل مبلغ ۸۵۱۳.۳ هزار میلیارد 
ریال )معادل ۲۴.۷ درصد( افزایش داشــته 
اســت. از کل تســهیلات پرداختی، مبلغ 
۳۲۹۴۳.۴ هزار میلیارد ریال معادل ۷۶.۷ 
درصد به صاحبان کســب و کار )حقوقی و 
غیرحقوقــی( و ۱۰۰۱۰.۹ هــزار میلیارد 
ریال معادل ۲۳.۳ درصد به مصرف کنندگان 

نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.
بررسی اطلاعات تسهیلات پرداختی سهم 
تســهیلات پرداختی در قالب ســرمایه در 
گردش در کلیه بخش هــای اقتصادی طی 
۸ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ مبلغ ۲۵۲۶۷.۴ 
هزار میلیارد ریال معــادل ۷۶.۷ درصد کل 
تســهیلات پرداختی به صاحبان کســب و 
کار است.سهم تســهیلات پرداختی بابت 

تأمین ســرمایه در گردش بخش صنعت و 
معدن در ۸ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ معادل 
۱۰،۷۲۱/۲ هزار میلیارد ریال بوده اســت 
که حاکی از تخصیص ۴۲.۴ درصد از منابع 
تخصیص یافته به ســرمایه درگردش کلیه 
بخش های اقتصادی )مبلغ ۲۵۲۶۷.۴ هزار 
میلیارد ریال( می باشــد. ملاحظه می شود 
از ۱۲۶۴۵.۱ هزار میلیارد ریال تســهیلات 
پرداختی در بخش صنعــت و معدن معادل 
۸۴.۸ درصــد آن )مبلــغ ۱۰۷۲۱.۲ هزار 
میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش 
پرداخت شــده اســت که بیانگــر توجه و 
اولویت دهی به تأمین منابع برای این بخش 

توسط بانک ها در سال ۱۴۰۳ می  باشد.
بررســی عملکــرد تســهیلات پرداختی 
در حمایــت از کســب وکارهای نــوآور و 
دانش بنیان حاکی از آن است که طی هفت 
ماهه ســال ۱۴۰۳ )آخرین آمــار موجود( 
مبلغ ۱۸۹۱/۲ هزارمیلیارد ریال تسهیلات 
در قالب ۱۲۹۱۲ فقره تسهیلات به ۲۱۳۴ 
شــرکت پرداخت شده اســت که نسبت به 
مدت مشــابه ســال قبل از نظر مبلغ ۴۷/۷ 
درصد رشــد داشته اســت. همچنین لازم 
به اشاره اســت عملکرد شــبکه بانکی در 
پرداخت تســهیلات مزبور طــی ماه های 

شهریور و مهرماه سال ۱۴۰۳ معادل ۶۱۸/۶ 
هزار میلیارد ریال بوده است.

در ارتباط با ابزارها و روش های تامین مالی 
زنجیره  تامیــن و عملکرد انتشــار گواهی 
اعتبار مولد ) اوراق گام( لازم به اشاره است  
از ابتدای انتشــار این اوراق )بهمن ماه سال 
۱۳۹۹( تا پایان مهرماه ســال ۱۴۰۳ مبلغ 
۷۶۵/۰ هزار میلیارد ریال توســط شــبکه 
بانکی در زنجیره های مختلف صادر شــده 
است. همچنین عملکرد صدور اوراق گام در 
هفت ماهه ســال ۱۴۰۳ معادل ۳۳/۱ هزار 
میلیارد ریال و به طور مشــخص در ماه های 
شهریور و مهرماه سال جاری مجموعاً ۱۶/۳ 

هزار میلیارد ریال بوده است.
تداوم پرداخت تســهیلات موضوع اجرای 
پرداخت تســهیلات موضوع اجرای قانون 
جهش تولید مســکن که از ابتدای اجرای 
طــرح )۱۴۰۰/۶/۳۰( تــا پایــان مهرماه 
۱۴۰۳، بانک هــای عامــل در راســتای 
اجــرای قانون جهــش تولید مســکن در 
مجموع حدود ۲۷۰۲/۳ هزار میلیارد ریال 
تســهیلات پرداخت نموده اند کــه عموماً 
شــامل تســهیلات مسکن شــهری )خود 
مالکی-طــرح نهضــت ملی(، تســهیلات 
مسکن روستایی، تســهیلات کمک ودیعه 

مسکن )از تیرماه ســال ۱۴۰۱( و حوادث 
غیرمترقبه بــه ترتیب معــادل ۱۴۰۳/۰، 
۶۳۴/۴، ۵۸۴/۲ و ۸۰/۷ هزار میلیارد ریال 
بوده اســت. همچنین عملکرد شبکه بانکی 
در انعقاد قــرارداد موضوع اجــرای قانون 
جهش تولید مســکن از ابتدای اجرای طرح 
)۱۴۰۰/۶/۳۰( تــا تاریــخ ۱۴۰۳/۰۵/۳۱ 
معادل۳۱۲۱/۴ هــزار میلیارد ریــال و از 
تاریــخ ۱۴۰۳/۰۶/۰۱ تــا ۱۴۰۳/۰۸/۳۰، 
معادل ۳۰۳/۵ هزارمیلیارد ریال بوده است.

در راســتای مســاعدت با متقاضیان طرح 
نهضت ملی مســکن )اقشــار کم درآمد(، 
حسب مصوبات شــورای پول و اعتبار مبنی 
بر تأمین منابع مالــی مربوط به کاهش نرخ 
سود تســهیلات مشــارکت مدنی و فروش 
اقســاطی )از ۲۳ درصــد بــه ۱۸ درصد( 
بــرای متقاضیــان پروژه هــای حمایتی 
مســکن موضوع مــاده )۴( قانــون جهش 
تولید مســکن، تا ســقف ۱۲۵ هزار واحد 
مســکونی )ســهم بانک مرکزی( که زمین 
آن توســط وزارت راه و شهرســازی تأمین 
و به متقاضیــان عرضه می شــود، اقدام به 
تخصیص خط اعتباری با نرخ ســود ۱۰٪ و 

بازپرداخت ۲ ساله نموده است.
در راســتای اجــرای تفاهمــات صــورت 
گرفته در جلســه مــورخ ۱۳   /۰۳   /۱۴۰۳ با 
ســازمان غذا و دارو و به منظور رفع کمبود 
دارو و کمک به تأمین نقدینگی و ســرمایه 
در گردش مورد نیاز شــرکت های دارویی، 
تجهیــزات و ملزومــات پزشــکی و تولید 
کنند گان شیر خشک، مقرر شد مبلغ ۵۰۰ 
هزار میلیارد ریال تسهیلات ریالی از طریق 
بانک های عامل برای شــرکت های معرفی 
شده توســط ســازمان غذا و دارو در سال 
۱۴۰۳ اختصاص یابد. بر اساس آخرین آمار 
دریافتی از ســوی بانک های عامل مربوطه 
از ابتدای ســال ۱۴۰۳ تا پایــان آبان ماه، 
مبلغ ۸۰۰ هزار میلیارد ریال تســهیلات به 

شرکت های دارویی پرداخت شده است.
از ابتدای ســال تا تاریــخ ۱۴۰۳/۰۹/۰۳ 
تعــداد ۴۳۸ هزار فقره تســهیلات قرض-

الحســنه ازدواج موضوع جزء )۱( بند )ث( 
تبصره )۱۳( قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ به 
مبلغ ۱۴۶۱.۰ هــزار میلیارد ریال پرداخت 

شده است.

انرژی

 بخش خانگی در حالی بیش از ۷۰ درصد گاز ارســالی 
به شبکه گاز کشور را به مصرف رسانده است که بخش 
تولید و بخصوص حوزه صنعت به عنوان محور گردش 
چرخ های اقتصادی کشور نیازمند بهره مندی از گاز به 

عنوان یک سوخت پاک است.
به اعتقاد کارشناســان بخش انرژی، ایــران یکی از پر 
مصرف تریــن کشــورهای جهان در بخــش انرژی به 
شمار می رود به طوری که شدت مصرف در این بخش 
نگران کننده اســت. بویژه آنکه کارشناســان، ارزش 
انرژی اتلاف شــده کشــور را ۷۰ هزار میلیارد تومان 
برآورد کرده اند و در عین حال از کسری ۳۰۰ میلیون 

مترمکعبی گاز خبر داده اند.
این آمارها نشان می دهد تلاش برای ترویج 
بهینه مصرف کردن باید در صدر برنامه های 
کشــور قرار گیرد زیرا به اعتقاد کارشناسان 
تداوم روند فعلی مصرف کشورمان را به وارد 

کننده انرژی تبدیل خواهد کرد.
مانا نصرالهی عضو هیات مدیره ســندیکای 

شــرکت های تاسیســاتی و صنعتی ایران در این باره 
معتقد است، بهینه ســازی مصرف انرژی آن نیست که 
تنها فرهنــگ صرفه جویی را نهادینــه کنیم بلکه باید 
بهینه و درســت مصرف کردن را در جامعه پیاده سازی 

کنیم؛ از آنجا که در کشــور ما درست مصرف 
کردن جا نیفتاده اســت، شــاهد مصرف بی 

رویه در بخش گاز هستیم.
این درحالی اســت که به گفته محسن پاک 
نژاد وزیر نفت، ایران دومیــن دارنده ذخایر 
گازی جهان اســت و باید از ایــن منبع برای 

تولید ثروت استفاده کرد.
در همین رابطه سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران روز 
دوشــنبه اعلام کرد: ۷۰ درصــد از کل گاز تحویلی به 
شــبکه سراســری در روز )یکشــنبه ۱۸ آذرماه( به 
بخش خانگی، تجاری و صنایع جــزء اختصاص یافته 

که نسبت به مدت مشابه پارســال ۲۵ درصد افزایش 
داشته است.

سیدحسن موســوی این آمار را ارائه کرده که فقط در 
یک روز ۸۵۹ میلیون مترمکعب گاز شــیرین به شبکه 
سراسری تزریق شده است؛ از این مقدار، ۶۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز در بخش خانگــی، تجاری و صنایع جزء 
مصرف شده اســت که ۷۰ درصد از کل گاز تحویلی به 

شبکه را شامل می شود.
بر این اساس، مقدار گاز مصرف شده در روز ۱۸ آذرماه 
در بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء نسبت به مدت 

مشابه پارسال ۲۵ درصد افزایش داشته است.

گاز

مصرف ۷۰ درصد گاز ارسالی در بخش خانگی

مدیرعامل آبفای خبر داد؛ رشد ۳۹ درصدی بهره وری در آبفای تهران

خریدار  مدیرعامل آبفای تهران از رشــد 
۳۹ درصــدی بهره وری این شــرکت در دو 
سال گذشته خبر داد و گفت: تا پایان امسال 
پروژه های جدید این شــرکت با ۲۵۰ هزار 
میلیارد ریال سرمایه گذاری به بهره برداری 

می رسد.
به نقل از وزارت نیرو، محســن اردکانی در 
همایش ارزیابی عملکرد شش ماهه نخست 
سال ۱۴۰۳ شــرکت های زیرمجموعه آب 

و فاضلاب اســتان تهران، رشد ۳۹ درصدی 
بهره وری ایــن شــرکت ها را حاصل وفاق، 
همدلــی، وفــاداری و خیرخواهی جموعه 
مدیران، کارشناســان، کارگران و شرکت 
آبفای استان تهران دانست و افزود: با وجود 
آنکه پنجمین خشکســالی پیاپی را در این 
اســتان ســپری می کنیم و ذخایر سدهای 
استان تهران در این دوره به کمترین میزان 
۶۰ سال اخیر رســیده است، اما با مجاهدت 

کارکنان آبفای اســتان تهران، به خوبی از 
عهده وظیفه سقایی شهروندان برآمده ایم.

وی با بیان اینکه با وجود خشکســالی های 
بی سابقه پنج ســال اخیر، نتایج ارزیابی ها 
از رشــد بهره وری و ســایر شــاخص های 
عملکردی شرکت های زیرمجموعه آبفای 
استان تهران نشــان دارد، اظهار داشت: این 
دســتاوردهای ارزشــمند با تکیه بر منابع 
انســانی حاصل شــده و بیانگر این شعار و 
رویکــرد نظام جمهــوری اســلامی ایران 
اســت که ما می توانیم.اردکانی پایبندی بر 
تحقق اهداف پروژه های گــذر از تنش آبی 
را مهم ترین اولویت این شــرکت دانست و 
گفت: امســال وارد پنجمین خشکســالی 
پیاپی شــده ایم و اجرای این پروژه ها باید با 

جدیت پیگیری شود.
وی افزایــش ظرفیــت تصفیه خانه پنجم 
آب تهــران، تکمیل طرح رینگ آبرســانی 
تهران موســوم به قمر بنی هاشــم )ع( در 
ضلع شــمال تهــران و اجــرای پروژه های 
متعدد تصفیه خانه های فاضلاب را ازجمله 
پروژه های توســعه ای آبفای استان تهران 
برشــمرد و گفت: یکــی از محدودیت های 
شــرکت برای اجرای چنیــن پروژه هایی، 

کمبــود منابــع مالــی اســت که بایــد با 
تنوع بخشی به تأمین منابع مالی این نقیصه 
را جبران کنیم.مدیرعامل شــرکت آبفای 
اســتان تهران اســتفاده از اوراق مرابحه را 
ازجملــه ظرفیت های تأمیــن منابع مالی 
پروژه های این شرکت نام برد و گفت: اگرچه 
از این اوراق بــرای اجرای بخشــی از طرح 
رینگ تهران استفاده شده اما ظرفیت های 
بالایی برای بهره مندی از این اوراق موجود 

است که باید از آن استفاده شود.
وی تفکر اســتفاده از منابــع دولتی برای 
اجرای پروژه ها را ســنتی و ناکارآمد خواند 
و افزود: آبفای اســتان تهران یک شــرکت 
عمومی غیردولتی اســت که ظرفیت های 
فراوانی در قانون جهت اســتحصال درآمد 
برای این شــرکت ها پیش بینی شده است 
و باید یکــی از اهداف راهبــردی مدیران، 
تنوع بخشی به تأمین منابع مالی با استفاده 

از این ظرفیت ها باشد.
اردکانی پیشرفت تک رقمی و محدود شبکه 
جمع آوری بهداشتی فاضلاب در بخشی از 
اســتان تهران را زیبنده این استان ندانست 
و اظهار داشت: خوشبختانه با پیگیری های 
صورت گرفته و انتخاب پیمانکاران، احداث 

تصفیه خانه هــای فاضــلاب پاکدشــت و 
قرچک تا پایان امسال آغاز می شود.

وی یکــی از دســتاوردهای مهم شــرکت 
آبفای اســتان تهران را آغــاز بهره برداری 
از ۱۷۰ هــزار میلیــارد ریال پــروژه آب و 
فاضلاب در فروردین ماه امســال با حضور 
رئیس جمهوری شهید عنوان و خاطرنشان 
کرد: تا پایان امســال نیز ۲۵۰ هزار میلیارد 
ریال پروژه جدید آماده بهره برداری خواهد 
شد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران در ادامه مدیران عامل شــرکت های 
زیرمجموعه را به تکریم بیشــتر همکاران و 
ارباب رجوع فراخواند و با بیان اینکه مدیران 
عامل و مدیران مســتقل شــرکت ها باید 
الگوی اخلاق مداری با مشــترکان باشند، 
گفت: مــا خدمتگزار ۲۰ میلیون شــهروند 
استان تهران هستیم و حق نداریم خارج از 

احترام و تکریم با آنان تعامل کنیم.
در ارزیابی شــش ماهه نخست سال ۱۴۰۳ 
شــرکت های زیرمجموعه آبفای اســتان 
تهران، شــرکت های آبفای منطقه ۴ شهر 
تهران، آبفای شرق استان تهران و فاضلاب 
شــهر تهران به عنــوان شــرکت های برتر 

انتخاب و معرفی شدند.

دومین نشســت بررســی و مدیریت ناترازی 
انرژی با حضــور معاونــان رئیس جمهوری و 
جمعی از وزیران اقتصــادی به میزبانی وزارت 

نفت برگزار شد.
 بــه نقــل از وزارت نفت، در دومین نشســت 
بررســی ناتــرازی انــرژی کــه بــه میزبانی 

محســن پاک نــژاد در وزارت نفــت برگــزار 
شــد، محمدجعفر قائم پناه، معــاون اجرایی 
رئیس جمهــوری، زهــرا بهــروز آذر، معاون 
امور زنان رئیس جمهوری، حســین افشــین، 
معــاون علمــی و فنــاوری رئیس جمهوری، 
عبدالناصــر همتی، وزیــر امــور اقتصادی و 

دارایی، احمد میدری، وزیــر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی، 
امین حســین رحیمــی، وزیر دادگســتری، 
غلامرضا نوری قزلجه، وزیر کشــاورزی، سید 
محمد اتابک، وزیر صمت، ستار هاشمی، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، فاطمه مهاجری، 

ســخنگوی دولت، الیاس حضرتــی، رئیس 
شورای اطلاع رسانی دولت و جمعی از معاونان 
سازمان برنامه و بودجه و معاونان وزارت صمت 
و وزارت کار حضــور داشــتند.محمدجعفر 
قائم پناه، معــاون اجرایــی رئیس جمهوری 
چهارشــنبه هفته گذشــته )۱۴ آذر( پس از 

پایان نخستین نشست بررسی ناترازی انرژی 
در وزارت نفــت اظهار کرده بود: این نشســت 
با هدف بررســی ناترازی انرژی و بــا توجه به 
دغدغه دولت و مــردم برای تأمین ســوخت 
زمستان تشــکیل شــد و هر هفته و در موارد 

خاص هر روز این نشست برگزار می شود.

دومین نشست ناترازی انرژی با حضور ۷ وزیر برگزار شد



چرا »آقای قاضی« به یک پدیده تلویزیونی 
تبدیل شد؟  

رســانه ملــی در این  فرانک قنبری، روزنامه نگار و فعال رســانه 
سال های اخیر و تولید مجموعه های متفاوت نشــان داده است که اگر 
دغدغه مندی مردم را بیش از پیش درنظر بگیــرد و خلاقانه عمل کند 
می تواند مجموعه های جذاب و مخاطب پســندی را در مقابل دیدگان 

مردم به نمایش بگذارد.
فصل اول مجموعه نمایشــی »آقای قاضی« که به کارگردانی ســجاد 
مهرگان و تهیه کنندگی احمد شــفیعی تولید شــده، توانسته با طرح 
مباحثی جدی و انســانی در چارچوبی نمایشی به عنوان اثری کم نظیر 

در عرصه تلویزیون تبدیل شود.
این مجموعه روایتی متفاوت از عدالت خواهی اســت که با اســتفاده از 
فرم مستند-داستانی توانسته با تلفیق اصول داستان سرایی و مباحث 
حقوقی، جایگاهی ویــژه در میان مخاطبان و منتقــدان پیدا کند. این 
اثر، با بهره گیری از رویکردی مینیمالیســتی در فرم و محتوایی عمیق 
در مفهوم، موفق شــده اســت نمایشــی درخور از عدالــت، قضاوت و 
پیچیدگی های اخلاقی در پرونده های قضایی با مفاهیم عمیق انسانی 

و اجتماعی را در بستری ساده و صمیمی به تصویر بکشد.

روایت هایی برگرفته از واقعیت
»آقای قاضی« بر پایه پرونده های واقعی اســتوار اســت و از این رهگذر 
توانســته فضایی نزدیک به واقعیت خلــق کند. روایت ها نــه تنها به 
جنبه های قانونی و حقوقی دعاوی پرداخته اند، بلکه در لایه ای عمیق تر 
به بررســی مفاهیم اخلاقی، روان شناختی و انســانی می پردازند. این 
ویژگی باعث شده است که مجموعه علاوه بر جذابیت روایی، به ابزاری 
برای آموزش غیرمســتقیم مسائل حقوقی و آشــنایی عموم جامعه با 

پیچیدگی های دستگاه قضایی تبدیل شود.
سجاد مهرگان به عنوان سکان دار کشــتی حقیقت و قضاوت توانسته 
با تیم نویســندگان و عوامل حرفه ای خود، مخاطبان بســیاری را پای 
تلویزیون بنشاند. مهرگان نشان داده که نگاه مخاطب برایش ارزشمند 
اســت و دغدغه های اجتماعی تمامی اقشــار جامعه نقش به سزایی در 

ساخت و تولید این اثر نمایشی دارد.

شخصیت پردازی قاضی؛ نماد عدالت طلبی
در مرکز داســتان و نقطه قوت آن، قاضی ای ایستاده که نه تنها نماینده 
قانون، بلکه نمادی از انسانیت و اخلاق اســت. شخصیت قاضی در این 
مجموعه، ترکیبی از صلابت قضایی و حس همدلی انسانی را به نمایش 
می گذارد. او تلاش می کند با رعایت انصــاف، بهترین تصمیم ممکن را 
اتخاذ کند. این ترکیب، تصویری جذاب و باورپذیر از یک قاضی ایده آل 

ارائه می دهد که همواره دغدغه حقیقت و عدالت را دارد.

بهزاد خلج؛ درخشش در نقش قاضی
بدون شک یکی از نقاط عطف این مجموعه، بازی درخشان بهزاد خلج 
در نقش قاضی اســت. خلج با تکیه بر تجربه و توانایی های بازیگری اش، 
شــخصیتی را خلق کرده که ترکیبی از صلابت، دقت و همدلی اســت. 
اجرای او به شکلی است که تماشاگر در هر لحظه احساس می کند با یک 
قاضی واقعی مواجه اســت که تصمیماتش بر پایــه منطق حقوقی و در 

عین حال درک عمیق از شرایط انسانی اتخاذ می شود.
او با تسلط بر جزئیات نقش، از نگاه ها و حرکات دست و میمیک صورت 
گرفته تــا تن صدایی کــه با هر موقعیــت تغییر می کند، شــخصیتی 
چندبعدی و باورپذیر ارائه داده اســت. خلج موفق شده پیچیدگی های 
روان شــناختی و مســئولیت ســنگین قضاوت را با ظرافت به نمایش 
بگذارد، به طوری کــه مخاطب نه تنها بــه نقش، بلکه بــه تصمیمات 

شخصیت او احترام می گذارد.
بهزاد خلــج این ســال ها بــه جد نشــان داده اســت کــه بازیگری 
توانمند، حرفه ای و کاربلد اســت. او در نقش های متفــاوت و بازی در 
شــخصیت های پیچیده، مارا بیش از گذشــته مطمئن کرد که حرفه 

بازیگری برای او جدی است.
بازیگــر نقش آقای قاضــی که توانســت در آخریــن دوره از برگزاری 
جشــنواره فیلم فجر، ســیمرغ بلورین نقش مکمل را از آن خود کند، 
نشــان داده اســت که خاک صحنه چیزی فراتر از تجربه های ماندگار 
به او آموخته اســت. خلج ماننــد نقش های متفاوت دیگــرش، در این 
مجموعه نیز در نقش قاضی به شدت باورپذیر ظاهر شده است، طوری 
که بسیاری از مخاطبان او را در قامت یک قاضی دادگاه تصور می کنند 
و امیدوارند در مســائل حقوقی، خلج پرونده قضاوت آن ها را عهده دار 

باشد.

تعامل مخاطب با مفاهیم حقوقی و اخلاقی
یکی از دســتاوردهای مجموعه »آقای قاضی« آشــنایی عموم مردم با 
فرآیندهای قضایی و حقوقی اســت. این مجموعه با زبانی ساده و قابل 
فهم، بسیاری از پیچیدگی های حقوقی را برای مخاطبان شرح می دهد. 
اما نقطه قوت آن، پرداختن به لایه های اخلاقی مســائل است. »آقای 
قاضی« نشــان می دهد که در کنــار قوانین مکتــوب، عدالت خواهی 

نیازمند درک عمیق از شرایط انسانی است.«
فصل دوم »آقای قاضی« محصول مرکز ســیمرغ سازمان صداوسیما 
است که توسط مرکز هنری رســانه ای سلوک تولید شــده است و به 

تازگی پخش آن از شبکه دو سیما تمام شد.

 کفش »جادوگر شهر اُز« ۲۸ میلیون دلار
وخته شد  فر

کفش  جودی گارلند در فیلم »جادوگر شــهر ازُ« به قیمت ۲۸ میلیون 
دلار در حراجی فروخته شد.

 یک جفت کفش یاقوتی که جودی گارلند در فیلم کلاسیک »جادوگر 
شهر ازُ« در ســال ۱۹۳۹ پوشیده بود، شــنبه به مبلغ ۲۸ میلیون دلار 

چکش حراج خورد.
گفته شــده با محاســبه حق بیمه خریدار، قیمت این کفش به ۳۲.۵ 
میلیون دلار می رســد. این درحالی اســت که بــرآورد ابتدایی برای 
فروش آنها ۳ میلیون دلار بود. تنها چند روز بعد از شــروع حراج قیمت 
پیشنهادی به ۱.۵۵ میلیون دلار رسید. بیش از ۸۰۰ خریدار برای این 

کالا اقدام کردند.
سال ۲۰۰۵ این کفش از موزه جودی گارلند توسط تری مارتین رئیس 
ســابق موزه به ســرقت رفت. از آنجا که این کفش به مبلغ یک میلیون 
دلار بیمه شــده بود، او به اشــتباه تصور کرده بود کــه از یاقوت واقعی 
ساخته شده است. مارتین دادگاهی و به ســرقت یک اثر هنری بزرگ 

در اکتبر ۲۰۲۳ متهم شد. این کفش را اف بی آی سال ۲۰۱۸ پیدا کرد.

رئیس سازمان نوسازی خبر داد
ساماندهی بیش از ۴۰۰۰ کلاس درس در نهضت 

توسعه عدالت در فضاهای آموزشی دولت
رئیس ســازمان نوســازی، توســعه و تجهز مدارس گفت: ایده دکتر 
پزشکیان در خصوص توســعه عدالت در فضاهای آموزشی و پرورشی 
کشور با رویکرد مشــارکت مردم محور، به سرعت تبدیل به یک نهضت 
ملی شــده اســت.حمیدرضا خان محمدی رئیس ســازمان نوسازی، 
توسعه و تجهز مدارس در نشست بررســی عملکرد مدیران و معاونین 
سازمان، با تاکید بر ضرورت پیگیری مســتمر و تعمق در امور به عنوان 
یکی از ویژگی های یک مدیــر اثربخش، اظهارکرد: اگــر برای رضای 
خدا و آرمان ها تلاش کنیم، مســائل و محدودیت ها ما را از مسیر خارج 
نمی کند، ما بخش مهمی از ارکان موفقیت در کشــور هستیم، لذا نباید 

ساده و سطحی به مسائل نگاه کنیم.
وی با اشــاره به تحولات این روزها در منطقه، اذعان کرد: همواره گوش 
به فرمان ولی امر مســلمین باشــید و رخدادهای ملی و منطقه ای را به 
درســتی تحلیل و برای دیگران تبیین کنید و به برداشت های سطحی 
توییتی توجه نکنید که می تواند ســم مهلکی بر بینش و نگرش شــما 
باشــد، ما ماموریت های ســازمانی خود را انجام می دهیم و همســو با 

سیاست های نظام اسلامی به پیش می رویم.
خان محمدی با اشــاره به توجه ویژه رئیس جمهور به موضوع فضاهای 
آموزشــی، تصریح کرد: این یک فرصت طلایی و ارزشمند است که در 
میان انبوه رخدادها و مسائل بین المللی و جامعه، نهضت مدرسه سازی 
توسط شخص اول اجرایی کشــور در اولویت قرار می گیرد، این فرصت 
طلایی را قدر بدانیم که عدالت آموزشــی و مرتفع نمودن مشــکلات 

مدارس نا ایمن و مناطق محروم  دغدغه ارزشمند رییس جمهور است.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهز مدارس با تاکید بر هم افزایی 
تمامی ارکان ســازمان در حل مسائل و پیشــبرد اهداف، عنوان کرد: 
ایده دکتر پزشکیان در خصوص توســعه عدالت در فضاهای آموزشی و 
پرورشی کشور با رویکرد مشارکت مردم محور، به سرعت تبدیل به یک 
نهضت ملی شده است، همه باید تلاش کنیم از این فرصت ایجاد شده به 
خوبی بهره ببریم تا با همیاری و همراهی مردم این کار مهم به خوبی به 
سرانجام برسد و بخشــی از نیاز فضاهای آموزشی کشور به خصوص در 

مناطق محروم مرتفع شود.

معاون امور اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک کشور خبر داد
 صدور مجوز سردفتران ازدواج و طلاق 

آزمون ۱۴۰۲
معاون امور اسناد ســازمان ثبت اسناد و املاک کشــور از پایان اختبار 
پذیرفته شدگان آزمون سردفتری ازدواج و طلاق ۱۴۰۲ و شروع صدور 
مجوز فعالیت آنان خبر داد.ســیدصادق ســعادتیان، در این باره اظهار 
کرد: برای اینکه در تمام نقاط کشور بتوانیم دفاتر ازدواج داشته باشیم 
و مردم به راحتی برای ثبت ازدواج به دفاتر ازدواج دسترســی داشــته 
باشند، در سال ۱۴۰۲ آزمون سردفتری ازدواج مطابق اعلام نیاز ادارات 
کل استان ها برگزار و اسامی پذیرفته شدگان اعلام شد و مرحله اختبار 
تا نیمه اول آذرماه تمام شــد و بعد از اتمام اختبار، ابــلاغ دفاتر ازدواج 
و طلاق صادر می شــود.وی گفت: در این ابلاغ ها با توجــه به مقررات 
و سیاست سازمان ثبت اســناد از همان روز اول ســردفتر منتخب هم 

می تواند عقد ازدواج  و هم واقعه طلاق را ثبت کند.

ســعادتیان در پایان گفــت: روش قبلی کــه برای پذیرفته شــدگان 
سردفتری ازدواج وجود داشــت، این بود که ســردفتران بعد از مدتی 
سردفتر طلاق می شدند؛ اکنون با توجه به اصلاحیه نظام نامه سازمان 
ثبت اســناد، ابلاغ دفاتر ازدواج و طلاق با یک شــماره صادر می شود تا 

بتوانیم خدمات بیشتری را به مردم ارائه دهیم. 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری تهران عنوان کرد
 توزیع ۳ میلیون قبض عوارض پایدار 

برای تهرانی ها
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شــهرداری تهران از توزیع ۳ میلیون 

قبض عوارض پایدار برای تهرانی ها خبر داد.
علی خوشــنود، با اعلام خبر آغاز توزیع قبوض عوارض سالانه و با بیان 
اینکه تا انتهای آذر مــاه فرایند توزیع قبوض عوارض ســالانه به پایان 
می رســد، گفت: بیش از  ۳ میلیون فقره قبض عوارض پایدار برای سال 
۱۴۰۳ شهر تهران صادر شده اســت که  صدور این قبض ها از نیمه دوم 
آبان ماه در فرایند چاپ قرار گرفته و با توجه به وســعت شــهر تهران به 

صورت تقریبی تا پایان آذر ماه ادامه خواهد داشت.
وی با بیان اینکه پرداخت عوارض و بهای خدمات از ابتدای هر ســال از 
طریق درگاه های غیرحضوری امکانپذیر اســت و قبوض عوارض انبوه 
سالیانه صرفاً جهت بدهکاران صادر می شــود، افزود: شهروندانی که به 
هر علت قبوض عوارض به دستشان نرسیده، می توانند از طریق هر یک 
از درگاه های غیر حضوری عوارض خود را  پرداخت کرده و یا با مراجعه 
به اداره درآمد شــهرداری منطقه مربوطه و یا هر یک از دفاتر خدمات 
الکترونیک، قبوض خود را دریافت کنند.مدیرکل تشــخیص و وصول 
درآمد شهرداری تهران تأکید کرد: برای صدور قبض عوارض واحدهای 
غیرمســکونی، شــهروندان صرفاً می توانند از طریق مراجعه به ادارات 
درآمد شهرداری مناطق، اقدام کنند.خوشنود درباره جزئیات پرداخت 
آنلاین عوارض پایدار گفت: با توســعه خدمات غیرحضوری شهرداری 
تهران، پرداخت قبوض عوارض به ســادگی امکانپذیر بوده و نیازی به 

مراجعه به بانک و دستگاه های ای تی ام سطح شهر نیست.
به گفته وی، به هر واحد ملکی، آپارتمانی و غیرمســکونی در شهر تهران 
یک شــماره شناســایی یکتا اختصاص یافته )شــماره مندرج در کادر 
سبزرنگ بالای قبوض انبوه ( که شهروندان با ارسال آن به سامانه پیامکی 
۱۳۷۰۰۰۰۰۷۰ ) با اعــداد لاتین( از خدمات غیرحضــوری برخوردار 
خواهند شد.مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شــهرداری تهران ادامه 
داد: همچنین در راســتای حذف قبوض کاغذی و کمک به حفظ محیط 
زیست با اسکن بارکد ۲ بعدی بالای قبض و یا ارسال شماره شناسایی ۱۵ 
رقمی واحدهای ملکی و آپارتمانی و یا ۱۲ رقمی واحدهای غیر مسکونی 
به شــماره پیامکی ۱۳۷۰۰۰۰۰۷۰ )با اعداد لاتین( و ثبت شماره تلفن 
همراه، از سال آینده قبض الکترونیکی برای شــهروندان ارسال خواهد 
شد.وی در مورد روش های پرداخت آنلاین عوارض شهرداری نیز با اشاره 
به سامانه پیامکی پرداخت، ادامه داد: شهروندان می توانند از طریق بارکد 
۲ بعدی مندرج در قبوض و مفاصاحســاب، سامانه و اپلیکیشن شهرزاد، 
کد دستوری #۵۵*۱۳۷*، درگاه های اینترنتی بانک های طرف قرارداد 
شهرداری تهران و پرداخت از طریق اپلیکیشــن های پرداخت آنلاین ) 

آپ، قبضینو و ... ( عوارض را پرداخت کنند.
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در همایش ملی حکمرانی در نظام تعلیم و تربیت عنوان شد

 ۹۷درصد بودجه وزارتخانه هیچ تأثیری در عدالت آموزشی ندارد

خریدار  وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه 
عدم موفقیت نظام تعلیــم و تربیت به دلیل از هم 
گسیختگی ساختاری اســت، گفت: یعنی میان 
نظام تعلیم و تربیت خانــواده، آموزش و پرورش 
و نظام دانشگاهی هیچ پیوســتگی وجود ندارد و 

هرکدام مسیر خود را پیش می رود.
علیرضا کاظمی در اولین همایش ملی حکمرانی 
در نظام تعلیم و تربیت که در محل پردیس نسیبه 
دانشگاه فرهنگیان برگزار شد، با تأکید بر این که 
برخی بخش ها در این مجموعه، متولی مشخصی 
ندارد، افزود: باید برای نظــام خانواده برنامه های 
راهبردی وجود داشــته باشــد تا میان خانواده، 
مدرســه و دانشــگاه پیوند عمیقی برقرار شود. از 
این رو رفت و آمدهای نظــری و علمی مبتنی بر 
دریافت ها و پاسخ های حوزه علمی به نظام تعلیم 

و تربیت وجود ندارد.

با شکاف های عمیقی در نظام تعلیم و 
تربیت مواجه هستیم

کاظمی افــزود: امروز با شــکاف های عمیقی در 
نظــام تعلیم و تربیــت از جمله شــکاف فناورانه 
و مهارتــی مواجــه هســتیم. مــوارد مطروحه 
چالش های اساســی نظــام تعلیــم و تربیت در 

حکمرانی است.
وزیر آموزش و پرورش با تأکید بــر این که زمانی 
که یک  ســند را وضع می کنیم باید به الزامات آن 
توجه کنیم، بیان کرد: وقتی ســندی پیشــرفته 
تدوین می شود والزامات قانونی آن مهیا نمی شود 
در نهایت با عدم حکمرانی خوب مواجه می شویم، 
لذا با نوشــته ها، راهبردهــا و راهکارها حکمرانی 
محقق نمی شــود، برای حکمرانــی مطلوب در 
نظام تعلیم و تربیــت نیازمند ریل گذاری صحیح 
هســتیم و ریل تحول در آموزش و پرورش اصلاح 

برنامه درسی است.
وی تصریح کرد: در برنامــه هفتم نظام جمهوری 
اســلامی ایران حداقــل ۳۸ حکم بــرای تغییر 
شــاخص ها برای آموزش و پرورش در نظر گرفته 
شــده ولی برای احکام و تکالیف مشــخص شده 

ذره ای منابع پیش بینی نشده است.

نهادهایی که می توانند به حکمرانی 
مطلوب در آموزش و پرورش کمک کنند، 

مشخص نیستند
وزیر آموزش و پرورش با انتقاد از این که نهادهایی 
که می توانند به حکمرانی مطلــوب در آموزش و 
پرورش کمک کنند، مشــخص نیستند، گفت: از 
مهم ترین راهبرهادهای ســند تحــول در فصل 
هشــتم تقســیم کار ملی اســت. اما این تقسیم 
کار ملی محقق نشده اســت و هر آنچه آموزش و 
پــرورش مطالبه کرده، کســی پــای کار نیامده 
اســت. به عبارت دیگر در حکمرانی نظام تعلیم و 
تربیت دچار کوچک انگاری شــدیم که این اقدام 

نمی تواند مسیر رسیدن به مقصد را  فراهم کند.
وی بــا تأکید بر این کــه آموزش و پــرورش باید 
دغدغه همه نهادهای مؤثر باشــد، خاطرنشــان 
کرد: گاهی اوقات این همگرایی و پشتیبانی اتفاق 
نمی افتد و هزاران مداخله هم می شــود و همان 
اندک حرکت در مســیر نیز یا منحرف و یا متوقف 

می شود.
کاظمی با بیــان این که آموزش و پــرورش ده ها 
خرده نظام دارد، گفت: مشکلات نیروی انسانی، 

منابع مالی، فضاهای آموزشی و... بخشی از آن ها 
هســتند. اگر معتقد باشــیم که مهم ترین مؤلفه 
در پیشــبرد اهداف نظام تعلیم و تربیت، نیروی 
انســانی اســت باید وضعیت نیروی انسانی این 
وزارتخانه را مورد بررســی قرار داد که اکنون در 

چه وضعیت نامطلوبی قرار دارد.
وی افزود: باید بتوانیم با استاندارسازی فرآیندها 

به  تحقق مأموریت ها جامعه عمل بپوشانیم.
کاظمــی با اشــاره بــه این کــه گاهــی اوقات 
سیاســت هایی وضع شده که درســت در جهت 
عکــس حرکــت سیاســت های کلان و مطلوب 
حکمرانی نظام تعلیم و تربیت بوده اســت، گفت: 
وقتی به مسائل برون ســازی برای یک حاکمیت 
مطلوب نــگاه می اندازیم، متوجه می شــویم از 
مســائل دورن و برون ســازمانی رنج می برد.  در 
مســایل درون ســازمانی نیازمند آن هستیم که 
مولفه ها در کنار یکدیگر بــرای تحقق ماموریت 
قرار بگیرند و هم افزا باشــد. یعنی ســند و قانون 
مدون و خوب در کنار ســازمان های پیشــتیبان 
و هم افزا و الزامات متناســب با ایــن مأموریت و 
توانمندی های درونی آموزش و پرورش شــکل 

بگیرد.
وزیر آموزش و پــرورش ادامــه داد: در حالی که 
وقتی به درون آموزش و پرورش نگاهی می کنیم 
با  انبوهی از مشکلات لاینحل مواجه می شویم که 
یکی از آن ها بی ثباتی مدیریت اســت و حکمرانی 

مطلوب همواره از آن آسیب دیده است.
وی به تحلیلی از نحوه مواجه وزرای پیشــین این 
وزارتخانه با ســند تحول بنیادین اشــاره کرد و 
گفت: بررسی و تحلیل ها نشــان می دهد که اکثر 
وزراء ؛ مســیرها را نیمه کاره رها کرده اند و از این 

روست که به نتیجه مطلوب و دلخواه نرسیده ایم.
کاظمــی ادامــه داد: معتقدم در کنــار همه زیر 
نظام هایی که بــرای طی کردن این مســیر مهم 
و حیاتــی و حکمرانــی مطلوب در نظــر گرفته 
شده اســت برنامه درســی در کانون توجه است. 
اساســی ترین مشــکل ما در حرکت و رســیدن 
به اهداف»برنامه درســی مدرســه ای« اســت. 
آنهم به این دلیل که برنامه درســی متعلق به ۵۰ 
سال گذشــته اســت .وی تأکید کرد که تا امروز 
نتوانستیم در برنامه درســی تحول ایجاد کنیم و 
برای پر کردن خلاء موجود، بر منابع مالی، منابع 
انسانی، فضای آموزشــی و ... تمرکز کرده ایم. در 
حالی که ریــل تحول آموزش و پــرورش  اصلاح 

برنامه درسی است. 

هیچ پیوندی میان نهاد آموزش و پرورش
 و دانشگاه وجود ندارد

وزیر آمــوزش و پــرورش باز طراحی ســاختار و 
معماری نظام تعلیم و تربیت را ضروری دانســت 
و گفت: هیچ پیوندی میان نهاد آموزش و پرورش 
و دانشگاه وجود ندارد و این گسست به دلیل نبود 
معماری جامعــی از نظام تعلیم و تربیت کشــور 

است.
وی با بیــان این که مهم ترین سیاســت و برنامه 
در تحقق حکمرانی مطلوب، تمرکز بر دانشــگاه 
فرهنگیــان اســت، افــزود: معلم جــای همه 
نداشته ای ما اســت واین نیازمند ساختن مسیر 
مناسب اســت.وزیر آموزش و پرورش بر ارتقای 
جایگاه معلمــان در عرصه هــای مختلف تأکید 
کرد و گفت: ارتقای جایگاه معلمان ما را در مسیر 

پیش رو، موفق خواهد کرد.
کاظمی با اشاره به تشتت، تکثر و تنوع در زیست 
بوم تعلیم و تربیت، اذعان داشــت: این مســئله 
ســبب انحراف اهداف نظــام تعلیــم و تربیت و 
تضعیف آن شــده اســت. در بیرون ایــن عرصه،  
فعالیــت صدها مؤسســات و نهادهــای موازی 
است که مدعی هســتند و آموزش و پرورش را به 
رسمیت نمی شناسند و برنامه درسی ویژه خود را 
دارند و این سبب شده است تا اهداف سند تحول 
بــه نتیجه دلخواه نرســیده و بایــد تکلیف آن ها 

مشخص شود.
وی ادامه داد: در درون نظام تعلیــم و تربیت نیز 
تنوع و تکثر مدارس سبب شده تامعلمان و دانش 
آموزان نخبــه به مجموعه هــای گلخانه ای کوچ 
کنند. از این رو مدارس دولتی ضعیف شده است. 
زیرا تمــام ظرفیت های توانمندســازی مدارس 
دولتی از آن گرفته شده اســت. باید تلاش کرد تا 
این چالش اساسی برطرف و مسیرهای مشخص 
و هدفمند طراحی و مدارس به مســیر صحیحی 

هدایت شوند.
 همچنیــن رضامــراد صحرایی، وزیر پیشــین 
آموزش و پــرورش و دبیر علمــی همایش ملی 
حکمرانی در نظــام تعلیم و تربیت نیز با اشــاره 
به اهمیــت این رویداد گفت: موضــوع اصلی این 
همایش حکمرانــی در تعلیم و تربیت اســت. در 
هفته هــای منتهی بــه برگزاری ایــن همایش، 
برخی از عزیزان پرســیدند چرا مفهوم حکمرانی 
را به عرصــه تعلیم و تربیت وارد کرده ایم. پاســخ 
روشن اســت؛ این ابتکار ما نیســت، بلکه تمایز 
میان حکمرانــی و مدیریت، مفهومــی علمی و 
پذیرفته شده اســت. در حوزه تعلیم و تربیت نیز 

این تفاوت به وضوح قابل مشاهده است.
اســتاد دانشــگاه علامــه طباطبایــی توضیح 
داد: حکمرانــی بــه چارچوب ها، سیاســت ها و 
فرآیندهایی اشــاره دارد که یک نظــام را هدایت 
می کند و به این پرســش پاســخ می دهد که چه 
کاری بایــد انجام شــود؟ در حالی کــه مدیریت 

بیشتر به چگونه انجام شدن امور مربوط است.
ادامه داد: یکی از وظایف حکمرانان در این حوزه، 
اولویت بندی مســائل مختلف کشــور و تفکیک 
موضوعات کلیدی از مســائل کم اهمیت است. ما 
با چالش های متعددی روبه رو هســتیم که باید 
با شناســایی دقیق آن هــا، راهکارهای منطقی و 

اجرایی برای حلشان ارائه دهیم.
 حاجی میرزایی وزیر اســبق آمــوزش و پرورش 
نیز بــا تأکید بــر این کــه ۹۷درصــد از بودجه 
آمــوزش و پرورش صــرف حقوق شــده و هیچ 
تأثیری در چرخه نظام تعلیــم و تربیت و عدالت 
آموزشی نداشته اســت،گفت: آموزش و پرورش 
بنیادی ترین مسئله یک جامعه محسوب می شود.
وی با تأکید بر این که نســبت حکمرانی با مسائل 
یک  جامعــه، میزان بلــوغ جامعه را مشــخص 
می کند، گفت: »آموزش و پرورش« بنیادی ترین 
مســئله یک جامعه محسوب می شــود، چرا که 
تعلیم و تربیت نقطه آغازین توســعه یک  جامعه 

است.
وی  با بیان ایــن که چگونگی نگاه هــر جامعه به 
آموزش و پرورش، رویکرد مهمی اســت که باید 
بر آن توجه داشــت، ادامه داد: موضــوع تعلیم و 
تربیت از فرآیندهای تدریجی اســت که آرام آرام 

بر جامعه اثر می گذارد.

صحنه

محســن علیخانی بعد از ۹ سال 
نمایش »خانه عروســک قسمت 
دوم« نوشــته لــوکاس نیــث را 
در تماشــاخانه ایران شــهر روی 

صحنه می برد.
 به نقــل از مدیر روابــط  عمومی 
علیخانــی  محســن  پــروژه، 
کارگردان تئاتــر نمایش »خانه 
عروسک قســمت دوم« نوشته 
لوکاس نیث را بر اساس ترجمه ای 
از حسن علیشــیری روی صحنه 

می برد.علیخانی دارای 
مدرک دکترای سینما 
از دانشــگاه ســوربن 
وی  اســت.  فرانســه 
از کارگردان  های  یکی 
تاثیرگــذار تئاتــر در 
نیمه دوم دهه ۷۰ است 

که با نمایش هایی چون »دیوار« 
و »ســعادت لرزان مردمان تیره 

روز« میزبان تماشاگران بود.
این هنرمند پس از ۹ سال دوری 

از صحنــه در تازه ترین 
تجربــه کارگردانی اش 
قصد دارد بــا همراهی 
فلاحت پیشــه  آرش 
و در ســومین پــروژه 
کلاس هــای  عملــی 
بازیگــری »تمرکــز تا 
بــاور« نمایش »خانه عروســک 
قســمت دوم« را از اواخــر آذر 
در تماشــاخانه ایران شــهر روی 

صحنه ببرد.

قســمت  عروســک  »خانــه 
دوم« نوشــته لــوکاس نیــث 
معاصــر  نمایشــنامه نویس 
آمریکایی اســت که بــه عنوان 
ادامه ای بر نمایش شناخته شده 
»خانه عروسک« هنریک ایبسن 
نوشته شده اســت.نورا هلمر ۱۵ 
ســال بعد از همان دری که رفته 
به خانه توروالد هلمر بازمی گردد 
تا شاید ماجرای نیمه تمام خود را 

به پایان برساند.

محسن علیخانی بعد از ۹ سال به صحنه تئاتر بازمی گردد
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